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2022, cel de-al treilea an caracterizat prin
volatilitate și impredictibilitate la nivelul mediului
economic, a constituit o oportunitate de business pentru
piața de leasing locală. S-a adeverit că o criză (sau mai
multe, cum se întâmplă de astă dată) este un mediu
favorabil pentru unele sectoare, iar leasingul este unul
dintre acestea. După o pandemie care a frânat și
remodelat mediul economic, 2022 a apăsat cu prudență
pedala investițiilor, rațiunea de a fi a leasingului.
Finanțatorii agili transformă provocările crizei în
oportunități de dezvoltare. Creșterea la nivelul acestei
piețe, care de mai mulți ani tinde să se matu rizeze, a fost
posibilă fie organic, fie prin achiziția de companii de
profil scoase la vânzare de antreprenori care au părăsit
acest domeniu de business. Oferta s-a întâlnit cu cererea,
după o perioadă de tatonare a pieței.  În domeniul
leasingului financiar vine tare din urmă un jucător major
care țintește acum prima poziție și dă semnalul unei
concurențe acerbe în acest business, care s-a dovedit a fi
și anul trecut unul profitabil. Aceeași mișcare
caracterizează și piața de leasing operațional, mai
restrânsă ca dimenisiuni și valori decât cea de leasing
financiar, inițiativa fiind una internă sau datorată unor
achiziții la nivel internațional. Din acest punct de vedere,
am spune că 2022 a fost anul mișcărilor, al reașezărilor
în leasingul local. Primele rezultate se regăsesc deja în
rapoartele financiare pentru 2022 și stau la baza unor
creșteri viitoare, cu condiția ca mana gementul acestor
companii să fie unul profesionist, adică performant în
ceea ce privește economia viitorului. 

În 2022, nu au lipsit însă ezitările și lipsa de viziune
în domeniul spre care ne uităm. În ploaia de programe
guvernamentale cu susținere de la stat abia lansate a
dispărut practic înainte de a se naște IMM Leasing de
Echipamente și Utilaje, prost gestionat în faza sa de
început și mult întârziat în operaționalizare. Lipsa de

viziune și coordonare la nivel guvernamental este
evidentă și în cazul eco-tichetelor, sprijin oferit de stat
la momentul achiziției unui bun auto electric, automobil
sau autoutilitară. Inițiativa, gândită inițial ca o acțiune
care să contribuie la înlocuirea autovehiculelor vechi  cu
mașini electrice, are imperfecțiuni în practică. S-a ajuns
la o discriminare între cele două forme de achiziție –
prin leasing financiar și leasing operațional, în cazul
celui din urmă eco-tichetele revenind firmei de leasing
și nu utilizatorului, cum ar fi normal. La ora actuală,
clienții de leasing operațional au la dispoziție maximum
20 de autovehicule electrice pe care o societate de
leasing operațional le poate achiziționa cu eco-tichete
pe o perioadă de trei ani. O astfel de limitare, care nu se
întâlnește în cazul contractelor de leasing financiar,
crează confuzie în piață și nu are darul să stimuleze o
inițiativă de altfel benefică. Oricum, acum ar trebui
soluționată problema și bătut fierul cât e cald căci astfel
de stimulente nu vor fi pe termen nelimitat, statele
dezvoltate impunând deja unele restricții la acest
capitol, după o perioadă favorabilă de câțiva ani.

Dacă ne situăm pe poziția clientului, lucrurile nu
stau tocmai bine la ora actuală vizavi de costurile de
finanțare, de prețul majorat al mașinilor, pieselor de
schimb și echipamentelor, precum și de durata lor de
livrare.  Creșterea dobânzilor îl afectează în mod direct.
În aprilie a.c., EURIBOR depășea 3%, în condițiile în
care luna iulie 2022 era zero. Este important acest lucru
în condițiile în care  finanțarea în leasing se face în euro.
Când se ajunge la o dobândă la euro de 6-8% deja se
trece de linia roșie. În aceste condții, finanțatorii nu mai
sunt expansivi în finanțare iar clienții au o poziție mai
rezervată în ceea ce privește  îndatorarea. De aceea, au
apărut tot mai frecvent opinii în piață că, în a doua parte
a anului 2023, vom asista la o plafonare a cererii de
finanțare, inclusiv în leasing.

Bilanț pozitiv
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Solifi Global Report 2023,  recent apărut,
relevă că industria de leasing la nivel internațional
a crescut cu 84% în ultimul deceniu, volumul de
finanțări noi din 2021 fiind de 1.463 mld.USD, în
creștere cu 6% față de 2020 (1.338 mld. USD).
Pentru 2023, aceeași sursă prevede însă o
încetinire a creșterii pieței la 2,7% față de 2022.
Conform Federației Europene a Asociațiilor de
Leasing – Leaseurope, în primul semestru 
din 2022, volumul total de leasing a fost de 
167,4 mld. euro, cu 5,9% mai mare față de aceeași
perioadă din 2021. Finanțările noi în leasing
pentru echipamente au crescut pe continentul
nostru în primele șase luni ale anului trecut cu
aproape 14%, cele auto cu 2,3% iar în domeniul
imobiliar cu 15,4%. În România, sectorul de
leasing deține, conform BNR, o pundere de
aproape 10% din totalul finanțărilor acordate
companiilor nefinanciare de către bănci și instituții
financiare nebancare, finanțările de profil
reprezentând aproape 70% din totalul creditelor
acordate firmelor de către IFN-uri. Finanțările noi
în leasing din 2022 sunt estimate de revista noastră
la 2-2,2 mld. euro, nivel comparabil cu cel din anii
2016 și 2017 și sub cel aferent anilor 2018, 2019
și 2020. Estimarea noastră pentru anul 2022 are la
bază cifrele publicate la mijlocul lui decembrie
trecut de Asociația Societăților Financiare – ALB
România pentru primul semestru din 2022
(finanțări noi în valoare de 4.542,97 mil. lei, în
creștere cu 10% față de aceeași perioadă din 2021)
și informațiile furnizate în exclusivitate pentru
FINLEASING de managerii principalelor
companii locale de leasing financiar. În primul
semestru din 2022, în România, au fost finanțate
în leasing financiar 18.494 de vehicule și cu puțin
peste 5.000 de echipamente, cifre în scădere față
de cele aferente primelor șase luni din 2021.

Creșterea valorică de 10% a finanțărilor noi din
perioada raportată în 2022 de ALB față de 2021
rezidă din prețul crescut de achiziție al bunurilor,
mai ales la autovehicule, în condițiile scăderii
producției auto la nivel internațional. Comparația
semestru la semestru 2021/2022 indică o creștere
de peste 15% a automobilelor în total finanțări noi
de vehicule și de 8% la comerciale grele, precum
și o scădere de 2,5% a comercialelor ușoare.
Finanțările noi în leasing financiar au fost în
semestru întâi din 2022 în sumă de 3.036,81 mil. lei
pentru active noi și de 1.506,17 mil. lei pentru
bunuri utilizate. Finanțările noi în perioada
primelor șase luni din anul trecut, în funcție de
durata contractului, au fost între 1 și 3 ani
(finanțări de 883,98 mil. lei, cu o pondere de 19%)
și peste 3 ani (3.658,99 mil. lei, cu o pondere de
81%) fiind înregistrată o creștere a solicitărilor
pentru leasing pe o perioadă mai lungă, ceea ce
presupune o rată mai mică. Expunerea brută
aferentă contractelor de leasing neperformante era
la 30 iunie 2022 de 535,50 mil. lei, în scădere cu
14,4% față de situația există cu un an înainte.
Totodată, au fost reposedate companiilor de
leasing 878 de vehicule și echipamente și au fost
revândute 921 astfel de bunuri. Portofoliul total de
leasing financiar totaliza în România la 
finalul primului semestru al anului trecut
14.779,95 mil. lei, adică sub 3 mld. euro, din care
60% reprezenta leasing pentru vehicule iar 40%
pentru echipamente și sectorul imobiliar. 

Primul trimestru din 2023 a fost și acesta
favorabil finanțărilor locale în leasing financiar.
Surse ale Asociației Producătorilor și Impor -
tatorilor de Automobile - APIA ne-au informat în
exclusivitate că, în acest interval de timp, au fost
finanțate în leasing  14.488 bunuri auto, din care
11.536  autoturisme, 2.179 vehicule comerciale

ușoare și 773 comerciale mai mari de 3,5 tone.
Comparativ cu primele trei luni din 2021, în
primul trimestru din 2023,  finanțările în leasing
au crescut semnificativ. Numai în luna martie a.c.,
de exemplu, finanțările în leasing de autoturisme
au acoperit 4.136 de unități (față de 2.718 în martie
2022), 927 de comerciale sub 3,5 tone (față de 764
în aceeași lună a anului trecut) și 334 de
comerciale peste 3,5 tone (față de 243 în martie
2022). Finanțările cash  de bunuri, auto și
echipamente, continuă să dețină ponderea din
punct de vedere numeric și valoric, cu mențiunea
că, în martie a.c.  cele cash au fost  marcate de un
trend în scădere pentru autoturisme (7.984 unități,
față de 8.184 în martie 2022) și în ușoară creștere
pentru comerciale ușoare (728 față de 580) și
comerciale grele (601 față de 569). 

„Piața de leasing din România trece cu
siguranță printr-un proces de maturizare și acest
lucru va aduce probabil și o creștere a gradului de
sofisticare a produselor, astfel încât clienții să
perceapă mai bine beneficiile finanțării în leasing.
Practic, m-aș aștepta la o trecere de la soluțiile
actuale, care reprezintă în esență o finanțare, către
oferte care vor încorpora diverse servicii conexe
și vor asigura o flexibilitate sporită pentru clienți.
Contextul macroeconomic, marcat de rate ridicate
ale inflației atât în România cât și în zona Euro, a
generat mișcări semnificative ale dobânzilor și
această tendință pare că se va menține și în restul
anului 2023. Majorarea costurilor de finanțare  va
avea efect în  ponderarea cererii pentru finanțări;
cu siguranță companiile vor fi mai prudente în
analizele proiectelor de investiții. Pentru sectorul
de leasing ne așteptăm în consecință la o plafonare
a cererii în a doua jumătate a anului, după o
perioadă de câțiva ani de creștere. Va fi necesar,
probabil, să ajungem la o stabilizare a inflației și

rezultate peste așteptări
Anul 2022 a fost pentru piața de leasing financiar din România unul foarte bun, ca valoare a finanțărilor noi și
profitabilitate, câțiva jucători mari declarând în exclusivitate pentru revista noastră că au înregistrat chiar
rezultate de excepție, cele mai reprezentative de la  începutul activității acestora. Din păcate, în continuare nu
există date oficiale legate de  evoluția pieței locale de leasing, pentru 2022  ultimele informații furnizate de ALB
România privind doar primul semestru. Nici BNR nu s-a arătat interesată să răspundă setului de întrebări trimise
de noi pentru lucrarea de față.  România este singura țară din zonă care  lipsește din statistica Leaseurope și din
Solifi Global Report, lucrări ale unor organisme recunoscute pe plan internațional pentru analizele privind piața
de leasing pe continentul nostru și la nivel mondial. 
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dobânzilor, astfel încât clienții să aibă din nou o
bază pe care să-și redefinească planurile și să ia în
mod consistent deciziile de investiție”, comen -
tează pentru FINLEASING Frédéric Banco,
Director General al BRD Sogelease.

Alte note caracteristice ale pieței de leasing
actuale sunt date de prețul ridicat al mașinilor
(bunuri care reprezintă peste 70% din finanțările
în leasing din România ale actualei perioade) și de
riscul asumat de finanțator vizavi de mașinile
electrice. „Finanțatorul nu știe care va fi prețul
mașinii peste câțiva ani, când aceasta se va
întoarce, recuperată, în baza unui contract de
leasing ce nu a fost dus la bun-sfârșit, să spunem.
Finanțând o mașină la un preț ridicat, în viitor s-ar
putea ca firma de leasing să marcheze o pierdere,
mai ales în condițiile în care piața va fi inundată de
mașini scumpe, condiții în care producătorii vor
trebui să scadă prețurile. O mașină rulată ar putea
fi atunci foarte scumpă în raport cu cele noi și va
trebui vândută în pierdere. Aceasta este o
necunoscută atât pentru finanțator cât și pentru
client. Un alt risc asumat de finanțator apare vizavi
de mașinile 100% electrice, finanțate inclusiv în
leasing pentru că există cerere. În cazul acestora,
avansul tehnologic durează însă 1-2 ani. Și mă
refer la durata de viață a bateriei și autonomia de
mers a mașinii, care cunosc îmbunătățiri
permanente. În situația întoarcerii mașinii la
finanțator,  în cazul unui contract nefinalizat, s-ar
putea să apară o problemă de vânzare, deși mașina
este într-o stare foarte bună. Această necunoscută
există însă în perioadele de trecere, cum e cea
prezentă. La un moment dat, și mașinile electrice
se vor stabiliza ca putere, cum se întâmplă cu cele

pe bază de combustibil convențional, și atunci vor
exista mai puține necunoscute în ceea ce privește
valorificarea acestora. Apoi, nimeni nu cunoaște
acum care va fi valoarea reziduală la un contract
de finanțare în leasing pentru o mașină electrică
știut fiind că jumătate din prețul acesteia este 
în prezent bateria. Toate aceste schimbări, care 
se întâmplă foarte repede, pot prinde descoperit 
și afecta finanțatorul”, e de părere Răzvan
Diaconescu, Director General al IMPULS-Leasing
România.  

O constantă a finanțărilor în leasing financiar
este la ora actuală susținerea proiectelor de
reducere a emisiilor de carbon, a acelor bunuri
„verzi”, fie ele mașini sau echipamente. Există
deja produse de leasing financiar specializate în
domeniu și sunt organizate periodic campanii de
promovare a acestora.  „Focusul pe leasing în zona
ESG este cel mai clar evidențiat de tipul activelor
finanțate – mașini electrice, echipamente electrice
și, foarte important,  panouri fotovoltaice, unde am
fost pionieri în piața locală de leasing și unde
continuăm să înregistrăm rezultate foarte bune,
oferind inclusiv consultanță specializată”, declară
Bob de Man, Director General al Raiffeisen
Leasing. Un program guvernamental care ar fi
putut să sprijine finanțarea în domeniu – IMM
Leasing de Echipamente și Utilaje - a fost
abandanat însă după prima sa ediție, derulată în
2021. Cât despre legătura leasing-fonduri euro -
pene aceasta aproape că nu există în România.
Este o problemă asupra căreia atrage atenția și
Directorul General al Garanti BBVA Leasing,
Okan Yurtsever: „În continuare, accesarea
fondurilor UE în România  rămâne o sarcină nu

tocmai ușoară pentru finanțarea în leasing, dar
acesta nu este un caz unic căci se întâmplă și în alte
industrii. Și, în acest sens, lucrurile s-au schimbat
destul de lent în ultimii ani.”

O direcție importantă la ora actuală,
digitalizarea produselor și serviciilor de leasing,
este urmată de toți jucătorii de profil din piață.
Noutățile în domeniu sunt un lucru comun la ora
actuală și asigură competivitatea jucătorilor în
relația cu clientul.

În materie de reglementare în sectorul de
leasing, la nivel de BNR, în continuare lucrurile
merg greu. În decembrie 2021, Comitetul
Național pentru Supravegherea Macroprudențială
a decis înființarea unui grup de lucru
interinstituțional pentru creșterea sustenabilă a
intermedierii financiare în România, între altele
una dintre  cauzele majore ale ponderii reduse a
leasingului în PIB.  Am dorit să aflăm de la
Direcția de Stabilitate a BNR care dintre
obiectivele grupului de lucru al CNSM, prezentate
în ședința BNR din 28 iulie 2022, au fost
soluționate anul trecut sau sunt în curs de a fi
atinse în 2023 pentru îmbunătățirea situației în
domeniu. Aceasta a fost una dintre întrebările
interviului propus de revista noastră direcției de
specialitate din banca centrală, interviu neonorat,
după cum menționam anterior. Apoi, proiectul de
Regulament pentru modificarea și completarea
Regulamentului 20/2009 privind instituțiile
financiare nebancare, supus dezbaterii publice în
perioada 29 noiembrie 2022 - 9 ianuarie 2023,  nu
a fost publicat în Monitorul Oficial nici până la
data apariției acestei lucrări. Pentru întărirea
cadrului de reglementare a riscului de credit, BNR
propune în noul proiect majorarea cerinței de
capital social aplicabil IFN-urilor de la echi -
valentul în lei a 200.000 euro la 3 milioane euro.
Banca centrală mai propune:  introducerea unui
indicator de  solvabilitate pentru IFN-urile înscrise
în Registrul Special de minimum 8%, determinat
prin raportarea fondurilor proprii la expunerea
totală ponderată la riscul de credit, plafonarea
expunerilor mari față de un singur debitor la 25%
din valoarea fondurilor proprii pentru instituțiile
financiare nebancare înscrise în Registrul Special,
introducerea unui indicator  de lichiditate imediată
ș.a. „Salutăm inițiativa BNR, care pune accent pe
stabilitatea sistemului financiar. Aceste noi
modificări  au legătură cu normele prudențiale pe
care BNR le impune pentru a se asigura că 
IFN-urile respectă anumite cerințe de seriozitate,
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astfel încât să fie asigurată sănătatea întregului
sistem financiar. Consider că BNR simte nevoia
să impună unele cerințe de capital IFN-urilor
pentru că acesta este un indicator de solvabilitate.
În ceea ce privește plafonarea expunerilor mari
față de un singur debitor, având în vedere că
aproximativ 90% dintre clienții care apelează la
IFN-uri sunt persoane fizice, iar aceste entități se
împrumută la rândul lor de la bănci, BNR are
responsabilitatea de a evita o situație în care 
IFN-urile nu își mai pot restitui creditele, din cauza
unui singur client care nu-și respectă obligația de
plată. Piața este într-o dinamică pronunțată care,
într-un context de declin economic, poate fi
periculoasă pentru sistemul financiar”, subliniază
Okan Yurtsever.  

ce ne spun jucătorii mari

Intervievați de revista noastră, toți managerii
companiilor mari din piața locală de leasing
declară că au traversat cu bine anul trecut,
obținând rezultate în creștere față de 2021. În
2022, al 20-lea an de activitate,  UniCredit Leasing
a înregistrat „rezultate excepționale”,  ne-a
declarat Daniela Bodîrcă, CEO al companiei, care
adaugă: „Un element important pentru noi, la care
lucrăm permanent,  este să fim nu doar numărul
unu ca dimensiune a activelor ci, mai ales, să fim
opțiunea numărul unu pentru clienții și partenerii
noștri dar și pentru jucătorii din mediul de afaceri
care caută o soluție de finanțare în leasing. În
2022, am atins noi valențe de creștere și
diversificare a portofoliului, am consolidat parte -
neriatele existente și am încheiat noi parteneriate.
Obiectivul anului 2023 este continuarea auto -

matizării și simplificării proceselor interne dar și
tranziția graduală către interacțiune 100% digitală
pentru clienții care preferă această modalitate.”
UCL finanțează în continuare autoturisme,
autoutilitare, mijloace de transport de mare tonaj,
toată gama de echipamente, de la IT la medicale,
pentru construcții, agricultură, parcuri eoliene, la
real-estate (selectiv, în linie cu apetitul și strategia
de risc). Compania pune din ce în ce mai mult
accent pe proiecte „verzi” și active care să susțină
un mediu mai curat. În pofida mediului economic
nu tocmai prietenos, a inflației foarte mari și lipsei
de predictibilitate în afaceri , „dat fiind mixul de
clienți din portofoliu dar și diversificarea de  active
pe care le finanțăm, deși am avut clienți care  au
amânat sau chiar au renunțat la decizia de
investiție, am generat și generăm volume noi de
business care se transpun într-o creștere a
portofoliului”, adaugă aceeași sursă.

În 2022, BCR Leasing a înregistrat volume
noi de finanțare mai mari cu 32% față de cele din
anul precedent, iar activul total al companiei a fost
marcat de o creștere cu 24% față de 2021.
Conform celor declarate revistei noastre,
portofoliul de finanțări al BCR Leasing la
30.09.2022 era de peste 3,3 mld. lei - finanțări
pentru autoturisme, vehicule comerciale,
echipamente de construcții, pentru agricultură și
sectorul medical – în creștere cu peste 20%
comparativ cu aceeași perioadă din 2021.
Compania și-a contiuat procesul de creștere și în
2022, atât la nivel de finanțări noi cât și de  clienți
din portofoliu (care numără în prezent  peste
10.000  de firme), precum și al parteneriatelor sale
strategice. Nu în ultimul rând, a fost înregistrată 
o diversificare a canalelor de vânzare BCR. 

„2022 a fost un an de excepție pentru BCR
Leasing, cel mai bun din istoria companiei. Am
înregistrat o creștere de 29% pe segmentul de
finanțări pentru autovehicule comparativ cu 2021,
iar pe cel de leasing pentru echipamente am avut
un plus de 26% an pe an.  Microîntreprinderile și
IMM-urile constituie 90% din portofoliul finan -
țărilor companiei. Vom continua atât procesul de
digitalizare, cât și îmbunătățirea fluxurilor de
lucru”, declară Vlad Vitcu, Director General al
BCR Leasing. Ca proiecte digitale, ar fi de amintit
chatbot-ul LEA, lansat la începutul anului 2023 și
care reprezintă o nouă etapă de dezvoltare a
business-ului de leasing inteligent promovat de
companie, precum și  platforma Self-Service, care
asigură accesul clienților la documentele și
informațiile referitoare la derularea soluțiilor de
leasing și credit. În prezent, la nivel de companie
este dezvoltată o aplicație care va permite
finanțarea microîntreprinderilor pe flux 100%
digital, în vederea achiziției în leasing financiar a
autoturismelor.

Managementul BT Leasing consideră  foarte
bune rezultatele companiei din 2022, valoarea
totală a bunurilor finanțate fiind cu peste 35% mai
mare față de anul precedent. Un comunicat dat
publicității la final de ianuarie a.c. anunța că 
BT Leasing și Țiriac Leasing au devenit prin
fuziune  o singură companie – BT Leasing, care
ajunge astfel la 25.000 de clienți, un portofoliu de
finanțări de 500 mil. euro, la peste 2,8 mld. lei
active și aproape 250 de angajați, precum și la o
prezență în 11 showroom-uri din țară. „Grupul
Banca Transilvania prinde viteză pe piața auto prin
creșterea și diversificarea bazei de clienți,
extinderea ofertei de finanțare alternativă și

situația finanțărilor auto în românia

leasing Cash Înmatriculări auto

2023 (trim.i)
(unități)

2022 
(unități)

2021 
(unități)

2023 (trim.i)
(unități)

2022
(unități)

2021
(unități)

2023 (trim.i)
(unități)

2022 (trim.i)
(unități)

2022 
(unități)

2021
(unități)

Autoturisme 11.536 36.429 29.442 25.056 91.519 90.375 36.592 28.660 127.948 119.817

Vehicule comerciale < 3,5 t 2.179 8.525 10.293 2.437 7.251 8.254 4.055 3.210 21.710 18.547

Vehicule comerciale >3,5 t 773 2.789 2.890 1.831 5.463 4.146 2.414 1.928 2.318 7.036

Total 14.488 47.743 42.625 29.324 104.233 102.775 43.812* 34.351** 151.976 145.400

*din care 751 minibus și bus ** din care 553 minibus și bus

Sursa - APIA
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expertiza complementară a celor două echipe de
leasing. Ne-am propus să fim soluția de leasing
preferată pentru piața auto, iar serviciile de top
pentru business-uri și antreprenori vor fi motorul
nostru de creștere”, declara în comunicatul
respectiv Omer Tetic, Director General, Banca
Transilvania. Companiile, în special IMM-uri,
reprezintă la ora actuală peste 95% din portofoliul
BTL, restul reprezentând persoane fizice, clienți
care apelează tot mai mult la leasing financiar. 
„Pe viitor, vom accelera proiectele investiționale,
cu focus pe digitalizare și automatizarea de
procese.  Unul dintre obiectivele  strategice ale
BTL este stimularea tranziției către o economie
favorabilă mediului și bazată pe reducerea
efectelor climatice”, spune Ionuț Morar, Director
General al BT Leasing. Compania are în
continuare în ofertă finanțări de autoturisme
electrice și hibride, cu tehnologii plug-in, dar și
pentru panouri fotovoltaice și alte echipamente
eficiente energetic. Obiectivul central pentru 2023
rămâne însă integrarea Idea Leasing, achiziționată
în 2021.

Și pentru IMPULS-Leasing România, 2022
„a fost unul dintre cei mai buni ani ai noștri, ca
volum de bunuri finanțate, capital investit și
profitabilitate, atât pe angajat cât și la nivel de
companie. O trăsătură specifică a anului trecut, ce
a influențat leasingul auto, a fost creșterea valorii
bunurilor finanțate, în cazul nostru saltul fiind de
aproximativ 25% față de 2021, în condițiile în care
am înregistrat cu circa 5% mai multe contracte noi
aferente perioadei”, informează Răzvan
Diaconescu, Director General al IMPULS-
Leasing România. Compania, pe care o conduce
încă de la înființare, avea la finalul anului trecut un
portofoliu de circa 500 mil. euro,  finanțări 100%
auto.  Primul trimestru din 2023 a constituit una
dintre cele mai bune perioade de început de an din
activitatea companiei, marcată între altele de
debutul finanțărilor auto „verzi” , componentă ce
va fi dezvoltată pe viitor atât pe partea de transport
greu (autocamioane), cât și pe cea de autoturisme.
2023 marchează o schimbare de strategie în
direcția automatizării activității, în ideea ca, până
în 2030, IMPULS-Leasing România să devină cea
mai performantă din acest punct de vedere de pe
piața locală.  Actuala etapă este aceea a intrării 
într-un proces de robotizare accelerată, marcată de
proiecte precum chatbot-ul ILINCA (modul
privind procesul de actualizare a datelor
clienților), ILINCA Vânzări (opțional în prezent

pentru autoturisme și comerciale ușoare), un
modul pe partea de self-service client, lansat în
luna aprilie a.c., precum și introducerea semnăturii
electronice, un alt pas important în procesul de
finanțare accelerată a unei mașini. 

2022 s-a dovedit a fi un an foarte bun și pentru
BRD Sogelease, pe fondul unei cereri susținute
pentru leasing financiar. „În ciuda gradului ridicat
de incertitudine și a creșterii costurilor de
finanțare, care au generat presiuni suplimentare în
activitatea companiilor din România, ne bucurăm
de un rezultat general foarte consistent în 2022.
Finanțarea de echipamente în leasing a fost
marcată de o concentrare pe sectoarele clasice –
agricultură și construcții – care au beneficiat mai
mult de flexibilitatea și rapiditatea produsului de
leasing. Pentru proiectele industriale însă a existat
o tranzitivitate a cererii de finanțare către soluții
puse la dispoziție de bănci în cadrul programelor
guvernamentale de tip IMM Invest, ale căror
caracteristici au fost apreciate de clienți în
detrimentul finanțărilor în leasing. În 2023, pe
segmentul auto ne așteptăm să apară un efect de
plafonare a cererii, date fiind majorările repetate
de prețuri ale producătorilor, dublate de dobânzile
în creștere și care vor afecta probabil apetitul de
achiziție al clienților”, spune Directorul General
Frédéric Banco. Compania pe care o conduce
derulează în prezent un program împreună cu
Banca Europeană de Investiții, destinat susținerii
IMM-urilor din România prin acordarea de
finanțări mai avantajoase din punct de vedere
financiar față de nivelul general al pieței, cu
condiția ca solicitanții să respecte încadrarea în
segmentul IMM și  politicile de mediu și sociale
cerute. Tot în 2023,  este avută în vedere extinderea
ofertei de finanțare pentru autovehicule electrice și
hibride, trend actual caracteristic pieței de leasing
locale în general. 

Un alt manager din piața locală de leasing
financiar vine cu comentarii legate de evoluția
companiei în 2022, a nivelului cererii de finanțare
și tendințelor actuale ale acesteia – Bob de Man,
Director General al Raiffeisen Leasing, care afirmă:
„Am marcat o creștere importantă, atât la nivel de
new business, cât și raportat la numărul de contracte
finanțate. 2022 a fost unul foarte bun pentru noi, în
care direcțiile strategice clare și orientarea spre
inovație și îmbunătățirea continuă a accesului la
finanțare pentru clienți au dat roadele așteptate”.
De remarcat tendința de creștere a cererii pentru
mașinile și echipamentele electrice,  în special

pentru panouri fotovoltaice.  Un segment
important de activitate se leagă de  finanțările ce
stau sub semnul Fondului European de Investiții,
prin programul de garantare european COSME,
dedicat sprijinirii întreprin derilor locale mici și
mijlocii. Principalele active finanțate în cadrul
programului sunt camioanele, care ocupă cea mai
mare parte în totalul finanțărilor prin programul
COSME. Toți managerii de leasing intervievați,
inclusiv Bob de Man, s-au referit la problema
costului ridicat al finanțării la ora actuală, pe fondul
inflației-record existente în România. „Continuă să
existe o presiune pe costurile de finanțare, cauzată
de incertitudinea care persistă în piață și de lipsa de
predictibilitate, care au un impact direct în ratele de
referință la lei și euro. Previziunile BNR sunt
pozitive și așteptăm să vedem o îmbunătățire în
perioada următoare. Momentan, costurile sunt sub
control și nu am avut situații în care clienții să
renunțe la finanțare din cauze legate de costuri”,
declară  directorul general al Raiffeisen Leasing. 

Garanti BBVA Leasing, una dintre cele mai
vechi companii de profil din România, care
numără anul acesta un sfert de veac de activitate,
a fost martoră la evoluția pieței de leasing de la
începturi și până astăzi, acumulând experiență în
relația cu clientul, atât în vremuri bune, dar mai
ales în timp de criză. „2022 a fost cel mai bun din
istoria companiei, în care finanțarea acordată a
crescut cu peste 20% față de scenariul optimist de
la începutul anului trecut. Au fost rezultate bune
atât pe liniile de leasing financiar auto și de
echipamente, cât și pentru leasingul imobiliar”,
anunță Directorul General Okan Yurtsever. Încă
din 2014, compania în fruntea căreia se află a
manifestat un interes aparte pentru sustenabilitate,
începând un proiect de finanțare cu International
Finance Corporation pentru eficiență energetică.
În prezent, sunt continuate astfel de proiecte de
reducere a emisiilor de carbon, specialiștii
companiei concepând soluții de finanțare
personalizate în funcție de specificul afacerii. 

Spre a avea o imagine mai amplă a evoluției
pieței românești de leasing financiar, a
posibilităților de finanțare a unei afaceri mici,
mijlocii sau de mari dimensiuni, le recomandăm
cititorilor revistei noastre să parcurgă și articolele
următoare, interviuri acordate în exclusivitate,
comentarii și informații la zi despre o industrie cu
potențial, aflată în faza de maturizare și la
concurență din ce în ce mai accentuată cu
finanțarea oferită de bănci IMM-urilor. 
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Din păcate, România lipsește și din  Raportul
global de leasing 2023, așa cum nu se regăsește
nici în analizele realizate  periodic de Leaseurope,
pe baza datelor statistice primite de la asociații
profesionale și organizații de profil din țările
membre.  Ar fi suficient să menționăm că în astfel
de statistici se află țări din zonă precum Bulgaria,
Ungaria, Polonia,  Cehia, Serbia ș.a., care
consideră o normalitate publicarea unor date
oficiale despre o piață în plină evoluție la nivel
mondial, despre tendințele acesteia la ora actuală,
finanțarea în leasing fiind unanim considerată
unul dintre motoarele dezvoltării cu precădere a
întreprinderilor mici și mijlocii, inclusiv cele aflate
la început de drum. 

Pe măsură ce industria globală de leasing a
ieșit din pandemie și investițiile în echipamente au
revenit, concluziile raportului relevă o creștere
promițătoare de 9,3% a volumelor de afaceri noi
în 2021.  Primele 50 de țări ale lumii au raportat un
volum de afaceri noi de 1.463 mld. USD în 2021,
în creștere de la 1.338 mld. USD, în 2020.
Raportul global de leasing arată totodată că
industria la nivel internațional a crescut cu 84% în
ultimul deceniu. Cu toate acestea, autorii
raportului prevăd că această creștere interna țională
se va încetini la 2,7% în 2023, față de 6%, în 2021.
În timp de inflația globală este de așteptat să
încetinescă în 2023 (6,5%) comparativ cu 2022
(8,8%), se estimează că aceasta va crește de fapt
cu încă 4,1% până în 2024.

Cercetarea Solifi arată că Statele Unite rămân
cea mai mare piață de leasing din lume (cu o
creștere de 7,40% în 2021), urmată de China 
(+10,71%), Regatul Unit al Marii Britanii
(+14,32%), Germania (+21,85%) și Japonia
(+8,71%), acestea fiind primele cinci țări lider de
piață la nivel mondial.  În clasament, urmează
Franța, Italia, iar pe poziția a 12-a se află Polonia.
Raportul global de leasing analizează mai

îndeaproape aceste piețe regionale pentru a
contura direcțiile în care se va îndrepta industria
mondială în viitor.

„În ciuda perturbării constante a afacerilor din
cauza efectelor pandemiei, a turbulențelor
economice imprevizibile și a dereglărilor din
lanțurile de aprovizionare, piața globală de leasing
este în creștere.  Inovația și rezistența la șocuri sunt
atribute-cheie ale pieței de leasing, care continuă
să susțină creșterea industriei. În ultimii 17 ani,
Raportul global de leasing a fost ghidul de bază
pentru industrie și a devenit una dintre sursele cele

mai de încredere ale pieței de profil. Rezultatele
cercetării, atât la nivel global cât și de țară, oferă
informațiile de care societățile de leasing au nevoie
pentru a lua decizii de afaceri corecte, care să
asigure dezvoltarea finanțatorilor dar și a clienților
lor”, consideră David Hamilton, CEO Solifi.

Raportul global de leasing include date despre
volumul și creșterea leasingului la nivel
internațional dar și pe regiuni, despre ponderea
leasingului în PIB și cotele de piață, precum și un
clasament al primelor 50 de piețe de leasing după
dimensiunea acestora.

RAPoRT INTERNAțIoNAL 2023

Creștere după pandemie
La început de martie a.c., a fost publicat Raportul global de leasing 2023, realizat de compania internațională
Solifi, împreună cu World Leasing Yearbook, lucrare care analizează cele mai noi  rezultate anuale date
publicității de primele 50 de piețe de leasing din întreaga lume, oferind informații istorice, previziuni economice
și tendințe în domeniu. 

piața internațională de leasing pe regiuni

regiune
Volum anual de new

business în 2021
(mld. usd)

Creștere 2021 
față de 2020 (%)

Cotă din volumul pieței
mondiale de leasing (%) 

în 2020

Cotă din volumul pieței
mondiale de leasing (%) 

în 2021

America de Nord* 510,4 7,4 35,5 34,9

Europa 446,5 7,8 31 30,5

Asia 448 11,4 30 30,6

Australia/Noua Zeelandă 26,7 1,1 2 1,8

America de Sud 26,7 74 1,1 1,8

Africa 4,9 9,3 0,3 0,3

Total 1.463,19 mld. USD

*SUA, Canada și Mexic

Sursa - Solifi Global Leasing Report 2023

piața europeană de leasing - top 10 țări
Volum anual new business 

în 2021 (mld. usd)
Creștere 2021/2020

(%)
Cota de piață 

(%)

Marea Britanie 91,97 14,32 20,5

Germania 90,44 21,85 20,2

Franța 59,63 12,50     13,3

Italia 34,45 25,61 7,7

Suedia 25,51 30,16 5,7

Polonia 21,94 25,62 4,9

Rusia 17 n/a 3,8

Elveția 13,82 -2,58 3

Spania 11,51 29,98 2,5

Austria 9,57 2,07 2,1

Sursa - Solifi Global Leasing Report 2023
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Cea mai importantă noutate  adusă în
domeniul auto din România de anul 2022 a fost
schimbarea tendințelor de cumpărare a
mașinilor noi, prin achiziționarea a peste 10.000
de autovehicule  electrice. Cele full electrice au
atins o cotă de piață de 9,1%, acestea fiind
achiziționate anul trecut de  peste 11.600 de
români. Conducerea APIA consideră că, din
acest punct de vedere, „România se înscrie 
într-un trend european și nu mai există niciun
decalaj între piața internă și cea europeană”. La

nivel european, una din opt mașini vândute anul
trecut a fost electrică.

„În 2022, piața românească a înregistrat o
evoluție impresionantă pe calea electrificării,
având una dintre cele mai accelerate rate de
creștere a mașinilor electrice”, subliniază Dan
Vardie, președintele APIA.

Evoluția înmatriculărilor de autoturisme în
România  a fost una fluctuantă, cu o scădere de
21,7% în 2020 față de anul anterior, și de 4,1%
în 2021 comparativ cu 2020.  O ușoară creștere,

de 6,8%, a fost înregistrată în 2022, iar
prognoza pentru acest an indică un salt de circa
10%. Înmatriculările de autovehicule
comerciale ușoare și minibuse au fost în dinți de
fierăstrău – cu o coborâre de 23,2% în 2020 față
de anul anterior, o creștere de 15,3% în 2021 și
o scădere de 14,9%, anul trecut. Prognoza APIA
pentru 2023 este aceea de creștere cu circa 20%.
Comercialele grele și autobuzele au fost
marcate în România, ca număr de unități
înmatriculate, de o scădere de 36,8% în 2020,
pentru ca un an mai târziu  să crească cu 32,9%,
iar în 2022 cu 17,3%, în 2023 fiind așteptat un
salt moderat, de aproximativ 5%.

Pentru 2023, conform analizei APIA,  piața
locală de autovehicule noi înmatriculate în
România va prezenta o creștere generală de
10,8% comparativ cu 2022, cel mai mare salt
fiind așteptat pe segmentul autoturismelor
electrificate, unde creșterea ar putea fi de
46,8%, ceea ce ar însemna o cotă de piață de
28,9%. Se așteptă o revenire a cererii pentru

piața auto locală în cifre
Datele statistice anuale publicate recent de Asociația Producătorilor și Importatorilor de Automobile – APIA
relevă că în 2022 piața auto din România a cunoscut un ușor reviriment fiind înmatriculate aproape 130.000 de
autoturisme noi.  De remarcat însă că volumele noi finanțate local nu ating nivelurile din 2018-2019, respectiv
din perioada de dinainte de pandemie. Sectorul auto deține la ora actuală  circa 60% din finanțările 
în leasing din România.

Înmatriculări de autovehicule în românia - situația generală

Categorie 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 (prognoză)

Autoturisme 130414 158268 159696 125004 119817 127948 140750

LCV*+minibus 19083 21129 20948 16088 18547 15776 18950

HCV**+bus 7030 7879 8380 5293 7036 8252 8670

Total 156527 187276 189024 146385 145400 151976 168370

Sursa- APIA * Vehicule comerciale ușoare sub 3,5 tone ** Vehicule comerciale grele peste 3,5 tone
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comerciale ușoare ( de +20% față de 2022) și un
plus de 5% pentru comerciale grele. 

Pentru autoturisme, în 2023, APIA ia în
calcul menținerea ponderii acestora la
aproximatvi 84% din totalul înmatriculărilor, cu
un volum de aproximativ 140.000 de unități și
o creștere de 10 % față de situația din 2022. În
ceea ce privește cota de piață, segmentul SUV
s-ar putea menține pe prima poziție, cu aproape
44% creștere. Din punct de vedere al tipului de
combustibil al autoturismelor înmatriculate, în
acest an este previzionată o creștere de peste 4%
la motorizările pe benzină, ceea ce ar însemna
o pondere de circa 60%. Pentru autoturismele
echipate cu motoare diesel se ia în calcul o
scădere de peste 20% față de 2022, cota de piață
a acestora urmând că fie undeva la 10% din
total. O evoluție dinamică este așteptată pentru
autoturismele electrificate (100% electrice și
hibride plug-in), care au șanse să ajungă la o
cotă de piață de aproape 29% (din care 14%
pentru cele full electrice). În 2023, în România,
sunt create condițiile pentru înmatriculări duble
de autoturisme electrificate față de cele cu
motoare diesel. „Evoluția către electrificarea
totală este singurul drum posibil în prezent”,
crede Dan Vardie. De altfel, amintim că o
Directivă UE va interzice vâzarea mașinilor noi
pe motorină sau pe benzină începând cu 2035.
În plus, până în 2025, se anticipează că
densitatea energetică din bateriile destinate
mașinilor electrice se va dubla la nivel
european, ceea ce va permite o autonomie de
mers de circa 800 km., chiar și pentru SUV-uri.

Creșterea previzionată  la nivel de 2023
pentru comerciale ușoare se va datora în cea
mai mare parte, cred specialiști APIA,
electrificării acestui segment odată cu
introducerea de noi motorizări electrice pe piață
și derulării programului guvernamental Rabla
Plus Comercial.

În primele trei luni din 2023, au fost
înmatriculate în țara noastră 36.592 de
autoturisme, creșterea față de aceeași perioadă
din 2022 fiind de aproape 28%. Autoturismele
electrificate au avut un salt considerabil,
realizând o cotă de piață de 20,2%. Este de
remarcat creșterea importantă a autoturismelor
100% electrice (de 48,8%) și a celor plug-in
hybrid (+32%). Pentru vehiculele comerciale
ușoare creșterea a fost de 26,4%. În top 10
mărci de autoturisme înmatriculate în primele
trei luni din 2023 se află în continuare Dacia,
urmată de Renault, Hyundai, Skoda, Toyota,
Volkswagen, Ford, BMW, Mercedes Benz și
Suzuki. 

Programul Rabla 2023 

APIA a participat activ la definitivarea
programului Rabla 2023, care s-a dorit a fi
eficient și mai accesibil românilor interesați cu
precădere de mașini electrice, plug-in hibride
și chiar full-hibride. Vânzările din acest an de
mașini electrice și hibride sunt legate de
ajutorul primit de la Administrația Fondului
pentru Mediu, știut fiind că românii au făcut
economii de până la 10.000 euro cu tichetele
Rabla Plus în 2022.

Programul Rabla 2023, în derulare între 
24 martie - 20 septembrie a.c., are două subdi -
viziuni: Rabla Clasic (pentru vehicule cu motor
pe combustie sau hibrid fără plug-in) și Rabla
Plus (pentru vehicule  100% electrice sau
hibrid cu tehnologii plug-in - reîncărcabil).
Programul Rabla Clasic prevede acordarea
unui tichet de 7.000 lei pentru o mașină veche
casată sau 10.000 lei pentru două astfel de
mașini. Utilizatorul poate beneficia și de eco-
bonusuri suplimentare. Astfel,  poate primi
1.500 lei pentru  casarea fiecărui autovehicul
uzat cu o vechme de cel puțin 15 ani și care are

norma de poluare Euro 3 sau inferioară. Tot
1.500 lei pot fi primiți pentru cumpărarea unei
mașini al cărei motor generează emisii de CO2
mai mici sau egale cu 120g CO2/km., în regim
de VLTP sau pentru cumpărarea unei mașini noi
cu sistem GPL/GNC. Este prezăzut și un eco-
bonus de 3.000 lei pentru achiziția unui
autoturism nou hibrid.

Rabla Plus 2023 prevede câteva tipuri de
eco-tichete: de 51.000 lei, pentru un
autovehicul nou pur electric,  26.000 lei, pentru
achiziția unui autoturism nou electric hibrid
plug-in cu emisii de CO2 mai mici sau egale cu
80g CO2/Km., în regim de VLTP, cu condiția
obligatorie a casării unei mașini vechi. Vorbim
și de un eco-bonus de 29.000 lei pentru mașini
hibrid plug-in cu emisii de CO2 mai mici sau
egale cu 78g CO2/Km., în regim de VLTP, cu
condiția casării a două mașini vechi. Clientul
poate primi de asemenea un eco-bonus de
51.000 lei pentru cumpărarea unei mașini
electrice 100%, cu condiția casării a două
rable. Programul are inclus și un eco-bonus de
54.000 lei pentru o mașină 100% electrică, cu
condiția casării a două autovehicule vechi. În
cadrul Rabla Plus 2023 este acordat de
asemenea un eco-bonus de 1.500 lei pentru
fiecare autovehicul uzat care este mai vechi de
15 ani și are norma de poluare Euro3 sau
inferioară.

Înmatriculări de autoturisme electrificate în românia (unități)

Combustibil 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023
(prognozat)

BEV* 328 672 1506 2844 6323 11611 19750

PHEV** 177 305 402 1037 2892 3830 4975

HEV** 2297 3585 4770 5019 9387 12279 15975

Total 2802 4562 6678 8900 18602 27720 40700

Sursa - APIA *Vehicule 100% electrice **Plug-in hybrid **Vehicule hibride

37,10%

8,50%

6,70%
6,10%

5,80%

5,30%

4,30%

3,40%

3,20%

2,60%

17,00%

Dacia Renault Hyundai

Skoda Toyota Volkswagen

Ford BMW Mercedea Benz

Suzuki Altele

mărci de autoturisme înmatriculate în românia
(3 luni din 2023)

Sursa - APIA
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Actuala perioadă este aceea a centralizării
rezultatelor de business pentru anul trecut.
ce ne puteți spune despre evoluția
Unicredit Leasing în 2022? credeți că, 
prin rezultatele înregistrate, compania 
pe care o conduceți este în continuare lider
al pieței locale de leasing financiar, poziție
pe care, după cum ne-ați declarat anterior,
a deținut-o în ultimii 15 ani?

Pentru UniCredit Leasing, 2022 a fost un an
cu rezultate excepționale, în care am
reconfirmat abilitatea noastră de a ne adapta la
provocările contextului post-pandemic și
macro-economic găsind soluții care să
deservească nevoile de business ale clienților și
care, în același timp, ne-au ajutat și pe noi ca
organizație să progresăm și să ne dezvoltăm.
Astfel, am pornit în 2023 cu încrederea că vom
avea abilitatea de a nu rata oportuntățile pe care
le va aduce acest an și că vom atinge țintele și
obiectivele noastre la fel de ambițioase ca și în
anii trecuți. Un element important pentru noi, la
care lucrăm permanent, este să fim nu doar
numărul unu ca dimensiune a activelor ci, mai
ales, să fim opțiunea numărul unu pentru
clienții și partenerii noștri dar și pentru jucătorii
din mediul de afaceri care caută o soluție de
finanțare în leasing.  În acest sens, prioritatea
numărul unu  rămane clientul și, implicit,
calitatea serviciului oferit.  Completez cu un
citat care spune « să ajungi numărul unu este

greu, însă să te menții pe prima poziție este și
mai greu« și adaug faptul că, deși ani la rând 
ne-am menținut pe poziția fruntașă, noi ca
echipă nu suntem autosuficienți ci foarte
ambițioși și ne propunem să fim în fiecare zi
mai buni decât cei ce am fost ieri. Cu privire la
poziționarea ca numărul unu și pentru 2022,
vom avea reconfirmarea locului nostru doar
după ce datele publice vor fi disponibile, date pe
care le așteptăm cu mare interes. 

cum au evoluat anul trecut finanțările noi
ale companiei față de 2021, în condițiile
continuării crizei semiconductorilor,
creșterii prețului mașinilor și
echipamentelor, reconsiderării unor
investiții pe timp de criză din partea
antreprenorilor?

Contextul a fost unul de o complexitate
aparte însă, așa cum am menționat, capacitatea
de adaptare permanentă la noi condiții/la un nou
context este marele nostru atu. În 2022, am
continuat să fim alături de clienți și parteneri,
am atins noi valențe de creștere și diversificare
a portofoliului, am consolidat patreneriatele
existente și am încheiat noi parteneriate. Deci,
putem spune că, deși 2021 a fost un an bun, în
2022 am definit ce înseamnă „și mai bun” prin
atingerea unor noi repere de performanță.

La circa un an de la lansarea de către UcL 
a soluției de finanțare „GoGreen”, 
care au fost rezultatele concrete ale
proiectului vizând vehiculele prietenoase
cu mediul? În ce măsură programul
guvernamental Rabla Plus 2022 a asigurat
o susținere a acestui domeniu?

„GoGreen” este o soluție de finanțare în
euro care permite clienților noștri să
achiziționeze prin leasing financiar auto -
vehiculul electric sau hibrid preferat, având

un an cu rezultate excepționale
Interviu cu Daniela Bodîrcă, cEo, Unicredit Leasing

Un trend al activității de finanțare în creștere, diversificarea portofoliului – de la autoturisme,  autoutilitare,
mijloace de transport de mare tonaj, la echipamente IT, medicale, pentru construcții, agricultură, parcuri 
eoliene ș.a. – dar și încheierea de noi parteneriate și dezvoltarea celor existente au caracterizat evoluția
UniCredit Leasing în anul trecut, un an caracterizat de conducerea companiei drept unul cu rezultate
excepționale. Totodată, 2022 a fost o perioadă marcată de un cost scăzut al riscului, ilustrat de nivelul redus al
creditelor neperformante. O atenție aparte a fost acordată  implementării în continuare de servicii digitale, de
produse de finanțare mai simple și rapide. Obiectivele declarate ale acestui an sunt continuarea proceselor de
digitalizare, de simplificare a fluxurilor interne, precum și tranziția graduală către interacțiunea sută la sută
digitală pentru clienții interesați. Un profil de companie-lider de un deceniu și jumătate pe piața locală de
leasing financiar, posibil numărul unu și în 2022, este realizat pentru revista noastră de Daniela Bodîrcă, 
CEO al UniCredit Leasing.  
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astfel diverse beneficii ce țin de structură și preț.
Prin menținerea și promovarea „GoGreen”
reiterăm preocuparea noastră constantă pentru
mediu și, în general, pentru proiectele eco-
friendly. Proiectul „GoGreen” s-a bucurat de un
real succes anul trecut, iar în 2023 observăm un
apetit constant al pieței pentru activele din
categoria  auto hibrid și electrice, ca atare vom
continua să fim alături de clienți cu soluția de
finanțare potrivită. Ceea ce este de remarcat
pentru cei interesați este faptul că pentru astfel
de achiziții clienții pot beneficia și de condițiile
actuale ale legislației, adică de toate avantajele
oferite prin Programele RABLA (Clasic și
Plus). „GoGreen”, ca soluție de finanțare
pentru autovehicule, este doar începutul unei
serii de inițiative în contextul în care
sustenabilitatea a devenit parte din ADN-ul
nostru de business. În acest sens, am adăugat în
portofoliu finanțări pentru parcuri fotovoltaice
dar și alte active care să susțină producția de
energie “verde”.

De la începutul activității sale, în urmă 
cu peste două decenii, UcL și-a constituit
un portofoliu de finanțări pentru
echipamente, fiind recunoscută în timp 
ca un finanțator cu expertiză în acest
sector. cum a evoluat finanțarea pentru
echipamente în anul trecut, spre ce anume
s-a îndreptat cererea și care au fost și sunt
condițiile de leasing financiar oferite de
companie?

Diversitatea portofoliului a reprezentat
întotdeauna pentru UniCredit Leasing o direcție
strategică.  Prin structurile de finanțare pe care
le oferă, compania este un finanțator direct al
jucătorilor din economie. Aș sublinia gama
variată de active pe care le finanțăm și care ne
diferențiază semnificativ de alți jucători din
industrie. Astfel, finanțăm autoturisme,
autoutilitare, mijloace de transport de mare
tonaj, toată gama de echipamente, de la IT la
medicale, contrucții, agricultură, parcuri
eoliene, la real-estate (acestă ultimă categroie,
însă, selectiv, în linie cu apetitul și strategia de
risc). Anul trecut a fost unul bun pentru toate
tipurile de achiziții, majoritatea furnizorilor de
echipamente înregistrând creștere. În 2023, ne
continuăm strategia de a finanța această gamă
diversificată dar punem din ce  în ce mai mult

accent pe proiecte « verzi » sau active care să
susțină un mediu mai curat.

Datele statistice ale BNR relevă că rata 
de neperformanță la contractele 
de leasing financiar se situează sub cea a
creditelor bancare. cum stau lucrurile din
acest punct de vedere, pentru anul trecut,
la Unicredit Leasing?

În cazul nostru, în 2022, costul riscului a
avut un nivel scăzut ceea ce indică, pe de o
parte, o bună gestionare a portofoliului  dar  și
o strategie de risc eficientă. Ca o consecință, și
rata creditelor neperformante a scăzut
comparativ cu nivelul înregistrat la finalul
anului 2021.

În ce măsură creșterea costului finanțării a
influențat în 2022 și influențează în prezent
evoluția finanțărilor noi la UcL? ce politică
de costuri la leasing aveți în vedere pentru
2023, an  de criză, cu multe incertitudini
economice și politice, cu o inflație-record 
și lipsă de predictibilitate în business?

Sursele de finanțare reprezintă un element
esențial pentru buna desfășurare și creșterea
business-ului unei instituții financiare non-
bancare. UniCredit Leasing a avut și are surse
solide și diversificate de finanțare, beneficiind
atât de încrederea unor companii din categoria
“supranationals” dar și a altor instituții
financiare internaționale. O astfel de abordare
ni se pare cea potrivită, asigurând atât o bază
solidă de dezvoltare a business-ului cât și

valoare pentru clienții noștri. Negreșit, din a
doua a parte a anului 2022, am intrat într-o nouă
etapă, aceea a ratelor de referință care au crescut
accelerat și care, în combinație și cu alți factori,
au condus la o creștere a costului finanțării.
Acest fenomen poate contribui la decizia de
amânare a unei investiții sau chiar la cea
extremă de renunțare în a achiziționa activul. În
ceea ce ne privește, dat fiind mixul de clienți din
portofoliu dar și diversitatea de active pe care le
finanțăm, deși am avut clienți care au amânat
sau chiar au renunțat la decizia de investiție,  am
generat și generăm volume noi de business care
se transpun într-o creștere a portofoliului.

care sunt principalele direcții de
digitalizare a activității companiei în acest
an, orientare strategică declarată de UcL?

Strategia de digitalizare a UniCredit Leasing
are ca element central clienții și partenerii noștri,
fiind construită în jurul nevoilor acestora de a
accesa produsele de finanțare mai simplu și
rapid. Un element important pe care îl
promovăm activ este semnătura electronică
calificată, oferită în continuare gratuit timp de
trei luni clienților care aleg o soluție de finanțare
de la UniCredit Leasing. Știm cât de important
este timpul pentru cei care apelează la noi,
tocmai de aceea am implementat servicii digitale
care să ofere un cumul de informații, în timp
real.

Tot mai mulți clienți preferă să
interacționeze cu portofoliul de servicii direct 
în platforma noastră digitală https://suport.
unicreditleasing.ro, unde pot acce sa:
vizualizarea și descărcarea facturilor, analiza
deconturilor și a scadențarului, vizualizarea
situației soldului și a plăților efectuate,
obținerea împuternicirii de daună necesară
deschiderii dosarelor de daună la asigurator sau
împuterniciri de ieșire din țară cu autoturismul
achiziționat în leasing în situația în care țara de
destinație se află în Uniunea Europeană.

Obiectivul anului curent este continuarea
automatizării și simplificării proceselor interne
dar și tranziția graduală către interacțiune 100%
digitală pentru clienții care preferă această
modalitate. Deci, călătoria noastră digitală
continuă și ne dorim să  oferim clienților
servicii integrate de înaltă calitate, rapide și
eficiente.
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Deviza Grupului BcR care însoțește
comunicatul privind rezultatele grupului
pentru 2022 este „construcție pentru o
economie inclusivă, verde și digitală”. 
cum s-a tradus aceasta în rezultate 
pentru BcR Leasing?

Suntem parte integrantă a Grupului BCR și
împreună cu colegii noștri construim o
economie incluzivă, „verde” și digitală. BCR
Leasing traduce obiectivul grupului din care
face parte prin rezultatele foarte bune
înregistrate pe segmentul de finanțări
sustenabile „verzi”, cu o creștere de 64% în
2022, comparativ cu 2021. În plus, am susținut
orientarea către electro-mobilitatea clienților
noștri prin lansarea de produse de leasing auto
„verde”, destinate achiziției de autoturisme
electrice și hibrid.

În același timp, continuăm investițiile în
procesul de digitalizare, care înseamnă
simplificarea proceselor de lucru, dar și servicii
și produse care pot fi accesate online. În centrul
acestei dezvoltări se află clienții noștri, care
sunt parte din economia digitală și care
beneficiază de tehnologii noi, de informații în
timp real, dar și de o conversație de calitate,
personalizată, cu consilierii noștri. Astfel, au
luat naștere câteva dintre proiectele cu care ne
mândrim. Este vorba de LEA – chatbot evolutiv

care oferă asistență generală, dar și informații
detaliate despre soluțiile de finanțare BCR
Leasing. Inițiat în 2022 și lansat la începutul
anului curent, acesta reprezintă o nouă etapă de
dezvoltare a business-ului de leasing inteligent.
Menționăm, de asemenea, oferta disponibilă în
ecosistemul digital George, care permite
accesul la soluții de finanțare în leasing

financiar pentru autovehicule și echipamente
necesare mobilității. Astfel, am facilitat
accesarea produselor de finanțare în leasing, iar
dorința noastră este ca BCR Leasing să fie
prima opțiune pentru antreprenorii români care
vizează achiziția de autoturisme, vehicule
comerciale ușoare și grele, precum și a altor
echipamente necesare asigurării mobilității și
eficienței operaționale. Un alt proiect este
platforma  Self-Service, care asigură control
ușor și acces rapid la documentele și
informațiile referitoare la derularea soluțiilor de
leasing și credit accesate de clienții companiei.
De asemenea, în prezent, dezvoltăm o aplicație
care va permite finanțarea microîntre prin -
derilor, pe flux 100% digital, în vederea
achiziției în leasing financiar a autoturismelor.
Acesta este doar începutul pentru că ne dorim
ca, în viitor, aplicația să poată oferi finanțare
atât IMM-urilor, cât și companiilor mari. O
astfel de soluție este o premieră pe piață și ne
bucurăm să fim cei care conducem integrarea
tehnologiilor digitale și a sustenabilității pe tot
procesul de finanțare. Rămânem devotați
obiectivului nostru de dezvoltare organică și
sustenabilă și suntem implicați în susținerea
tranziției către o economie „verde”, prin
consiliere, investiții și finanțări “verzi”, care, în
esență, reprezintă accesul către o viață mai
bună pentru noi toți.

Împreună cu clienții, transformăm
provocările în oportunități de dezvoltare
Interviu cu Vlad Vitcu, Director General, BcR Leasing

Anul 2022 a fost unul de excepție pentru BCR Leasing, volumele noi finanțate având o creștere organică 
de 32% comparativ cu 2021. Activul total al companiei a înregistrat un salt de 24%, iar ponderea expunerilor
neperformante s-a menținut la un nivel redus, de 3,23% în decembrie trecut, în scădere față de anul trecut. 
Pe segmentul de finanțări de autovehicule creșterea a fost de 29%, iar pe cel pentru echipamente de 26%.
Portofoliul de clienți ai BCR Leasing cuprinde peste 10.000 de companii antreprenoriale, parteneri constanți 
în  susținerea și dezvoltarea mediului de afaceri românesc. Microîntreprinderile și IMM-urile constituie 90% din
portofoliul finanțărilor acordate de BCR Leasing. Țintele pentru 2023 sunt  finanțările „verzi” de autovehicule,
respectiv de autoturisme electrice și hibrid, continuarea procesului de digitalizare și de optimizare a fluxurilor
de lucru în relația cu clientul.  Care sunt mecanismele ce stau în spatele tuturor acestor proiecte ne spune 
Vlad Vitcu, Director General, BCR Leasing. 
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În ce mod ați făcut posibilă creșterea 
cu 32% a volumelor noi finanțate anul
trecut de compania pe care o conduceți,
comparativ cu 2021?

BCR Leasing și-a continuat parcursul de
creștere și în 2022, demonstrând că este un
partener pe termen lung pentru clienții săi, dar
și că împreună putem transforma provocările
în oportunități de dezvoltare. Beneficiem 
de încrederea a peste 10.000 de companii
antreprenoriale, iar parteneriatele cu acestea 
ne-au consolidat poziția de susținător agil și de
încredere pentru mediul de afaceri local.
Creșterea de 32% a volumelor noi finanțate a
fost organică și a venit ca un răspuns al
clienților și partenerilor noștri la eforturile BCR
Leasing de îmbunătățire a experienței de
leasing financiar, prin digitalizare și
eficientizarea fluxurilor de lucru. Nu în ultimul
rând, o contribuție semnificativă a avut-o
diversificarea canalelor de vânzare BCR, dar și
dezvoltarea continuă, din ultimii ani, a
parteneriatelor strategice, prin relații de afaceri
bazate pe consiliere personalizată și încredere. 

Într-un interviu acordat anterior pentru
revista Piața Financiară, ați definit 2022 
„cel  mai bun an din evoluția companiei”,
ceea ce s-a transpus și în creșterea cu 24% 
a activului său total, raportat la 2021. 
A fost și acest rezultat pe măsura
așteptărilor la nivel de management?

Putem spune cu certitudine că 2022 a fost un
an de excepție pentru BCR Leasing, cel mai bun
din istoria companiei și ne bucură parcursul
nostru de până acum. Însă, această performanță
este rezultatul unei echipe care este formată din
oameni dedicați și profesioniști, care demons -
trează în fiecare zi că orice obstacol poate fi
transformat într-o oportunitate. Ultimii ani ne-au
învățat să navigăm pe un flux de incertitudine
continuu, marcat de lipsa de predictibilitate a
mediului de business. Cu toate acestea, împreună
cu clienții noștri, am ales să ne uităm la
obiectivele strategice, la dezvoltarea pe termen
lung a afacerilor lor și am construit încredere. Iar
capitalizarea bună este rezultatul unui efort
comun, care are la bază îmbunătățirea proceselor
de lucru și investițiile strategice, în oameni, în
transformare organizațională și în digitalizare.

Sănătatea financiară a clienților finanțați
este un alt obiectiv important al grupului
din care face parte compania pe care o
conduceți.  În 2022, cum a evoluat la BcR
Leasing rata creditelor neperformante, 
în condițiile unui an dificil, impredictibil 
și cu o inflație-record?

Ponderea expunerilor neperformante s-a
menținut la un nivel redus, de 3,23% în
decembrie 2022, în scădere semnificativă față
de 4,13% în decembrie 2021, iar această
evoluție reflectă eforturile de optimizare a
portofoliului și performanța vânzărilor noi. În
primul rând, ne-am concentrat eforturile pentru
a atenua riscurile de business și am avut o
comunicare continuă, proactivă, cu clienții
noștri, din dorința de găsi împreună soluții, de
a anticipa și de a identifica posibile situații
nefavorabile prin care pot trece business-urile
lor. Iar acest lucru ne-a arătat, încă o dată, cât
de important este ca, atât noi, cât și clienții să
arătăm că suntem parte din aceeași echipă.

În ce măsură, în 2022, compania pe care 
o reprezentați a contribuit la dezvoltarea
strategică a unor antreprenori cu finanțări
de echipamente și vehicule și care au fost
domeniile de activitate vizate de acestea?

Susținerea mediului antreprenorial
românesc a fost, este și va fi o prioritate pentru
BCR Leasing. Cererea de retehnologizare la
nivel local a fost în creștere, iar tendința de
modernizare a fost constantă, în toate domeniile.
BCR Leasing a finanțat accesul la cele mai noi
și moderne tehnologii, susținând antreprenorii și
business-urile autohtone să se adapteze condi -

țiilor pieței, să-și păstreze relevanța pe lanțul
valoric, să devină competitivi și să țintească spre
următorul nivel de performanță. În 2022, am
înregistrat o creștere de 29% pe segmentul de
finanțări de autovehicule comparativ cu 2021,
iar pe cel de leasing pentru echipamente am avut
un plus de 26% an pe an. În realizarea acestor
volume, un rol important l-a avut cumularea
unor avantaje oferite clienților companiei:
soluții de finanțare „verzi”, dezvoltate pentru a
încuraja investițiile sustenabile, cotațiile de
asigurare preferențiale, parteneriatele strategice
cu furnizorii de bunuri și, nu în ultimul rând,
accesarea soluțiilor de finanțare în leasing direct
din platforma George. Microîntreprinderile și
IMM-urile constituie 90% din portofoliul
finanțărilor acordate de BCR Leasing și ne
bucurăm că putem susține prin leasing inteligent
investițiile acestor companii care generează
valoare pentru România.

Sub semnul căror deziderate și imperative
de business stă anul în care ne aflăm pentru
BcR Leasing și la ce noutăți în materie de
produse și servicii să se aștepte clienții
tradiționali ai companiei dar și cei noi?

În 2023, vom continua să contribuim la
dezvoltarea durabilă a sectorului auto din
România și să oferim soluții de finanțare
„verzi”, dar și produse și servicii care conduc
la consolidarea și înnoirea parcului auto, prin
achiziționarea de autoturisme electrice sau
hibrid. Vom continua atât procesul de
digitalizare, cât și îmbunătățirea fluxurilor de
lucru, având în centrul preocupărilor noastre
creșterea gradului de satisfacție al clienților și
susținerea mediului antreprenorial românesc.
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La sfârșitul lunii ianuarie 2023,
a fost anunțat că BT Leasing și țiriac
Leasing au devenit o singură companie,
prin finalizarea fuziunii derulate anul
trecut. cum  s-a desfășurat acest proces 
și care sunt beneficiile sale concrete, 
dat fiind că vorbim de doi jucători de top
din piața de profil?

Fuziunea dintre BT Leasing și Țiriac
Leasing  a fost un proces complex, derulat într-un
timp record și finalizat cu succes în ianuarie
2023. Am reușit să gestionăm cu bine toate
provocările tehnice și am fost permanent alături
de clienți și angajați.  A rezultat o companie cu
peste 200 de angajați, 2,8 miliarde lei active, un
portofoliu de aproximativ 25.000 clienți și 500
milioane euro finanțări în sold. Practic, volume
de două ori mai mari decât cele înregistrate de
fiecare companie la nivel individual înainte de
fuziune. Putem spune că am făcut un pas
strategic pentru întărirea poziției pe piața de
leasing auto.

cu prilejul aceleiași fuziuni,  au intervenit
restructurări de personal, de spații
adminstrative și comerciale utile 
procesului de finanțare în leasing?

Nu s-au făcut niciun fel de restructurări,
intenția noastră fiind de la bun început să
păstrăm toți angajații având în vedere expertiza

lor în vânzarea de produse de leasing în rețeaua
dealerilor auto. De asemenea, am păstrat toate
locațiile din sediile dealerilor auto, precum și
sediul din București, situat pe Calea Giulești.

Dacă ne raportăm la  actuala clientelă a
BT Leasing, cum este structurată aceasta?

Clienții noștri sunt cu preponderență
persoane juridice, în special din zona întreprin -

derilor mici și mijlocii, persoanele fizice
reprezentând sub 2% din portofoliu. 

După cum ați declarat anterior pentru
revista noastră, în 2023, BT Leasing se
concentrează pe fuziunea cu Idea Leasing,
achiziționată de Banca Transilvania încă
din 2021. În acest demers, urmați aceiași
pași ca și  în cazul țiriac Leasing sau
fuziunea va avea un profil distinct?

Ne dorim o consolidare a business-ului de
leasing la nivelul grupului, însă nu printr-un
proces de fuziune ca și in cazul Țiriac Leasing. 

Dincolo de acest proces de o complexitate
aparte, care sunt celelalte obiective
strategice ale BT Leasing pentru 2023?

Poate părea un clișeu, însă tot ceea ce vom
întreprinde în 2023 și în viitor va avea ca obiectiv
facilitarea accesului clienților la mașini și
echipamente dotate cu tehnologii noi și moderne.
Fie că vorbim de stimularea tranziției către o
economie favorabila mediului, prin crearea de
produse dedicate finanțării autoturismelor
electrice sau altor proiecte „green” (de exemplu
investiții in panouri fotovoltaice) sau de
finanțarea unor echipamente și tehnologii cu
impact în creșterea productivității clienților, ne
dorim să oferim o experiență cât mai bună celor
care aleg serviciile noastre. Fapt pentru care, în

ne dorim o consolidare a business-ului 
de leasing la nivelul grupului
Interviu cu Ionuț Morar, Director General, BT Leasing

BT Leasing are șanse mari să ocupe poziția secundă în piața locală de leasing financiar, date fiind achizițiile 
sale din ultimii ani. După fuziunea cu Țiriac Leasing, s-au dublat volumele de finanțări înregistrate de fiecare
companie  la nivel individual înainte de acest proces. În plus,  fuziunea nu a implicat restructurări de personal 
și schimbări ale infrastructurii de vânzări, fiind păstrate toate locațiile din sediile dealerilor auto parteneri,
precum și cel din Capitală, ce a găzduit anterior compania Țiriac Leasing. În 2023, va avea loc o consolidare a
business-ului de leasing la nivel de Grup Banca Transilvania, abordarea față de Idea Leasing fiind diferită de
fuziunea cu Țiriac Leasing. Ionuț Morar, Director General al BT Leasing, vine cu informații la zi despre activitatea
companiei pe care o conduce de mai mulți ani.
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2023, vom accelera proiectele investiționale cu
focus pe digitalizare și automatizare de procese.

cum abordați în prezent problema 
atât de actuală a digitalizării companiei 
mai ales în legătura cu clientul?

În relația cu clienții avem o platformă online
pentru gestionarea contractului de leasing, prin
care sunt furnizate instant toate detaliile despre
facturi şi bunurile luate în leasing. De asemenea,
clienții îşi pot genera singuri, automat, toate
documentele necesare în relația cu diverse
autorități și pot face toate calculele de
rambursare anticipată. Solicitările prin aplicație
sunt tratate cu prioritate de echipa noastră. În
relația cu partenerii,  tranzacțiile le derulăm
printr-o platformă web prin care se asigură o
comunicare ușoară și un feedback rapid despre
produsele de leasing mai complexe, persona -
lizate în funcție de ce au nevoie clienții.  

ce rol v-ați propus să joace finanțările 
de echipamente în acest an la nivelul
companiei pe care o conduceți, 
direcție bine profilată în ultimii ani?

Ne dorim ca leasingul să fie o alternativă
viabilă pentru susținerea investițiilor productive
care implică finanțări de echipamente și

tehnologii mai noi. Însă, ponderea echipa -
mentelor în total finanțări va depinde în mare
măsura de viabilitatea proiectelor de investiții
pentru care se solicită finanțare.  

care este în prezent poziția companiei
vizavi de  finanțarea mașinilor 
și echipamentelor „verzi”?

Peste 33% din autoturismele finanțate în
ultimii ani au fost din categoria hibrid sau
electric. Avem produse dedicate cu costuri mai
mici decât produsele standard. Am avut
campanii chiar și cu dobândă zero, întrucât ne
dorim să ne implicăm activ, alături de stat, în
subvenționarea acestor investiții în tehnologii de
combatere a efectelor schimbărilor climatice.
Cred sincer că viitorul nostru depinde de o
planetă sănătoasă, iar provocările actuale legate
de climă și mediu necesită un răspuns urgent și
ambițios.

cum abordați problema costului 
finanțării la leasing în 2023, an lipsit de
predictibilitate, cu multe vulnerabilități, 
cu inflație-record în România și nu numai?

Cred că, indiferent de costul finanțării,
antreprenorii trebuie să-și continue proiectele
investiționale chiar și în contextul unui mediu

macroeconomic instabil, marcat de o creștere
accelerată a inflației și a indicilor Euribor,
respectiv Robor. Acest lucru este normal, atâta
timp cât rentabilitatea investiției este peste
costul finanțării. De altfel, cred că mulți
antreprenori din generația actuală au prins
perioade cu dobânzi mult mai mari decât cele
prezente; mai cred că proiectele investiționale
nu ar trebui stopate, ci continuate sistematic
pentru că fără investiții permanente în
echipamente performante şi tehnologii mai noi
pierzi în eficiență, iar evoluția companiei este
afectată.

Expunerea brută aferentă contractelor 
de leasing financiar neperformante 
din România era la sfârșitul primului
semestru din 2022 în scădere ușoară față de
datele existente cu un an în urmă. 
Pentru BT Leasing, cum au stat lucrurile în
anul trecut și care credeți că va fi situația
finanțărilor neperformante în 2023?

Și BT Leasing se înscrie în trendul pieței,
valoarea contractelor neperformante fiind
undeva la 3% din total portofoliu. Finanțarea cu
responsabilitate, precum și consultanța acordată
clienților, atât la inițierea relației cât și pe
parcursul contractului de leasing, au avut au
impactat pozitiv asupra calității portofoliului. 

showroom auto
La începutul acestui an, Autoklass și Mercedes-Benz
România au inaugurat în București, zona Pipera,
primul showroom construit conform conceptului
MAR20X, în urma unei investiții de 1,6 milioane
euro, care a vizat extinderea locației și
personalizarea acesteia conform noilor standarde
de brand. Autoklass Center din București este
primul partener autorizat Mercedes-Benz care a
realizat o astfel de investiție în România. Noul
showroom are un volum potențial de vânzări de
minimum 350 unități în cursul acestui an și va
putea deservi aproximativ 9.000 de vehicule anual
pentru lucrări de mecanică-electrică, tinichigerie
și vopsitorie. 
Prin dezvoltarea noului concept MAR20X,
Autoklass și Mercedes-Benz urmăresc să ofere
clienților o experiență diferită, incluzând
acordarea de consultanță specializată și soluții

personalizate pentru orice tip de solicitare.
Procesele post-vânzare sunt elementele de bază
ale conceptului. Autoklass și Mercedes-Benz
intenționează să ofere ceva deosebit încă de la

sosirea în parcarea showroom-ului, prin
digitalizarea unei bune părți a interacțiunii dintre
client și reprezentanții punctului de lucru. Astfel,
clienții vor fi ghidați încă de la sosirea în parcarea
locației de către un sistem inteligent apoi, prin
aplicația Match Maker, se creează legătura cu un
consilier de service. 
Ulterior, informațiile de pre-diagnosticare sunt
procesate de consultantul de service, care le
analizează împreună cu clientul, prin aplicația
Media Consulting, pentru stabilirea detaliilor
lucrărilor ce urmează să fie executate. În mod
similar, pentru clienții interesați de achiziționarea
unui autovehicul, aceștia sunt ghidați de către
asistentul digital Star Assistant, care va îndruma
clienții către zona de cafenea și magazinul de
accesorii, pe durata perioadei de așteptare, până
la alocarea unui consultant de vânzări.
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Datele de business preliminare pentru
2022 indicau pentru IMPULS-Leasing
România  o creștere de două cifre a
volumelor de finanțări noi la nivel de
companie și o scădere a numărului 
de contracte comparativ cu 2021.  
cum arată rezultatele finale legate de
finanțările noi pentru întregul an 2022?

A fost unul dintre cei mai buni ani ai noștri,
ca volum de bunuri finanțate, capital investit și
profitabilitate, atât pe angajat cât și la nivel de
companie. La finalul anului trecut, portofoliul
IMPULS totaliza circa 500 mil. euro. Primul
trimestru din 2023 a venit să confirme această
tendință de creștere a business-ului. Prin urmare,
finanțările auto, în proporție de sută la sută în
portofoliul nostru, au asigurat o profitabilitate
susținută, în pofida situației specifice a  pieței
internaționale de profil – criza semiconductorilor,
livrările întârziate de mașini și piese de schimb,
alte cauze ce au perturbat lanțul de aprovizionare
la scară generală. O trăsătură specifică a anului
trecut ce a influențat leasing-ul auto a fost
creșterea valorii bunurilor finanțate, în cazul
nostru saltul fiind de aproximativ 25% față de
2021, în condițiile în care am înregistrat cu circa
5% mai multe contracte noi aferente perioadei. 

În opinia dumneavoastră care au fost
oportunitățile de business în 2022 dar și
limitările, pe fondul unei crize profunde 
pe toate planurile, a vulnerabilităților 
la care a fost expus mediul de afaceri?

Ca oportunități, acestea au fost cam aceleași
din anii anteriori: poziția noastră în piață
consolidată de-a lungul celor 16 ani de activitate,
un portofoliu solid de clienți, unii dintre aceștia
care ne cunosc foarte bine și continuă să lucreze
cu noi întorcându-se periodic la finanțare. Ne-au
susținut, de asemenea, parteneriatele aflate în
creștere și fluctuația foarte mică a forței noastre
de muncă, ceea ce ne ajută să avem un personal
cu experiență în materie de leasing auto. Și nu în
ultimul rând, inclusiv în perioada pandemiei, am
continuat să finanțăm, ceea ce ne-a asigurat o

continuitate în relația cu clienții și partenerii.
Principala piedică cu care ne-am confruntat anul
trecut a fost însă prețul ridicat al mașinilor.
Finanțatorul nu știe care va fi prețul mașinii peste
câțiva ani, când aceasta se va întoarce, recuperată,
în baza unui contract de leasing care nu a fost dus
la bun-sfârșit, să spunem. Finanțând o mașină la
un preț ridicat, în viitor s-ar putea ca firma de
leasing să marcheze o pierdere, mai ales în
condițiile în care piața va fi inundată de mașini
scumpe, condiții în care producătorii vor fi nevoiți
să scadă prețurile. O mașină rulată ar putea fi
atunci foarte scumpă în raport cu cele noi și va
trebui vândută în pierdere. Aceasta este o
necunoscută atât pentru finanțator cât și pentru
client. Un alt risc asumat de finanțator apare
vizavi de mașinile 100% electrice. Acestea sunt
finanțate inclusiv în leasing pentru că există
cerere. În cazul acestora, avansul tehnologic
durează însă 1-2 ani. Și mă refer în principal la
durata de viață a bateriei și  autonomia de mers a
mașinii, care  cunosc îmbunătățiri permanente. În
situația întoarcerii mașinii la finanțator, în cazul
unui contract nefinalizat,  s-ar putea  să apară o
problemă de vânzare, deși mașina este într-o stare
foarte bună. Această necunoscută există însă în
perioadele de trecere, cum e cea prezentă. La un
moment dat, și mașinile electrice se vor stabiliza
ca putere, cum se întâmplă cu cele pe bază de
combustibil convențional, și atunci vor exista mai
puține necunoscute în ceea ce privește
valorificarea acestora. Apoi, nimeni nu cunoaște
acum care e valoarea reziduală  la un contract de
finanțare în leasing pentru o mașină electrică, știut

am intrat într-un proces 
de robotizare accelerată
Interviu cu Răzvan Diaconescu, Director General, IMPULS-Leasing România

Anul 2023 marchează pentru IMPULS-Leasing România lansarea strategiei sale de automatizare, strategie
promovată de altfel la nivelul grupului din care  face parte. Ținta sa este ca, până în 2030, să devină cea mai
automatizată companie de leasing din piața locală. Acest demers vine pe fondul unei evoluții bune în anul
trecut din punct de vedere al volumelor noi finanțate, al capitalului investit și profitabilității, trend continuat 
și în primul trimestru din 2023. Interviul acordat în exclusivitate revistei noastre de Directorul General 
Răzvan Diaconescu dezvoltă toate aceste idei, care vor sta la baza rețetei de business a companiei în 2023 
și anii ce vor urma.
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fiind că jumătate din prețul acesteia este în
prezent bateria. Toate aceste schimbări, care se
întâmplă foarte repede, pot prinde descoperit și
afecta finanțatorul. 

cum a fost primul trimestru din 2023 
din punct de vedere al finanțărilor noi, al
noutăților în materie de produse și servicii?

Ca volume noi finanțate, a fost una dintre cele
mai bune perioade de început de an din activitatea
companiei.  Ne-am mișcat repede, am valorificat
parteneriatele stabile pe care le avem în piață și
relațiile îndelungate cu clienții de portofoliu.
Cererea a mers spre autoturisme, camioane,
utilitare și unele categorii de echipamente. Mai
mult, recent, am finanțat printr-un contract de
credit IFN, primul autocamion 100% electric,
marca Mercedes Benz (model  e-Actros 400),
pentru clientul Blue River. Autocamionul are o
autonomie de până la 400 Km., acesta fiind livrat
la începutul lunii februarie a.c. Dorim să
dezvoltăm pe viitor astfel de finanțări „verzi”, atât
pe partea de transport greu (autocamioane), cât și
pe cea de autoturisme.

care sunt principalele direcții de dezvoltare
ale companiei în anul în care ne aflăm?

În 2023, schimbăm strategia companiei astfel
încât să ne adaptăm actualei ere superrapide
inclusiv la nivel de finanțare. Vom lua decizii
imediate, având la bază aplicații informatice de
ultimă oră. Am intrat într-un proces de robotizare
accelerată, avem mai multe proiecte de
automatizare la care se lucrează în paralel
începând cu mijlocul anului trecut.  Dorim ca, în
2030, IMPULS-Leasing România să fie cea mai
automatizată companie de leasing din piață. Am
ales această cale din mai multe motive: nu se
găsesc oameni pregătiți în domeniul nostru de
activitate și formarea lor durează cel puțin un an  -
un an și jumătate, iar produsele de finanțare
trebuie schimbate foarte repede pentru a rămâne
în piață. Instrumentul cel mai rapid este
automatizarea la nivel de procese interne, inclusiv
de vânzare. Începând cu 1 februarie a.c., am lansat
pe site-ul companiei  (www.impuls-leasing.ro)
modulul privind procesul de actualizare a datelor
clienților. Este vorba de chatbot-ul  ILINCA care,
în urma unei conversații cu clientul, introduce în
sistem informațiile actualizate ale acestuia, în

conformitate cu normele în vigoare, atât ale
persoanelor juridice cât și ale persoanelor fizice.
Un alt modul este chatbot-ul ILINCA Vânzări,
operațional în prezent pentru auto turisme și
comerciale ușoare. Clientul merge la un dealer–
partener IMPULS – Leasing, își alege mașina
dorită și în câteva secunde, cu ajutorul ILINCĂI,
va primi rezoluția legată de finanțare.  În
prealabil, pe baza codului fiscal al clientului,
ILINCA interoghează mai multe baze de date,
putând astfel să ofere o rezoluție de finanțare în
doar câteva secunde. Chatbot-ul ILINCA
urmează să fie lansat la toți dealerii-parteneri
IMPULS din București și din țară, fiind astfel un
real suport, atât pentru partenerii noștri cât și
pentru potențialii clienți. Din  informațiile
existente la ora actuală, chatbot-ul ILINCA
Vânzări este primul de acest fel din piața locală
de leasing financiar. Un alt modul al proiectului
este operațional  pe partea de self service client
începând cu luna aprilie a.c., modul care
presupune accesul acestuia la facturi, la dosare de
daună, facilități de parcare (pentru mașinile
electrice) și la alte informații furnizate automat
prin intermediul aceluiași robot, cum ar fi
penalitățile de întârziere la plată. De asemenea,
procesul de automatizare va fi implementat și în
partea de broker de asigurări astfel încât clientul
să beneficieze atât de oferta RCA cât și de
asigurarea CASCO într-un timp foarte scurt. Prin
finalizarea acestor proiecte, vrem să fim numărul
unu în piața locală de leasing financiar pe partea
de automatizări. În aceeași sferă de preocupări, la
începutul lunii aprilie a.c., a devenit funcțională
și semnătura electronică la nivel de companie, un
alt pas important în  procesul de finanțare
accelerată a unei mașini. 

Ați făcut, probabil, un buget al companiei
pentru anul în curs. Plecând de la acesta,
cum ați vrea să stați cu finanțările noi 
în 2023?

Greu de spus în acest climat de volatilitate și
incertitudine generală.Targhetul nostru pentru
2023 este acela să nu finanțăm mai puțin decât în
2022. Principalul argument pentru o astfel de
strategie este acela al creșterii dobânzilor, în
momentul în care discutăm Euribor depășind deja
3%, în condițiile în care în iulie trecut era zero.
Când dobânda la euro urcă la 6% sau 8% deja
lucrurile se schimbă. De aceea nu am vrea să fim

foarte expansivi în finanțare.  Încercăm să avem
cei mai buni clienți, cărora să le oferim cele mai
bune condiții de finanțare, să reducem din
volumul de activitate manuală prin automatizări.
Anul acesta vom avea o poziție de finanțare mai
rezervată pentru că nu ne dăm seama cum va
evolua piața auto ca producție și prețuri de
vânzăre.

cu toate necunoscutele pe care le-ați
punctat, cum vedeți evoluția pieței locale
de leasing în perspectivă?

Clientul român de schimbă. Vrea oferte
primite instant, comandă online inclusiv mașini
scumpe, de 100.000 euro, știut fiind că anumite
brand-uri auto nu au reprezentanțe în România.
Finanțatorii locali, mai ales cei ce fac parte din
mari grupuri financiare, s-au segmentat în funcție
de clientelă și trebuie să-și schimbe cât de des
posibil produsele spre a veni în întâmpinarea
cerințelor clientului, client devenit din ce în ce
mai exigent. Apoi, piața locală de leasing s-a
maturizat și este greu să intre în joc  noi
finanțatori. A construi acum o firmă de leasing de
la zero, cum am făcut noi în 2006, nu ai practic
nicio șansă de reușită. 

La nivel de grup din care IMPULS-Leasing
România face parte au fost analizate recent
rezultatele de business din 2022 ale filialelor
sale naționale din Austria,  Germania,
Polonia, cehia, croația și România. 
Unde se plasează din acest punct de vedere
entitatea din țara noastră?

Conducerea IMPULS-Leasing Internațional a
declarat că este foarte mulțumită de rezultatele
filialei sale din România, considerată port-drapelul
grupului. Și asta pentru că de mai bine de un
deceniu și jumătate avem încheiate parteneriate cu
producători și importatori auto de marcă, iar mai
nou ne-am construit o strategie de automatizare
accelerată a activității. Un atu este acela că în anii
trecuți ne-am focusat și specializat pe finanțări
auto și s-a dovedit o alegere bună. La nivel de grup
a fost inițiată anul acesta strategia acestuia până în
2035, strategie pe termen scurt, mediu și lung.
Automatizarea este unul dintre pilonii acesteia. De
aceea, din 2023, IMPULS-Leasing România își
schimbă total strategia și merge exact în această
direcție.
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cu câteva luni în urmă, ne-ați declarat că 
anul 2022 se prefigura la acea vreme
pentru BRD Sogelease drept unul bun din
punct de vedere al volumelor nou finanțate
și calității portofoliului. Acum, privind
retrospectiv, cum a fost întregul an 2022, 
ca nivel de business,  pentru compania pe
care o conduceți, raportat la evoluția
acesteia din 2021?

Într-adevăr, 2022 s-a dovedit a fi un an
foarte bun pentru BRD Sogelease, pe fondul
unei cereri susținute a pieței pentru soluțiile de
finanțare oferite. Pe lângă dinamica bună a
volumelor finanțate, am observat și o reziliență
a porto foliului, comportamentul de plată al
clienților rămânând în parametri normali. Astfel,
în ciuda gradului ridicat de incertitudine și a
creșterii costurilor de finanțare, care au generat
presiuni suplimentare în activitatea companiilor
din România, ne bucurăm de un rezultat general
foarte consistent în 2022.

Dintotdeauna, finanțarea de echipamente
a constituit un segment tradițional 
pentru BRD Sogelease, dată fiind expertiza
la nivel de grup în domeniu. Plecând de la
acest atu, ce ar fi de remarcat, ca trend,
pentru anul 2022 în materie de finanțări 
de echipamente, care reflectă de fapt
interesul antreprenorilor români pentru
investiții?

Finanțarea de echipamente în leasing a fost
marcată în anul 2022 de o concentrare pe
sectoarele clasice – agricultură și construcții –
care au beneficiat mai mult de flexibilitatea și
rapiditatea produsului de leasing. Pentru
proiectele industriale a existat o tranzitivitate a
cererii de finanțare către soluții puse la
dispoziție de bănci în cadrul programelor
guveranamentale de tip IMM Invest, ale caror
caracteristici au fost apreciate de clienți în
detrimentul finanțărilor în leasing. 

cum s-a poziționat compania pe care 
o reprezentați în 2022 pe partea 
de noi finanțări auto, în condițiile unui an
complicat, marcat în continuare de criza
semiconductorilor, de creșterea prețului
mașinilor și livrarea comenzilor cu mare
întârziere?

Finanțarea auto reprezintă în continuare un
segment de bază pentru finanțatorii de leasing, iar
BRD Sogelease a devenit tot mai activă pe acest
segment în ultimii ani, atât printr-o prezență mai
mare cât și prin produse și procese pe care le-am
simplificat și eficientizat. Astfel, răspunsul din
partea clienților a fost favorabil și evoluția noastră
pe acest segment în 2022 a fost foarte bună, în
ciuda dificultăților resimțite pe lanțul global de
aprovizionare. Însă, creșterile repetate de prețuri
ale producătorilor, dublate de dobânzile în
creștere, probabil vor afecta apetitul de achiziție al
clienților și ne așteptăm ca în 2023 să apară un
efect de plafonare pe acest segment.

care este în prezent orientarea companiei
privind finanțarea achizițiilor de
autovehicule electrice și hibride, 
segment în creștere accelerată la nivel 
de vânzări auto noi  în România?

Grupul Société Générale are o direcție
strategică de susținere a finanțărilor cu impact
pozitiv și acest lucru este reflectat în România,

ne așteptăm la o plafonare a cererii 
în a doua parte a anului
Interviu cu Frédéric Banco, Director General, BRD Sogelease

Pe o piață locală de leasing financiar cu nici 30 de ani de existență, BRD Sogelease, subsidiara de leasing 
a BRD Groupe Société Générale,  a transpus în practică în România soluții de finanțare viabile pentru bunuri
auto, echipamente și sectorul imobiliar, situându-se vreme de peste două decenii în topul companiilor de
leasing financiar.  După un an 2022 cu bune rezultate de business pe segmentele auto și echipamente 
(în special pentru construcții și transporturi),  cu un rezultat general declarat ca foarte consistent, BRD Sogelease
a adoptat în 2023 o strategie ceva mai prudentă de finanțare, pe fondul general al creșterii prețurilor și
dobânzilor. Un punct de vedere avizat, venit din partea unui expert în materie de leasing, cu o experiență
îndelungată în domeniu pe plan local și internațional, vom afla în cele ce urmează de la Frédéric Banco, 
Director General al BRD Sogelease.
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atât de BRD GSG cât și de BRD Sogelease în
piețele în care activează. Avem deja la dispoziția
clienților o ofertă specială în condiții financiare
avantajoase pentru achizițiile de vehicule
electrice și hibride; acest segment a avut o
crestere semnificativă și în portfoliul nostru, așa
cum s-a întâmplat de altfel și în ansamblul pieței
auto. Pentru 2023, avem în vedere extinderea
ofertei pe acest segment, astfel încât să facilităm
clienților adopția soluțiilor noastre de mobilitate
electrică. 

ce ne puteți spune despre stadiul actual al
parteneriatului BRD Sogelease cu Banca
Europeană de Investiții  pentru IMM-uri și
corporații medii și despre condițiile de preț
practicate de compania dumneavoastră la
finanțările acordate din împrumutul BEI?

BRD Sogelease are o lungă tradiție de
colaborare cu instituțiile financiare supra -
naționale, deoarece activitatea noastră de
finanțare se suprapune cu unele dintre direcțiile
lor de acțiune și suntem un vector eficient de
distribuție a capitalului către companiile mici și
mijlocii, care în general au dificultăți în a accesa
finanțările necesare dezvoltării afacerii lor. În
prezent, derulăm un program împreuna cu BEI,
având ca scop susținerea segmentului IMM în
România prin acordarea de finanțări în condiții
financiare avantajoase față de nivelul general al
pieței. Mai ales în actualele condiții de dobânzi
crescute, această reducere susținută de BEI
crează un avantaj important pentru clienți.
Rămâne însă necesar să fie îndeplinite criteriile
de eligibilitate, care țin atât de elemente specifice
BEI – încadrarea în segmentul IMM, respectarea
politicilor de mediu și sociale – dar și selecția
obișnuită pe care noi o realizăm din punct de
vedere al performanței financiare și aspectelor
care țin de procesul reglementar de cunoaștere a
clientelei. 

cum a mers în 2022 și care este în prezent
cererea pentru credite de investiții în
domeniile transporturi (autovehicule grele)
și agricultură (echipamente agricole)?

Agricultura rămâne un sector foarte
important pentru industria de leasing având un
potențial major, dar evoluția cererii pentru
finanțarea de echipamente specifice evoluează

uneori impredictibil, în funcție de așteptările
fermierilor privind randamentele agricole.
Încercăm să fim în contact cu clienții din
domeniu, să înțelegem provocările cu care se
confruntă și perspectivele pe termen lung,
pentru a găsi soluțiile potrivite. Cât priveste
domeniul transporturilor, România dispune deja
de o bază de operatori importanți în domeniu,
care au o activitate stabilă și un grad rezonabil
de predictibiliate în afaceri, asigurând o cerere
constantă de finanțare. Însă, firmele de mici
dimensiuni pot fi expuse unei volatilități care
pare a fi în creștere, volumele transportate
având variații semnificative de la un sezon la
altul. De aceea, în general credem că pentru
acest sector urmează o perioadă ce va impune
prudență, o abordare ponderată din partea
tuturor actorilor implicați, atât operatori cât și
finanțatori. 

În relația cu clientul, una dintre cele mai
spinoase probleme de soluționat la ora
actuală este aceea a costului ridicat al
finanțării, dată fiind inflația-record
înregistrată de România. cum abordați
acest capitol în prezent și pe termen scurt?

Contextul macroeconomic marcat de rate
ridicate ale inflației atât în România cât și în zona
Euro a generat majorări semnificative ale
dobânzilor și această tendintă pare că se va
menține și în 2023. Majorarea costurilor de
finanțare va avea efect în ponderarea cererii
pentru finanțări; cu siguranță, companiile vor fi
mai prudente în analizele proiectelor de investiții.
Pentru sectorul de leasing ne așteptăm în
consecință la o plafonare a cererii în a doua
jumătate a anului, după această perioadă de
câțiva ani de creștere. Va fi necesar, probabil, să
ajungem la o stabilizare a inflației și dobânzilor,
astfel încât clienții să aibă din nou o bază pe care
să-și redefinească planurile și să ia în mod
consistent deciziile de investiție. 

Ați afirmat pentru revista noastră că
procesul de digitalizare îl considerați un
mijloc de creștere a eficienței și calității
produselor de finanțare, în ideea satisfacerii
cerințelor mereu în creștere ale clienților.
care au fost din punct de vedere al
digitalizării reperele anului 2022 și 
ce proiecte de profil aveți în derulare?

Anul 2022 a fost marcat pentru întreaga
industrie de leasing și implicit pentru BRD
Sogelease de implementarea unor proiecte
reglementare – respectiv a standardelor IFRS de
raportare financiară și SAF-T pentru raportarea
fiscală automatizată. Digitalizarea ține și de
transformarea unor procese interne care nu sunt
totdeauna direct vizibile pentru clienți, dar a
căror gestiune corectă și eficientă reprezintă o
necesitate pentru ca activitatea noastră să se
desfășoare în cele mai bune condiții. 

BNR a venit cu un proiect de Regulament
pentru modificarea și completarea
Regulamentului 20/2009 privind instituțiile
financiare nebancare, document supus
dezbaterii publice la începutul acestui an.
consideți că noile prevederi aduse de
acesta sunt binevenite și deci necesare?

Din punctul nostru de vedere, modificările
propuse reprezintă un semn de maturizare a
industriei noastre, BNR fiind preocupată să
asigure o stabilitate a unui sector de finanțare
care are o importanță tot mai mare în economie.
Desigur, sunt aspecte practice unde proiectul ar
putea fi îmbunătățit, dar există un dialog
instituțional normal între organul de
reglementare și asociația companiilor din
domeniu și suntem încrezători că noua formă de
regulament care va intra în vigoare va îmbunătăți
baza generală de reglementare și va oferi o
predictibilitate mai mare, atât pentru finanțatori
cât și pentru clienți.  

Sunteți  un manager cu o îndelungată
experiență în industria leasingului din
România și din alte țări. cum vedeți
evoluția pieței de leasing din România 
la ora actuală, piață relativ tânără, în care
BRD Sogelease activează din iulie 2001?

Piața de leasing din România trece cu
siguranță printr-un proces de maturizare și acest
lucru va aduce probabil și o creștere a gradului
de sofisticare a produselor, astfel încât clienții
să perceapă mai bine beneficiile finanțării în
leasing. Practic, m-aș aștepta la o trecere de la
soluțiile actuale, care reprezintă în esență o
finanțare, către oferte care vor încorpora diverse
servicii conexe și vor asigura o flexibilitate
sporită pentru clienți. 
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Ne-ați declarat cu ceva timp în urmă 
că anul 2022 urma să marcheze un salt
pentru  Raiffeisen Leasing, conform
strategiei sale de creștere. care este
bilanțul de business al companiei 
la finalul celor 12 luni din 2022?

Așa cum am anticipat, 2022 a fost unul
foarte bun pentru noi, în care direcțiile
strategice clare și orientarea noastră spre
inovație și îmbunătățirea continuă a accesului la
finanțare pentru clienți au dat roadele așteptate.
Am marcat o creștere importantă, atât la nivel
de new business, cât și raportat la numărul de
contracte finanțate.

Portofoliul companiei este împărțit 
între auto și echipamente, în total 
vehicule finanțate circa 60% revenind
autoturismelor, iar 25% camioanelor. În
2022, au apărut tendințe noi la nivel de
cerere auto, date fiind continuarea crizei
semiconductorilor, creșterea prețului
mașinilor și livrarea comenzilor cu mare
întârziere?

Din fericire, toate comenzile clienților
noștri au putut fi onorate în timp util și nu au
existat întârzieri care să impacteze nici
business-ul clienților noștri și nici acordarea
finanțării în leasing. Pe segmentul
autoturismelor, s-a păstra proporția de-a lungul
anului  2022, iar aici este important de
menționat o creștere așteptată a mașinilor

electrice, ca rezultat al strategiei noastre ESG
și încurajării tehnologiilor de viitor, creștere
care s-a observat și pentru echipamente
electrice.

În oferta actuală de finanțare 
a companiei se află inclusiv leasing 
pentru auto “verzi” și panouri fotovoltaice. 
care este în prezent strategia companiei
privind finanțarea achizițiilor de bunuri
prietenoase cu mediul?

La nivelul întregului grup Raiffeisen ne-am
asumat angajamentul de a finanța într-o
manieră responsabilă afacerile clienților noștri
bazate pe un viitor sustenabil. Prin urmare,
punem la dispoziția acestora produse financiare
durabile și un know-how cuprinzător în
domeniul ESG. Focusul pe leasing în zona ESG
este cel mai clar evidențiat de tipul activelor
finanțate – mașini electrice, echipamente
electrice și, foarte important, panouri
fotovoltaice, unde am fost pionieri în piața
locală de leasing și unde continuăm să
înregistrăm rezultate foarte bune. Ne-am însușit
rapid expertiza în acest domeniu, în urma unui
efort de echipă și putem afirma acum cu tărie că
punem la dispoziția clienților inclusiv
consultanță specializată. Accesul la finanțarea
panourilor fotovoltaice devine astfel un proces
simplu pentru solicitanți. 

Dată fiind experiența pe care o aveți în
domeniul finanțării, cum vă explicați
insuccesul  programului guvernamental
“IMM Leasing de Echipamente și Utilaje”,
practic abandonat în 2022, după o
experiență palidă la debut,  în 2021? 
ce ar trebui făcut ca un astfel de program,
necesar de altfel, să dea roade?

Opinia mea este că programul “IMM
Leasing” nu s-a bucurat de o perioadă relevantă,
care să-i permită să se articuleze în piață, să-și
dovedească eficiența. A fost un proiect care
promitea rezultate foarte bune și, ca să fi dat

am marcat o creștere importantă
Interviu cu Bob de Man, Director General, Raiffeisen Leasing

Finanțarea de autoturisme, cu o cerere suplimentară pentru cele „verzi”, precum și de camioane a marcat 
la nivelul anului 2022 activitatea companiei specializată în leasing financiar din cadrul Grupului Raiffeisen. 
Vorbim de creșterea finanțărilor noi, indicator care contează cu adevărat în dimensionarea activității în
domeniu și care se regăsește în statisticile la nivel internațional, dar și de inițiative conexe, precum continuarea
strategiei de protejare a mediului prin finanțare de mașini electrice, panouri fotovoltaice sau echipamente
electrice performante, de sprijinire a investițiilor întreprinderilor mici și mijlocii locale. În 2023, sunt continuate
toate aceste direcții de activitate, cu mențiunea că se află în pregătire noi proiecte de digitalizare menite să
aducă un plus de calitate procesului de finanțare. Dar să vedem  cum anume ne sunt prezentate toate aceste
preocupări de către Directorul General al Raiffeisen Leasing, Bob de Man. 



FINLEASING

supliment al revistei pia}a FinanCiar| aprilie 2023 23

leasinG FinanCiar

roade, trebuia în primul rând să fie reluat și în
anul 2022, ceea ce nu s-a mai întâmplat. Când
a fost lansat în piață, programul a adus multe
elemente de noutate dar avea  nevoie de timp
pentru a se consolida și a deveni accesibil.
După cum știm cu toții, în prima parte din 2021
eforturile s-au concentrat pe conceptualizare,
dezvoltarea ideilor, planificarea proceselor și
adaptarea sistemelor de operare și abia în cel
de-al doilea semestru al anului programul a
devenit efectiv operațional. Spre final de an
2021, am început să simțim o efervescență din
partea clienților pentru finanțare în cadrul
„IMM Leasing”, dupa care, ulterior, nu a mai
fost prelungit.

care este gradul de interes din partea
clienților pentru finanțările ce stau sub
semnul Fondului European de Investiții
(FEI), prin programul de garantare
european coSME, finanțări derulate prin
compania pe care o reprezentați?

Programul COSME, cu garanția FEI, este
unul dedicat 100% sprijinirii finanțării com -
paniilor din rândul întreprinderilor mici și

mijlocii, în linie cu strategia noastră  de
susținere a acestui segment de afaceri atât de
important pentru economie. Faptul că am putut
veni către clienți cu un avans de maximum 5%
pentru finanțarea de vehicule și echipamente și
un timp rapid de răspuns, au fost atribute care
au generat un grad mare de interes din partea
clienților încă de la lansarea programului, în
anul 2019. Principalele active finanțate în
cadrul programului sunt camioanele, care
ocupă ponderea cea mai mare în totalul
finanțărilor prin programul COSME.

cum ați  soluționat în 2022 și abordați în
prezent problema costului ridicat al
finanțării, pe fondul inflației-record
înregistrate în România? 

Continuă să existe o presiune pe costurile
de finanțare, cauzată de incertitudinea care
persistă în piață și de lipsa de predictibilitate,
care au un impact direct în ratele de referință la
lei și la euro. Previziunile Băncii Naționale
sunt pozitive și așteptăm să vedem o
îmbunătățire în perioada următoare. Momen -
tan, costurile sunt sub control și nu am avut

cazuri în care clienții să renunțe la finanțare din
cauze legate de costuri.

care este în prezent orientarea companiei
în ceea ce privește  continuarea procesului
de digitalizare, obiectiv de maximă
importanță pentru asigurarea
competitivității pe piață ?

Compania noastră este axată pe inovație iar
la nivelul strategiei anuale componenta de
digitalizare este parte componentă, de o
importanță majoră.  O companie care dorește să
reziste în viitor nu poate ignora componenta de
digitalizare. Pe lângă Chatbot-ul Ioana, care
este într-un continuu proces de îmbunătățire și
dezvoltare, platforma CRM Sales, accesibilă
din cloud, aplicația de tip CRM, conectată la
sistemele de back office, care a îmbunătățit
foarte mult performanța în vânzări, platformele
omnichannel, soluțiile  front-end, tool-urile de
ofertare și aprobare rapidă sunt în plin proces de
dezvoltare și vom implementa noi proiecte în
acest an, care vor imbunătăți și mai mult
experiența clienților și vor facilita un proces lin
și rapid de finanțare.

la închiderea ediției – cea mai nouă statistică alB românia 
Conform  Asociației Societăților Financiare – 
ALB România, în primele 9 luni din 2022, în
România, au fost înregistrate finanțări noi  în
leasing financiar pentru  37.670 de bunuri (față de
37.823, în primele 9 luni din 2021), din care 29.239
de vehicule (în creștere cu 1,33%  față de aceeași
perioadă a anului 2021) și 8.431 de echipamente
(în scădere cu aproape 6% față de primele trei
trimestre din 2021). Valoarea de achiziție a acestor
bunuri a fost de 7.141,30 mil. lei (din care 
4.782,41 mil. lei pentru bunuri noi și 2.358,04 mil. lei
pentru vehicule și echipamente utilizate), mai
mare cu 14,64% față de același indicator calculat
cu un an în urmă. Creșterea valorică a finanțărilor
noi la care facem referire - de 16,47% pentru
vehicule și de 10,60% pentru echipamente și bunuri
imobiliare – a fost generată în cea mai mare parte de
prețul crescut de achiziție al bunurilor, mai ales la
autovehicule. Comparația  9 luni 2022/9 luni 2021
privind finanțări noi pe subcategorii de vehicule
indică o creștere valorică de  22,5% a automobilelor
și de aproape 15% la comerciale grele, precum și o
scădere de  6,3% la comerciale ușoare.

Finanțările noi în perioada primelor 9 luni din
anul trecut, în funcție de durata contractului,  au
fost între 1 și 3 ani (finanțări de 1.389,64 mil. lei, în
creștere cu  11,7% față de 9 luni 2021) și peste 
3 ani (5.751,66 mil. lei, în urcare cu 15,3%) fiind
înregistrată o creștere a solicitărilor pentru leasing
pe o perioadă mai mare. Expunerea brută
aferentă contractelor de leasing neperformante,
era la finalul primelor 9 luni din 2022 de 

513,22 mil. lei, în scădere cu 17,2% față de situația
existentă cu un an înainte. Totodată, în primele
trei trimestre din 2022, au fost reposedate
companiilor de leasing 1.009 de vehicule și
172 de echipamente și au fost revândute 1.344
astfel de bunuri. 
Portofoliul total de leasing financiar totaliza în
România, la 30.09.2022, 15.200,33 mil. lei 
(circa 3 mld. euro), din care 60% reprezenta
leasing pentru vehicule iar 40% pentru
echipamente și bunuri imobiliare, proporție care
se regăsea și cu un an în urmă. Splitat, la final de
septembrie 2022, leasingul pentru vehicule avea
un portofoliu de 9.174,77 mil. lei  iar cel pentru
echipamente și imobiliare de 6.025,56 mil. lei.
Față de septembrie 2021, creșterea de portofoliu
de leasing a fost de 9,8%.
Statistica ALB România pentru piața locală de
leasing în primele nouă luni din 2022 a fost
realizată pe baza raportărilor a 11 societăți
membre și publicată pe site-ul asociației pe 2 mai
2023. Am inserat aceste informații în ziua plecării
la tipar a lucrării de față. 
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Anterior, ați declarat revistei noastre 
că 2022 se contura ca fiind o perioadă cu
rezultate pozitive în ceea ce privește
volumele noi de finanțări în leasing financiar
pentru Garanti BBVA Leasing, chiar peste
așteptările preconizate la începutul anului.
cum comentați acum rezultatele integrale
pentru 2022?

Privind în urmă, putem spune că, în calitate
de finanțator, am perceput 2022 ca fiind un an
foarte dinamic, cu multe provocări generate de
criza cipurilor, ca și în lunile precedente, dar și de

criza energetică, conflictul armat de la graniță și
inflație. Dar am reușit să ne adaptăm rapid la noile
condiții de piață și să continuăm să oferim
încredere clienților, cât și partenerilor noștri în
relațiile de business pe care le derulăm împreună.
Și după o primă parte din 2022 dominată de un
val de prudență, începând cu a doua jumătate a
anului trecut lucrurile s-au liniștit, clienții și-au
recăpătat încrederea că-și pot pune planurile în
practică și ne-au ales să fim partenerul lor
financiar. Astfel, putem spune că 2022 a fost cel
mai bun din istoria Garanti BBVA Leasing,  în
care finanțarea acordată a crescut cu peste 20%
față de scenariul optimist de la începutul anului.

Garanti BBVA Leasing are de ani de zile 
un portofoliu echilibrat între auto,
echipamente și bunuri imobiliare. 
cum au mers la finanțare fiecare din cele trei
segmente, ca volume de finanțări noi în
2022, cu mențiunea că sunteți printre
puținele companii de leasing din piața locală
care și-au menținut în ofertă și leasing
imobiliar? 

Într-adevăr, de mai mulți ani portofoliul
Garanti BBVA Leasing este unul echilibrat. Acest
lucru este foarte important pentru noi și facem tot
ce este necesar pentru a menține această orientare
care să asigure dezvoltarea și stabilitatea
companiei. Astfel, chiar și în 2022, am menținut
echilibrul între cele trei tipuri de active,
înregistrând rezultate bune, atât pe liniile de
leasing financiar auto și de echipamente, cât și
pentru leasingul imobiliar.

V-ați exprimat în mai multe rânduri
disponibilitatea pentru susținerea
proiectelor “verzi”, prin finanțări inclusiv 
în leasing financiar pentru acest sector. 
cum se conturează oferta companiei în
domeniu pentru acest an? 

Grupul Garanti BBVA România a afirmat
sustenabilitatea drept una dintre prioritățile sale
strategice în urmă cu câțiva ani. Toate entitățile sale
cred cu tărie că managementul unui business 
într-un mod sustenabil este un factor crucial pentru
succesul pe termen lung al organizației și o mică
contribuție la protecția mediului, acum, când
nevoia crește cu fiecare minut. La Garanti BBVA
Leasing există, de asemenea, un mare interes
pentru sustenabilitate, datând din 2014, când am
început un proiect de finanțare cu  International
Finance Corporation - IFC pentru eficiență
energetică. De-a lungul anilor, am finanțat diverse
proiecte “verzi”, precum parcuri eoliene, panouri
fotovoltaice și trenuri electrice. În 2023, continuăm
să susținem proiecte de reducere a emisiilor de
carbon, concepând soluții personalizate în funcție
de specificul fiecărei afaceri.

Ar fi interesant de văzut în ce măsură clienții
se adresează companiei cu cereri inclusiv 
de “sale and lease back”, ca sursă alternativă
de lichidități pentru afacerile lor. care a fost
trendul unor astfel de solicitări în 2022 
și la începutul acestui an?  

După cum spuneam, 2022 a fost un an foarte
bun pentru noi și am văzut o creștere în toate

2022, cel mai bun an din istoria companiei
Interviu cu okan Yurtsever , Director General, Garanti BBVA Leasing

În 2023, Garanti BBVA Leasing marchează 25 de ani de activitate în România. În tot acest răstimp, a crescut
alături de piața locală de leasing financiar, și-a consolidat un portofoliu de clienți și produse de finanțare pentru
sectoarele auto, echipamente și imobiliar. Prin agențiile băncii din grup și birourile sale regionale are o
reprezentare echilibrată în teritoriu. Rezultatele de business din 2022 au fost mai mari cu peste 20% față de
scenariul optimist proiectat la începutul anului trecut. O direcție distinctă în activitatea companiei o reprezintă
proiectele sale de sustenabilitate, începute încă din 2014 și continuate în anii din urmă cu finanțări de parcuri
eoliene, panouri fotovoltaice și trenuri electrice, cu alte genuri de proiecte destinate reducerii emisiilor de
carbon. În acest an aniversar, Directorul General, Okan Yurtsever, care s-a identificat cu activitatea companiei 
din 2010 și până astăzi, a răspuns unui set de întrebări pentru revista noastră.
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segmentele în care activăm, pentru toate opțiunile
pe care le oferim clienților. Prin urmare, cererile
de vânzare și lease back au fost și ele pe un trend
ascendent, similar cu evoluția din anii precedenți.

obiectivul numărul unu inclusiv în piața
locală de leasing este digitalizarea. cum se
poziționează din acest punct de vedere
Garanti BBVA Leasing?

Unul dintre cele mai importante obiective ale
Grupului Garanti BBVA, inclusiv al nostru, este
digitalizarea. Acest proces a devenit din ce în ce
mai important pentru noi în ultimii ani, deoarece
simțim apetitul pentru digitalizare puternic prezent
în rândul clienților noștri încă din 2020, când
distanțarea ne-a determinat pe toți să căutăm
soluții. În plus, ne-am ajustat strategia după ce am
aflat din feedback-ul primit direct de la clienții
noștri că nevoile lor digitale sunt dinamice. Astfel,
ne mândrim foarte mult cu platforma noastră
“MyLeasing”, o soluție de ultimă oră și ușor de
utilizat, care s-a dovedit a fi benefică pentru
clienți, servind drept un adevărat suport pentru
diversele lor nevoi. “MyLeasing” este o
platformă concepută exclusiv pentru clienții
noștri, asistându-i în gestionarea contractelor lor și
în transmiterea cererilor către noi.

cum au evoluat în ultimul an  parteneriatele
companiei în domeniile medical, construcții,
auto sau consultanță pentru accesarea de
fonduri UE?

În industria locală de leasing, dar nu neaparat
în România, atât dealerii, vânzătorii, cât și
furnizorii joacă un rol foarte important, iar
parteneriatele sunt reciproc avantajoase. Iar noi, în
Garanti BBVA Leasing, cunoaștem importanța
acestor parteneriate și avem relații bune, solide,
dezvoltate în timp, pe care le menținem și dorim
să le continuăm, apreciind seriozitatea
colaboratorilor noștri.

În ultimii ani,  compania pe care o
reprezentați a avut încheiate mai multe
acorduri de finanțare cu organisme
financiare internaționale, în baza cărora 
au fost obținuți bani pentru susținerea
întreprinderilor mici și mijlocii. Aveți în
intenție să accesați și pe viitor astfel de
fonduri? 

Așa cum am menționat, este important să
avem parteneri serioși cu care să dezvoltăm relații
pe termen lung și am făcut acest lucru de-a lungul
anilor cu mai multe instituții, printre care Banca de
Comerț și Dezvoltare a Mării Negre, Fondul
European pentru Europa de Sud-Est și
International Finance Corporation - IFC. Pentru
noi, diversificarea este un obiectiv strategic pe care
îl vom continua în 2023, consolidând parteneriatele
cu finanțatorii noștri, deoarece aceștia joacă un rol
important în strategia companiei.

Într-o intervenție anterioară în revista
noastră, ați declarat că accesarea fondurilor
UE rămâne în România un demers greu de
pus în practică pentru finanțările în leasing.
care credeți că sunt cauzele acestei situații? 

Știm cu toții că aderarea la Uniunea
Europeană înseamnă, printre alte oportunități și
beneficii, un potențial real de dezvoltare prin
fondurile europene atrase de fiecare țară. În
continuare, accesarea fondurilor UE în România
rămâne o sarcină nu tocmai ușoară pentru
finanțarea în leasing, dar acesta nu este un caz unic
căci se întâmplă și în alte industrii. Și în acest sens,
lucrurile s-au schimbat destul de lent în ultimii ani.

cum reușiți să țineți în această perioadă 
sub control  costurile ridicate de finanțare,
urmare a inflației-record, a creșterii ratelor 
de referință? 

Într-adevăr, efectele inflației se resimt
puternic în industria de leasing și le simțim și noi,
însă depunem toate eforturile pentru a menține
oferta convenabilă pentru clienții noștri, cărora nu

dorim să le adăugăm o povară financiară în plus.
Pentru a rămâne un partener financiar pe care
aceștia se pot baza, mai ales în momente dificile,
optimizăm procesele și fluxurile de activitate
pentru a menține sub control marjele dobânzii.
Facem tot posibilul dar, din păcate, nu putem
controla ratele EURIBOR și ROBOR.

consideți că noile prevederi aduse 
de BNR prin proiectul de Regulament pentru
modificarea și completarea Regulamentului
20/2009 privind instituțiile financiare
nebancare  vor avea un impact semnificativ în
piața în care activați?

Salutăm inițiativa BNR, care pune accent pe
stabilitatea sistemului financiar. Aceste noi
modificări au legătură cu normele prudențiale pe
care BNR le impune pentru a se asigura că 
IFN-urile respectă anumite cerințe de seriozitate,
astfel încât să fie asigurată sănătatea întregului
sistem financiar. Consider că BNR simte nevoia să
impună unele cerinţe de capital IFN-urilor pentru
că acesta este un indicator de solvabilitate. În ceea
ce privește plafonarea expunerilor mari față de un
singur debitor, având în vedere că aproximativ
90% dintre clienții care se împrumută de la IFN-uri
sunt persoane fizice, iar aceste entități se
împrumută, la rândul lor, de la bănci, BNR are
responsabilitatea de a evita o situație în care 
IFN-urile nu își mai pot restitui creditele, din cauza
unui singur client care nu-și respectă obligația de
plată. Piața este într-o dinamică pronunțată care, 
într-un context de declin economic, poate fi
periculoasă pentru sistemul financiar. Așadar,
intenția BNR este una de bun-augur în acest
moment.

retrospectivă
De anul 1998 își leagă numele, prin lansarea activității, compania Motoractive (care din 2011
este cunoscută sub brandul Garanti Leasing), având inițial ca activitate principală finanțarea în
leasing a autovehiculelor. Ulterior, și-a diversificat produsele incluzând în ofertă leasing pentru
echipamente și sectorul imobiliar. După primii cinci ani de activitate,  în 2004, Motoractive
devenea cea mai mare companie independentă de leasing din România.  În 2006, Motoractive și
alte două instituții financiare nebancare specializate în servicii financiare – Ralfi și Domenia
Credit – au fost achiziționate de GE Money, divizia de servicii financiare a General Electric. La
sfârșitul lui 2010, acționarul majoritar al Motoractive a devenit Garanti BBVA, cea de-a doua
bancă privată din Turcia, care deține 100% din acțiuni.  În urma acestei modificări a
acționariatului, Motoractive a fost inclusă în grupul financiar-bancar Garanti BBVA România,
continuându-și activitatea sub brandul Garanti BBVA Leasing.  Grupul financiar spaniol Banco
Bilbao Vizcaya Argentaria (BBVA) este acționarul majoritar la Garanti BBVA Turcia. 
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În România,  nu există la ora actuală
subvenție pentru achiziționarea de vehicule
comerciale de peste 3,5 tone și nu a fost elaborat
un proiect de lege consacrat  comercialelor grele.
De asemenea, nu s-a investit până acum  într- o
infrastructură de încărcare a autocamioanelor
electrice, iar stațiile mari cu această destinație,
care țin de Transelectrica, sunt deocamdată un
proiect pur teoretic, de viitor  nedefinit. 
În pofida acestor dificultăți,  IMPULS-Leasing
România a finanțat recent, printr-un contract de
credit IFN, un camion 100% electric, marca
Mercedes-Benz, model e-Acros 400, cu
autonomie de mers de până la  400 km.  și o
sarcină utilă de 11 tone. Acesta dispune de patru
baterii, cu o capacitate totală brută de 448 kWh.
Încărcarea de la 20% la 80% a bateriilor sale
durează aproximativ 90 de minute, timpul de
încărcare depinzând, între altele, de temperatura
autovehiculului și de nivelul de încărcare al
bateriilor. Mercedes-Benz utilizează în prezent
cea mai avansată tehnologie pentru camioanele
sale electrice.  Cu un astfel de camion este
posibilă efectuarea de curse de câteva sute de
kilometri pe zi, spune cumpărătorul acestuia,
firma Blue River, companie românească de
transport național și internațional de marfă, cu
peste 20 de ani de activitate, care oferă soluții
noi de transport sustenabil prin folosirea de
camioane Euro 6, trei dintre acestea 100%
electrice, iar 20 alimentate  cu gaz natural
comprimat. Într-un  test de traseu, efectuat recent
cu cel mai nou camion electric al său pe ruta
București-Brașov, în condiții de iarnă, au fost
parcurși aproape 400 km. într-un program de
condus și de lucru, cu o singură încărcare
intermediară a bateriilor, care a durat puțin peste
pauza obligatorie de 45 de minute a șoferului.
Din păcate, pe traseul București-Brașov nu există
încă decât stațiile de încărcare pentru camioane
de la benzinăriile ETU din localitatea Cornu (pe
sensul spre Brașov) și Păulești (spre București). 

Producătorii 
și oferta acestora

Ca lucrurile să avanseze în direcția unui
transport comercial sustenabil, autoritățile
române trebuie să sprijine achiziția de vehicule
electrice, una dintre căi fiind aceea a subvențiilor.
„Trebuie început prin separarea vehiculelor
comerciale de cele personale.  Nu poate fi
acordată aceeași subvenție și pentru autoturisme
electrice și pentru camioane grele electrice.
Apoi, se impune a fi sprijinită orice inițiativă de
dezvoltare a rețelei de încărcare. De asemenea,
autoritățile trebuie să se asigure că în țară este
disponibilă suficientă electricitate curată”, e de
părere Pater Forsberg, Managing Director al
Volvo Group Tracks România. Ca informație
statistică, Volvo Tracks a vândut până acum la
nivel global 4.300 de camioane electrice, din
care 300 în Germania.  În septembrie 2022,
Volvo Tracks a început producția de camioane
electrice grele, pe lângă camioanele mai ușoare,
de până în 27 tone, realizate începând cu 2019.
Cu șase modele diferite de camioane electrice în
ofertă, Volvo Tracks este lider de piață pentru
camioane electrice grele în Europa și SUA, cu o
cotă de peste 40% dintre toate camioanele
electrice deja produse.  Ținta este ca, până în
2030, aproximativ 50% din vânzările sale de
camioane noi să fie electrice pe baterii. În martie
2023, Banca Europeană de Investiții a finanțat
Volvo Tracks cu 40 mil. euro pentru a facilita
exact producția de camioane electrice. La rândul
lor, companiile Tesla și Einride Trailer au lansat
concepte noi, care promit revoluționarea
transportului de marfă. Daimler TRUCK are ca
noutate camionul eCascadia, MAN și-a
prezentat noul său camion electric cu o
autonomie de până la 800 km., Mercedes –Banz
a inclus în portofoliul său de  autovehicule cel
de-al doilea camion electric, iar Scania a lansat
camioane cu o autonomie de peste 250 km., cu o

singură încărcare, propulsate doar de energie
electrică. Alternativa electrică nu este avută în
vedere doar pentru camioane, în prezent fiind
testată și de producătorii de semiremorci.
Compania Einride folosește baterii de 320 Kwh
pentru noua sa remorcă, menită să extindă
autonomia camionului electric cu până la 650
km., lansarea proiectului fiind programată pentru
acest an. Marii producători în domeniu  caută
soluții pentru baterii mai eficiente, de o greutate
mai redusă  și cu un timp de încărcare mai scurt.
Până în prezent, cel mai performant camion
electric a parcurs la teste 650 km., cu o baterie
care cântărește mai mult de un sfert din greutatea
acestuia. Daimler Truck, Volvo Group și Traton
au încheiat un parteneriat pentru dezvoltarea unei
rețele publice de 1700 de stații de încărcare în
Europa, iar MAN și ABB lucrează la un proiect
privind  construcția de stații de încărcare de înaltă
performanță. Principalele probleme de soluționat
la ora actuală țin așadar de autonomia redusă a
camioanelor electrice, de rețeaua subdimen -
sionată sau aproape inexistentă (în cazul
României) de puncte de alimentare și de
greutatea  mai mare față de un camion cu
combustibil  convențional. 

2025 este anul pe care majoritatea
producătorilor de camioane l-au anunțat ca limtă
pentru lansarea soluțiilor care vor face parte din
campania de electrificare auto. Transportul
electric sau nepoluant face parte din planul
Uniunii Europene ca, până în 2050,  să se ajungă
la zero emisiii de carbon pe drumurile europene.
Dacă la finalul anului 2021 existau la nivel
european  aproximattiv 4.000 de camioane
electrice (număr dublu față de 2020), până la
sfârșitul lui 2025 se estimează că vor fi 54.000 de
unități vândute. Statele europene  care au adoptat
cel mai repede alternativa transportului ecologic
sunt Elveția, Norvegia, Suedia și Țările de Jos.
La nivelul Uniunii Europene și nu numai există
o strategie de sustenabilitate inclusiv pentru

românia și transportul electric
Țara noastră se află la început de drum în ceea ce privește  finanțarea de camioane electrice dar anul 2023 
ar putea  marca un pas înainte în acest domeniu. Pentru România, vorbim la ora actuală de doar șase camioane
electrice  vândute, mărcile Mercedes-Benz, Scania și Volvo, cu mențiunea că, în a doua parte a acestui an,
urmează să intre pe piața locală cu o ofertă de gen și Renault Trucks. În Uniunea Europeană și Norvegia au fost
vândute anul trecut 1.600 de camioane electrice de peste 7,5 tone.
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transportul comercial greu.  De exemplu, coaliția
de guvernare din Germania a prezentat, în 29
martie a.c., un program care prevede taxe de
drum mai mari pentru camioane din 2024, cu
excepția celor electrice. Pe aceeași linie, din 
1 ianuarie anul viitor,  vor exista tarife mai mari
pentru emisiile de CO2 (200 euro pentru tona de
CO2).  Totodată, carburanții sintetici vor fi și
aceștia favorizați, în dauna celor fosili.
Camioanele cu emisii zero (electrice cu baterii
sau cu pile de combustie alimentate cu hidrogen)
vor fi scutite de taxa de infrastructură până la
sfârșitul anului 2025, după care vor plăti 25% din
tariful obișnuit. 

Electric Truck Experience

Primul eveniment local dedicat camioanelor
electrice din România -  Electric Truck
Experience - a reunit în 6 aprilie a.c., la
Academia Titi Aur de lângă București, peste 150
de participanți din domeniul transportului rutier,
autorități, firme de logistică și mari retaileri. În
cadrul evenimentului, șase producători au
prezentat oferta de camioane electrice pentru
piața din România, iar reprezentanți guverna -
mentali au venit cu propuneri pentru susținerea
transportului de marfă electric. Potrivit interven -
țiilor din cadrul reuniunii, principalii pași pentru
o tranziție către transportul de marfă al viitorului
sunt acordarea subvențiilor și facilităților pentru
achiziție, digitalizarea afacerilor și dezvoltarea
rapidă a infrastructurii de încărcare. Soluțiile
pentru finanțarea domeniului și creșterea
capacității de încărcare au fost prezentate de

companiile Synesis Partners și ABB, care au
susținut că investițiile private sunt, în continuare,
motorul dezvoltării acestui domeniu. Primele
două companii care au achiziționat camioane
electrice în România, Blue River și Routier
European Transport, au prezentat proiectele de
dezvoltare a flotei cu zero emisii și motivele
financiare și comerciale care au stat la baza
acestei decizii.

Rareș Retegan, manager al Routier
European Transport, a prezentat proiectul de
dezvoltare a primului transport internațional
100% electric pe care îl va realiza cu două
camioane Volvo FH Electric până la finalul
acestui an, în timp ce Alexandru Păun, manager
al Blue River, s-a referit la rezultatele exploatării
celor trei camioane electrice pe care compania le
deține. 

“Toată această tranziție trebuie privită ca un
sistem complex pentru că nu putem să ne
așteptăm la efecte semnificative dacă gestionăm
doar o secțiune. Trebuie să găsim soluții
integrate, astfel încât transportul de mărfuri să fie
asigurat într-un mod cât mai puțin poluant.  Nu
este suficient ca statul să contribuie la subvențio -
narea achiziției de vehicule electrice, ci trebuie
să ne gândim și ce facem cu partea de
infrastructură de încărcare, cum putem cataliza
și gestiona dezvoltarea viitoarelor centre
logistice, supermarket-uri, hypermarket-uri,
pentru că vor trebui proiectate cu o structură care
să permită transportatorilor ca, pe perioada în
care se efectuează încărcarea/descărcarea
mărfurilor, să poată alimenta camionul” a
declarat Radu Bogdan Balanișcu, secretar de stat

în Ministerul Mediului. La rândul său, Andrei
Antipa, vicepreședintele Administrației Fondului
pentru Mediu, a declarat că instituția pe care o
reprezintă face pași către finanțarea transportului
electric: “Dorim să finanțăm mai mult decât
camioane, să finanțăm și flote și autoutilitare.
Finanțăm deja microbuze electrice și de transport
urban, iar prin RABLA, programul nostru de
succes, avem finanțarea cea mai mare la nivel
european de mașini electrice. Orice schemă de
ajutor de stat care depășește 200.000 de euro,
presupune aprobarea C.E. Am pornit demersurile
să construim această schemă de ajutor de stat,
care așteptăm să fie aprobată anul acesta  și ne va
permite să realizăm ghidul de finanțare”. Roxana
Ilie, coordonator de proiecte în cadrul Uniunii
Naționale a Transportatorilor Rutieri din
România (UNTRR), a subliniat că decarbo -
nizarea flotelor este o prioritate pe care România
trebuie să o aibă în vedere în cel mai scurt timp.
În acest sens, UNTRR a propus un sprijin de
200.000 de euro pentru un camion electric peste
16 tone și o corelare a măsurilor de subven -
ționare a achiziției de camioane cu cea a
dezvoltării infrastructurii de încărcare, atât
electrice, cât și pe gaz natural comprimat și
lichefiat. “Conform UNTRR, la începutul
acestui an aveam peste 53.000 de operatori de
transport rutier de mărfuri, cu o flotă de peste
214.000 de vehicule. Aproximativ 36.000 de
operatori au ca obiect principal de activitate
transportul rutier de mărfuri, în timp ce restul
companiilor au alte activități principale, însă
realizează și trans porturi rutiere de mărfuri.
Sectorul transpor turilor rutiere este principalul
exportator de servicii al României. În ultimii ani,
am avut o contribuție de peste 22 miliarde de
euro. În 2022, contribuția sectorului de transport
rutier la exportul de servicii a fost de 7,66
miliarde de euro. Contribuim cu peste 5% la
PIB-ul României, angajăm peste 350.000 de
persoane, dintre care 250.000 de șoferi
profesioniști. Transporturile rutiere românești se
situează pe locul al șaptelea în piața europeană
de profil”, a arătat reprezentantul UNTRR. Cele
mai noi informații în domeniu pun așadar
România ca un posibil jucător semnificativ pe
harta transportului electric și logistic european,
cu condiția ca acest domeniu de viitor să fie
susținut printr-o strategie de finanțare
inteligentă, din care să nu lipsească subvențiile,
măcar pentru  perioada de început.
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“Situația economică generală, marcată de
inflație mare și o creștere importantă a ratei
dobânzilor, a generat o încetinire a pieței de
finanțare. Aceasta se reflectă între altele și
printr-o scădere de câteva puncte procentuale a
ratei de penetrare în piața de modele auto
BMW și MINI. Cu toate acestea, poziția
noastră cu BMW și MINI Financial Services,
sustinută de UniCredit Leasing, rămâne una
importantă. Aproximativ 40% din totalul
automobilelor BMW și MINI vândute în
România sunt finanțate prin noi.

Dată fiind situația volatilă din piață, am
amântat introducerea serviciului de leasing
operațional pentru personale fizice dar urmează
să lansăm acest proiect în perioada imediat
următoare. În general, observăm o creștere
ușoară a finanțărilor cu valoare reziduală
garantată, aproximativ una din cinci mașini
finanțate de noi beneficiind de astfel de servicii.

Putem spune că, în perioada următoare,
clienții noștri vor avea un pachet complet de
opțiuni, de la leasingul financiar clasic la cel
operațional. În plus, cu BMW și MINI Select au
îmbinarea dintre aceste servicii: beneficiază de
confortul unei valori reziduale garantate de
valoare bună (o opțiune care oferă protecție față
de fluctuațiile unei piețe volatile), dar pot și
cumpăra automobilul la final (opțiune
indisponibilă la leasingul operațional).

Considerăm că serviciile de leasing
operațional și BMW Select sunt un instrument
foarte atractiv pentru automobilele electrice. În
condiții de volatilitate mare și de transformare
continuă a pieței, finanțarea cu valoare reziduală
garantată oferă o protecție importantă față de
evoluțiile impredictibile ale pieței.

Per ansamblu, rata de penetrare a BMW
Group România, ca vânzări auto și volume de
finanțare în anul trecut, este la nivelul
performanței globale a Grupului. Apar diferențe
legate de modul în care clienții se raportează la
serviciile de finanțare cu valoare reziduală mare.
De principiu, asociem un nivel ridicat de
adoptare al acestor pachete cu piețele foarte

dezvoltate – SUA, Germania sau Marea Britanie.
Pe de alta parte, acolo unde cultural simțul de
proprietate este mai pronunțat, leasingul
financiar rămane predominant, de exemplu în
Italia.

Evoluția performanței de vânzari BMW
Group România, dar și situația economică arată
că avem potențialul să devenim una dintre cele
mai importante piețe din Europa Centrală și de
Est, după Polonia și Austria, într-o confruntare
directă cu Cehia, mai ales din perspectiva
mixului de piață și a profitabilității.

Ca ținte pentru 2023, suntem pe un trend
puternic ascendent, reflectat și de cel mai bun
prim-timestru din istoria companiei, cu o creștere
de 87% pentru BMW și 35% pentru MINI, la un
total de 1347 unități vândute. Noile modele pe
care le-am prezentat pe piață sunt primite
excelent de public și la toate înregistrăm o cerere
susținută (BMW Seria 7, BMW i7, BMW X1
sau BMW XM). Cunoaștem o ofensivă de
produse, care combină o gamă variată de modele
electrice cu modele convenționale. Obiectivul
nostru este să valorificăm acest moment excelent
și să continuăm creșterea sănătoasă”.

obiectivul nostru – 
să continuăm creșterea sănătoasă
Alexandru Șeremet, corporate communication Manager, BMW Group România
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De-a lungul anilor s-a  dovedit și în România
că produsul de leasing operațional „full service
leasing” a devenit  preponderent în solicitările
clienților, date fiind beneficiile sale în
externalizarea administrării flotelor auto. La
sfârșitul anului trecut, acesta ocupa  o pondere de
circa 92% în piața locală de leasing operațional.
„În ciuda provocărilor legate de mediul extern,
precum războiul din Ucraina, creșterea prețurilor
la energie și inflația în general,  piața locală de
leasing operațional și-a continuat creșterea,
confirmând importanța acestui serviciu în achiziția
și utilizarea autovehiculelor. Înma triculările de
autovehicule în leasing operațional contină să
reprezinte  peste 10% din înma triculările de
autoturisme și utilitare ușoare noi”,  subliniază
Bogdan Apahidean, președinte ASLO. Datele
statistice pentru 2022 primite de la membri,
centralizate și analizate de o companie
independentă abilitată,  au relevat că în topul
primelor cinci societăți de leasing operațional din
țara noastră se află Arval Service Lease România,
LeasePlan România, ALD Automotive România,
Autonom Services și New Kopel, parte a SIXT
Group România.  Față de situația existentă cu un
an în urmă,  s-a produs o schimare la vârf, Arval
România trecând pe prima poziție, urmare a
preluării de către aceasta a flotei BCR Fleet
Management,  mișcare prin care și-a consolidat
poziția de lider pe segmentul de leasing
operațional „full service leasing.”

Reamintim că membrii cu drepturi depline ai
ASLO sunt în continuare principalele companii de
leasing operațional de pe piața locală,  primilor
cinci jucători menționați anterior alăturându-li-se
Business Lease România, RCI Finantare
România, UniCredit Leasing Fleet Management
și Autotechnica Fleet Services. 

Înființată în noiembrie 2010, ca asociație
profesională,  ASLO își propune să reprezinte
interesele industriei de leasing operațional în
comunitatea de afaceri din țara noastră. 

Eco-tichete pe utilizator

Pe parcursul anului trecut, ASLO a inițiat un
demers pe lângă Ministerul Mediului în vederea
extinderii accesului clienților de leasing
operațional la eco-tichete. Propunerea asociației,
exprimată și în dezbaterea publică legată de ghidul
de finanțare a programului privind casarea
vehiculelor uzate, vizează eliminarea discriminării
față de celelalte forme de achiziție a
autovehiculelor, prin acordarea tichetelor pe
utilizator, față de sistemul actual, când acestea
revin firmei de leasing. „Astăzi, clienții de leasing
operațional au la dispoziție un volum de
maximum 20 de autovehicule electrice pe care o
societate de leasing operațional le poate
achiziționa cu eco-tichete pe o perioadă de trei ani.
Prin propunerea legislativă, ne dorim eliminarea
acestor discriminări și, în paralel, creșterea
gradului de adopție a vehiculelor mai puțin
poluante”, precizează Bogdan Apahidean. 

Spre a înțelege  mai bine sensul acestei
propuneri, redăm în continuare punctul de vedere
al ASLO, transmis, în 15 septembrie 2022,
Ministerului Mediului, privind inițiativa
legislativă ce vizează extinderea pachetului de
sprijin oferit de stat la momentul achiziției unui
bun auto electric - automobil sau autoutilitară.
Inițiativa ar putea duce la accelerarea înlocuirii
autovehiculelor vechi din flotele comerciale ale
companiilor autohtone cu autovehicule electrice.
„În cazul mașinilor achiziționate în leasing
operațional, se spune în scrisoare, să nu existe
limita de minimis (200.000 euro, în trei ani) sau
eco-tichetele din cadrul programului Rabla Plus 
să fie acorde utilizatorului, nu firmei de leasing.
Întrucât societățile de leasing operațional
achiziționează anual volume foarte mari de
autovehicule în cadrul activității lor (circa 20.000
de unități pe an), limita de 200.000 euro, în trei ani,
pentru valoarea eco-tichetelor (echivalent a 20 de
autovehicule) este atinsă rapid, iar orice achiziție

subsecventă nu poate beneficia de programul
Rabla Plus. Astfel, societățile de leasing
operațional sunt împiedicate din a transmite către
clienții lor stimulentul de achiziție a mașinilor
electrice instituit prin acest program. Asociația
consideră că limitarea este nejustificată, din
moment ce aceasta nu se întâlnește și în cazul
contractelor de leasing financiar.  Vehiculele
utilizate în leasing operațional sunt cu precădere
folosite în scopul generării de valoare adăugată în
economie (nu de lux), iar acestea parcurg mult mai
mulți kilometri față de vehiculele private și
poluează în consecință. Astfel, înlocuirea lor cu
mașini electrice va produce un efect unitar și
agregat semnificativ mai mare (în sensul reducerii
emisiilor).  Un autovehicul utilizat în leasing
operațional parcurge circa 30.000 km. pe an, de
trei-patru ori mai mult decât un autovehicul
personal. Aproximativ 10-15% din mașinile noi ce
sunt înmatriculate de persoanele juridice din
România sunt înmatriculate pentru a face obiectul
unor contracte de leasing operațional (sursa
ASLO, DRPCIV, importatori auto) și sunt aproape
în totalitate scoase din sfera de aplicabilitate a
programului Rabla Plus. Întrucât clienții de
leasing operațional sunt în mare parte
multinaționale și mari contribuabili locali, care
pun tot mai mult accent pe politicile de tip ESG,
gradul de adopție al vehiculelor electrice ar putea
fi mult mai mare decât în cazul persoanelor fizice.
Având în vedere că durata medie a unui contract
de leasing operațional este de circa 48 de luni, s-ar
asigura păstrarea în țară a investiției de eco-tichete
pentru mai mult timp, spre deosebire de achiziția
cash, în urma căreia  vehiculul ar putea fi înstrăinat
după doar un an, cu tot cu subvențiile primite în
țara de origine. Drept urmare, ASLO dorește să
sublinieze efectul deosebit pe care această
modificare l-ar produce (impact asupra mediului
dar și conștientizarea nevoii tranziției energetice)
și se oferă să participe cu bună-credință și diligență
la orice discuții sau proceduri de consultare

propuneri neonorate
Asociația Societăților de Leasing Operațional – ASLO consideră că domeniul pe care-l reprezintă  a crescut în
România în linie cu piața auto, depășind la finalul anului trecut, potrivit estimărilor sale, nivelul de 80.000 de
unități în administrare, ceea ce reprezintă o creștere de peste 4.000 de autovehicule, respectiv 5% față de finalul
anului 2021. Este un ritm asemănător celui înregistrat, în aceeași perioadă, de înmatriculările pe plan local de
autoturisme și utilitare ușoare, ritm în creștere cu 4% față de 2021. 
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publică pe care veți considera că este necesar să le
demarați în vederea implementării acesteia”.  

Din păcate, până acum, nu s-a ținut cont de
întâmpinarea ASLO, deși aceasta a fost depusă și
în consultarea publică. La deschiderea sesiunii
2023, eco-tichetele din cadrul programului Rabla
Plus s-au epuizat în patru ore, iar dacă firma de
leasing operațional nu a reușit să se înscrie, toți
utilizatorii ei au rămas fără șansa de a accesa un
eco-tichet prin leasing operațional. În aceste
condiții, nu ne mai rămâne decât să sperăm că
inițiativa ASLO va avea sorți de reușită în 2024.

Solicitare către MF și ANAF

ASLO  s-a adresat, de asemenea, Ministerului
Finanțelor și ANAF în vederea clarificării unor
aspecte legate de durata contractului de leasing
operațional și  perioada normală de funcționare a
unui bun second-hand. Din păcare, și această
inițiativă a rămas până în prezent, în ciuda
revenirilor, fără răspuns.  Precizăm că, în 12 iulie
2022, asociația a transmis Ministerului Finanțelor
o  adresă  privind recunoașterea în contabilitate a
contractelor de leasing operațional. Mai precis,
este vorba de solicitarea unor clarificări în ceea ce
privește interpretarea cadrului legislativ privind

încadrarea contractelor de leasing în categoria
leasingului financiar sau operațional. „ Așa cum
este binecunoscut, se spune în  documentul
ASLO, piața auto mondială și în consecință cea
din România este profund afectată de criza
componentelor electronice (semiconductoare).
Această criză a dus la o încetinire a producției de
autoturisme și, implicit, la întârzieri semnificative
cu privire la termenele de livrare a acestora.
Astfel, dealerii auto se confruntă cu dificultăți
reale în a anticipa și respecta termenul fix de
livrare. În acest context, societățile de leasing
operațional – cele care activează în industria 
auto – se confruntă cu situații în care clienții
solicită prelungirea contractelor de leasing, de
cele mai multe ori la momentul finalizării
contractului de leasing operațional sau imediat în
apropierea acestei date. Solicitarea de prelungire
este generată de întârzierile existente cu privire la
livrarea autovehiculelor noi (ce ar urma să le
înlocuiască pe cele vechi, în baza unui nou
contract de leasing operațional) – clienții au
nevoie de autovehicule, fiind deci forțați să le
utilizeze în continuare pe cele vechi pe care nu
doresc să le achiziționeze. Contractele de leasing
nu prevăd  posibilitatea prelungirii acestora, astfel
că locatarul nu putea anticipa în mod rezonabil, la

momentul încheierii contractului, că ar exista
posibilitatea unei prelungiri a perioadei de
leasing, situație generată de criza globală ce
afectează industria auto. Având în vedere aceste
lucruri, pentru a asigura o bună conformare
contabilă și fiscală și totodată o abordare
consecventă a operatorilor din piața de leasing
operațional, care să permită evitarea unor situații
de reîncadrări (în urma inspecțiilor fiscale), ce pot
avea consecințe financiare semnificative, consi -
derăm că este necesară clarificarea anumitor
aspecte privind definiția leasingului financiar și
operațional, respectiv criteriile de recunoaștere a
acestora”. În concluzie, ASLO solicită MF și
ANAF ca în cazul contractelor de leasing
operațional care nu prevăd posibilitatea
prelungirii duratei  acestora,  prelungirile care
intervin ulterior încheierii contractului să nu se
includă în perioada de leasing inițială, ci să fie
recunoascute ca un nou contract leasing
(operațional). Cu privire la durata de funcționare
a unui bun auto second-hand, ASLO cere MF și
ANAF ca aceasta să fie stabilită în baza unui
raport de evaluare și nu ca urmare a încadrării din
Catalogul privind clasificarea și duratele normale
de funcționare a mijloacelor fixe, aprobat prin 
HG 2139/2004.

profil de start-up-uri
România este poziționată pe locul 51 în lume ca
număr de start-up-uri înființate în primele trei luni
ale anului 2023, cu 267 de firme noi, înaintea unor
state europene precum Grecia sau Lituania, dar sub
Ungaria și Estonia, arată un clasament întocmit
recent de platforma StartUp Ranking. Totodată, un
studiu al DemandSage, hub global de statistică și
analiză, arată că 90% dintre start-up-urile la nivel
global eșuează. Iar pentru cele ce reușesc să reziste
în piață, este nevoie de aproximativ 2-3 ani pentru
a atinge punctul în care încep să înregistreze profit.
Experții din România sunt de părere că primii ani de
activitate sunt critici pentru companii. În acest
interval, antreprenorii au nevoie de sprijin și
formare, pentru a putea dezvolta planuri de
business și strategii de marketing care să-i ajute să
depășească pragul critic și să se dezvolte.
Ecosistemul antreprenorial din România este unul
în permanentă extindere. Ca un rezultat al
aspirațiilor noii generații, care își dorește mai multă
libertate, al programelor de finanțare, al accesului
la informație sau pur și simplu al mirajului vieții de
antreprenor, în fiecare an mii și mii de persoane

juridice sunt înregistrate la ONRC. De altfel, în
ultimii 30 de ani, acest domeniu a trecut prin
transformări considerabile, dacă e să luăm în calcul
faptul că în 1992 ponderea din PIB a sectorului
privat era de 26%, iar in 2022 de 80%. Însă 30 de ani
de creștere accelerată nu pregătesc întocmai
actualii și viitorii antreprenori, fondatori al acestor
mii și mii de start-up-uri, pentru succes. Cel mult, îi
pregătesc să vadă oportunități și îi încurajează să
găsească soluții creative de moment pentru
provocările din companie.
Un studiu Fundera, publicat în 2020, spune că
20% dintre companii eșuează în primul an, 30% în
al doilea an și 50% după 5 ani de business. Câțiva
factori au un impact-cheie asupra evoluției acestor
companii în primii 5 ani de viață. Cele mai întâlnite
probleme cu care se confruntă start-up-urile
românești sunt legate de înțelegerea, identificarea
și utilizarea resurselor. În marketing, foarte multe
fonduri se pierd datorită colaborărilor greșite, a
setării unor obiective nepotrivite sau al absenței
lor, al întârzierilor cauzate de ocuparea anumitor
poziții cu oameni buni la toate sau datorită

faptului că antreprenorul nu reușește să
organizeze activitatea și să ia decizii. Serviciile de
suport precum mentoratul, training-ul sau cel de
marketing coaching sunt soluții care ușurează
procesul de învățare și dezvoltare a fondatorilor de
start-up-uri. Totodată, îi ajută să prevină scenariile
care secătuiesc multe business-uri de timp, bani
sau energie în primii 2-3 ani.
Piața de marketing coaching, deși la început în
România, se află pe un trend ascendent. Cei mai
mulți antreprenori începători, care apelează la
marketing coach, au business-uri în domenii
precum e-commerce, consultanță, HoReCa,
coaching, sănătate, educație, industria modei.
Antreprenorii sunt dispuși să investească sume
cuprinse între 300 și 2.000 de euro pentru servicii
precum asistență în construirea unui brand
personal, realizarea unui plan de promovare sau
comunicare, optimizarea proceselor existente de
marketing sau chiar formarea cuiva din echipa
care să preia aceste responsabilități. Serviciile de
marketing coach pot aduce un “return of
investment” de 100% într-un termen de 12 luni. 
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În calitate de Director General al ALD
Automotive România dar și al ALD
Automotive pentru Europa de Sud-Est, care
credeți că a fost evoluția pieței de leasing
locale dar și din regiune într-un an
complicat precum 2022? Au apărut ceva
tendințe noi în oferte și relația cu clientul? 

Piața locală de leasing și-a menținut
dinamica din ultimii ani, iar tendințe precum
sustenabilitatea au determinat o regândire a
strategiilor de business ale clienților pe termen
lung. Conceptul de sustenabilitate se află, de
altfel, în strategiile de business ale companiilor
din întreaga regiune și putem observa un interes
în creștere pentru soluțiile alternative de
mobilitate, pentru flotele „verzi” și soluțiile
flexibile de eficientizare a costurilor. Cu
mențiunea, desigur, că fiecare țară se adaptează
la aceste tendințe în funcție de specificul pieței
locale și nivelul dezvoltarii infrastructurii. Cu
siguranță, 2022 a fost un an impredictibil, aș
spune chiar că s-a dovedit chiar mai imprevizibil
decât anul pandemic. Războiul din Ucraina,
criza energetică, inflația ridicată, au pus presiune
mai ales pe economiile europene dar, în ciuda
contextului nefavorabil, acestea și-au dovedit
rezistența. În continuare ne confruntăm cu
întârzieri în livrările mașinilor, însă estimăm că
lanțurile de aprovizionare vor reveni treptat la
normal spre sfârșitul anului 2023, un pic mai
târziu decât s-a anticipat inițial. 

Abordarea ALD este centrată pe client și pe
nevoile sale, astfel că suntem foarte atenți la
cerințele din piață și ne adaptăm mereu oferta,
pentru a identifica împreună soluțiile optime.
Cel mai recent exemplu în acest sens este
produsul „ALD Electric”, prin intermediul
căruia oferim clienților acces la flote cu impact
redus asupra mediului înconjurător și căruia 
i-am adăugat recent funcționalități noi. Este un
pas foarte firesc pe care ALD Automotive îl

face pe piața locală, din dorința de a ne alinia
cu tendințele și ritmul accelerat de dezvoltare
pe segmentul EV din România. Mai mult decât
atât, am încheiat recent un parteneriat cu
International Finance Corporation (IFC) la
nivel de grup, în vederea extinderii flotelor de
vehicule „verzi”, finanțare de care vor
beneficia trei din cele patru țări din HUB:
România, Turcia și Bulgaria. Acest parteneriat
va contribui și mai mult la promovarea
mobilității electrice și la susținerea tranziției
către o economie cu emisii scăzute de carbon.
Și, pentru că am atins subiectul reducerii
emisiilor de carbon, aș dori să atrag atenția
asupra numărului limitat de eco-tichete
disponibile pentru societățile de leasing
operațional din România și asupra faptului că
suntem tratați ca fiind clientul final, fără a se
ține cont că avem clienți corporativi care nu
pot beneficia de aceste tichete. Dacă se
păstrează sistemul actual, putem rata, ca și
până acum, o oportunitate uriașă de
electrificare a flotelor corporative ce se află
printre cei mari contributori la creșterea
emisiilor de CO2 de pe piața din România.

Plecând de la rezultatele din 2022, 
care este la ora actuală specificitatea
pieței de leasing operațional din România
față de alte țări din zonă, pe care le
coordonați ca director regional 
ALD Automotive?

de aproape 18 ani, am fost pionieri 
în multe proiecte
Interviu cu Shane Dowling, Director General, ALD Automotive România

2023 este anul ce va marca  una dintre cele mai mari schimbări pe piața de leasing operațional la nivel
internațional  - achiziția de către  ALD Automotive a LeasePlan și formarea unui jucător global lider în domeniu.
Fiind foarte aproape de finalizarea acestei tranzacții, ce va avea implicații importante inclusiv pentru piața de
leasing operațional din țara noastră, am solicitat un interviu conducerii la vârf a ALD Automotive România.  
Așa am aflat că subsidiara locală a ALD a avut un an 2022 cu rezultate deosebite în direcțiile digitalizării
activității și sustenabilității, în promovarea utilizării mașinilor “verzi” și a reducerii amprentei de carbon, a ofertei
sale diversificate de produse și servicii de leasing operațional. Mai mult, o astfel de orientare caracterizează
Grupul ALD la nivel internațional și regional, după cum aflăm din interviul acordat de Directorul General 
Shane Dowling pentru primul număr din acest an al revistei FINLEASING .
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Cele patru țări pe care le coordonez, și aici
mă refer la România, Turcia, Grecia și Bulgaria,
sunt aliniate în ceea ce privește instrumentele,
platformele și aplicațiile la care au acces clienții
noștri și este firesc să fie așa, acesta fiind unul
dintre avantajele faptului că suntem parte 
dintr-o companie internațională. Ne-am asumat
strategia comună la nivel de grup, după care ne
ghidăm activitatea în funcție de specificul
fiecărei piețe în parte, avem aceeași abordare
orientată către client și nevoile sale și un
portofoliu diversificat de clienți și flote
(multinaționale, IMM-uri, companii antre -
prenoriale, atât flote mari, cât și flote mici). Mai
avem în comun, și îmi face multă plăcere să
menționez acest lucru, un NPS (Net Promoter
Score) ridicat în toate țările pe care le
coordonez. NPS este utilizat pentru măsurarea
nivelului de satisfacție a clienților și a intenției
acestora de a recomanda produsele sau
serviciile ALD. Din cel mai recent sondaj, ALD
a obținut un scor NPS de peste 60, un motiv de
mândrie și pentru mine și echipa ALD
Automotive România și care ne motivează să
păstrăm ștacheta cât mai sus. Toate cele patru
țări oferă soluții de mobilitate sustenabile, ca
parte a strategiei noastre dar, dacă ar fi să
menționez câteva elemente particulare pe aceste
piețe, m-aș opri la stimulentele pe care le oferă
autoritățile sau la infrastructura stațiilor de
încărcare, care diferă în funcție de țară,
România beneficiind de un avantaj clar din
acest punct de vedere. La acest moment, fără
îndoială, suntem țara cu cel mai mare avans în
ceea ce priveşte rata de penetrare a
autovehiculelor electrice, comparativ cu
celelalte state pe care le coordonez. Conform
unui raport al Asociației Constructorilor
Europeni de Automobile (ACEA), România a
avut cea mai mare creștere a vânzărilor de
mașini electrice la nivel european, în perioada
ianuarie-iunie 2022. Astfel, vânzările de mașini
electrice au crescut cu 410% în România, în
această perioadă. În ceea ce privește primele
două luni ale acestui an, tot conform datelor
ACEA,  înmatriculările de mașini full-electrice
s-au dublat, comparativ cu aceeași perioadă a
anului trecut. De asemenea, raportul relevă că
electricele au crescut cu peste 100% și în
Bulgaria și Grecia. În Romania, creșterea
vehiculelor electrice în sectorul corporate ar
putea fi mult mai mare dacă limitările eco-

tichetelor pentru companiile de leasing
operațional ar fi eliminate, mai ales că multe
firme fac trecerea de la achizițiile în numerar și
leasing financiar către soluțiile de leasing
operațional. Cu toate acestea, companiile de
leasing financiar nu au aceste constrângeri,
deoarece nu sunt considerate utilizatori finali,
astfel încât există o discriminare clară între cele
două modalități de finanțare a vehiculelor.

După cum aminteați, în februarie a.c.,
IFc și ALD au încheiat un parteneriat în
vederea extinderii flotelor de vehicule
“verzi” pe piețele emergente din zonă,
inclusiv în România.  În opinia
dumneavoastră, care este  semnificația
acestuia, cum anume se va traduce în
practică și de ce a fost desemnată și
România în cadrul acestui parteneriat?

În general, parteneriatele deschid noi
oportunități. În contextul economic pe care îl
traversăm în prezent la nivel global, o astfel de
colaborare era necesară. Acest parteneriat ne
ajută să ne îndeplinim obiectivele de
sustenabilitate asumate prin strategia „Move
2025”, punând accent pe promovarea
mobilității electrice în cadrul soluțiilor oferite
clienților. Sectorul transporturilor contribuie cu
cea mai rapidă creștere la schimbările climatice,
fiind deja responsabil pentru 23% din totalul
emisiilor de gaze cu efect de seră – 17% din
transportul rutier – domeniu ce reprezintă un
obiectiv principal pentru decarbonizare.
Inovația și finanțarea vehiculelor „verzi” ar
putea reduce anual milioane de tone de CO2
produse de acest sector în orașe, la nivel global.
Prin acest parteneriat, care a fost intermediat de
Société Générale în numele ALD, se așteaptă
finanțarea a 15.000 de vehicule „verzi” cu un
potențial de a reduce, până în 2026, emisiile de
carbon cu până la 22.180 tone pe an în țările
vizate. Investiția IFC, de 400 milioane de
dolari, va ajuta ALD să-și crească flota de
vehicule „green”, o combinație de vehicule
hibride, plug-in hibride și full electrice, în șapte
țări – Turcia, Mexic, India, Serbia, România,
Bulgaria și Croația. Nu este o surpriză că ALD
România a fost inclusă printre țările care vor
beneficia de aceste investiții. Așa cum
menționam anterior, suntem una dintre țările
europene cu cel mai accelerat grad de adopție al

mașinilor electrice, iar parteneriatul respectiv
va stimula și mai mult dezvoltarea acestui
segment. Dacă ne raportăm la datele pe anul
trecut, conform APIA, vânzările de mașini
electrice – aici intră mașinile hibride, mașinile
plug-in și mașinile full electrice – au crescut în
2022 cu 49% față de anul 2021 și cota de piață,
în România, a acestor mașini a ajuns la 22%,
2022 fiind primul an în care, practic, cota de
piață a mașinilor electrificate a depășit-o pe cea
a mașinilor cu motor diesel. De asemenea, tot
datele APIA arată că înmatriculările de
autoturisme electrice și hibrid din România au
crescut în primele două luni ale acestui an,
ajungând la o pondere de peste 20 de procente
din totalul pieței, pe fondul unei creșteri de
aproape 40% a înmatriculărilor totale de
autoturisme noi. Acest parteneriat ne va ajuta să
consolidăm strategia de mobilitate electrică, să
ne adaptăm oferta existentă, dar și să lansăm noi
produse dedicate care vor încuraja tranziția
către vehiculele ecologice.

Au trecut doi ani de la relansarea în
România a “ALD Flex”, soluție flexibilă 
de mobilitate, care combină avantajele
leasingului operațional cu cele de a avea 
un vehicul disponibil oricând la cerere. 
care au fost gradul de interes stârnit 
la nivel de clienți și avantajele acestei
soluții pentru cei ce au accesat-o?

Dacă în urmă cu câțiva ani companiile erau
prudente și așteptau să treacă criza pentru a
relua investițiile, odată cu pandemia au înțeles
că acest model nu mai funcționează. Crizele
aduc și oportunități, iar leasingul operațional și
noile produse de mobilitate sunt unele dintre
cele mai bune soluții de eficientizare a
costurilor pentru o companie și de a-i oferi
predictibilitatea de care are nevoie în astfel de
momente.  „ALD Flex” a fost lansat la final de
2020 pentru a răspunde unor nevoi de
mobilitate ale companiilor pe termen scurt și
mediu, cum ar fi proiectele temporare,
perioadele de probă pentru noii angajați sau
vârfurile sezoniere. Încă de la lansare, soluția a
funcționat foarte bine, tocmai pentru că într-o
piață atât de puțin previzibilă precum cea din
ultimii ani acoperă nevoi punctuale de
mobilitate. Serviciul este disponibil și pentru o
lună de contract (între 1-24 de luni), fără costuri
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de returnare anticipate și oferă posibilitatea de
a avea un vehicul oricând la cerere.  Este, din
această perspectivă, o ofertă all-in-one,
deoarece acoperă toate nevoile cu flota auto,
prin alegerea unui singur furnizor, concomitent
cu optimizarea costului total de mobilitate prin
maximizarea utilizării vehiculului. „ALD Flex”
continuă să se afle printre soluțiile preferate de
clienții noștri datorită flexibilității oferite. 

Tot la capitolul proiecte digitale, dorim să
aflăm care au fost noutățile aduse de
platforma “ALD carmarket”, lansată la final
de 2021, dar și aria de interes  a altor
aplicații oferite clienților companiei?

Investițiile în digitalizare reprezintă o
prioritate în strategia noastră de business și ne
propunem să dezvoltăm produse și soluții care
să le ofere clienților mai multă flexibilitate și o
experiență unică de mobilitate. Astfel, în 2021,
am relansat „ALD Carmarket”, o platformă
dedicată firmelor, persoanelor fizice autorizate
și dealerilor care doresc să achiziționeze o
mașină rulată, dar verificată și care să dispună
de istoricul tuturor operațiunilor de mentenanță
și al reparațiilor. Odată cu lansarea noii
platforme, traderii au acces la licitațiile și
ofertele din cadrul întregului grup ALD
Automotive, acesta fiind unul dintre avantaje.
„ALD Carmarket” este ușor de utilizat, cu
informații corecte și precise asupra kilo -
metrajului rulat și a istoricului stării tehnice a
mașinii, care sunt de altfel printre cele mai
importante detalii la care se uită un trader atunci
când optează pentru achiziția unei mașini rulate.
Este vital pentru noi să păstrăm calitatea
serviciilor oferite prin intermediul platformei,
astfel încât aceștia să aibă încredere să revină și
să continue colaborarea cu noi. „My ALD
Driver”, disponibilă în Apple Store și Google
Play, este o altă aplicație din portofoliul nostru,
gândită să simplifice viața de zi cu zi a șoferilor
și care îi ajută să aibă grijă de vehiculele luate
în leasing. Poate fi accesată de pe mobil, tabletă
sau desktop, acoperind funcții esențiale pentru
gestionarea vehiculului pe tot parcursul
perioadei de închiriere. Printre noutățile aduse,
aș menționa design-ul, care este mai intuitiv,
fiind astfel ușor de utilizat. Prin intermediul
aplicației, clienții pot consulta informațiile din
contract și serviciile incluse, pot localiza

punctele de service de care au nevoie,
benzinăriile sau parcările, pot păstra un istoric
al kilometrajului și obține rapoarte lunare și
multe altele. O altă aplicație extrem de utilă din
portofoliul nostru de produse digitale este
„ALD SAT”, prin intermediul căreia gestionăm
relația cu partenerii din service, întregul proces
fiind astfel automatizat, ceea ce pentru clienți se
traduce într-un timp mai rapid de răspuns. 

cum a început anul 2023 pentru ALD
Automotive România și ce proiecte de
business aveți în prezent pe masa de lucru?

2023 se anunță un an plin de provocări, mai
ales dacă ne raportăm la contextul geopolitic și
economic actual. Obiectivul nostru este să fim
aproape de clienți și să le asigurăm cele mai
bune soluții de mobilitate pe termen scurt, mediu
și lung. De-a lungul anilor, am lansat multe
inițiative cu scopul de a dezvolta o cultură
puternică centrată pe clienți, care ne-a permis să
ne menținem un scor NPS ridicat, peste media
Grupului. Ca parte a acestui proces, în 2021, am
lansat și în România „ALD Customer Advisory
Board”, un concept implementat de grup în anii
anteriori, prin intermediul căruia clienții sunt
încurajați să-și împărtășească opiniile despre
produsele noastre și despre modul în care le
folosesc, despre nevoile în materie de servicii de
mobilitate, dar și așteptările pe care le au din
partea ALD Automotive. Inovația și suste -
nabilitatea sunt valori-cheie ale ALD
Automotive, după care ne ghidăm activitatea pe
plan local și internațional. Suntem conștienți că
o tranziție către o dezvoltare sustenabilă depinde
și de noi, nu doar de companiile pe care le
ajutăm în această călătorie. Astfel, în ceea ce
privește mașinile noastre de companie, am
început încă de acum câțiva ani să introducem în
flota pentru angajați mașini „verzi”, iar de anul
trecut colegii mei, inclusiv eu, conducem
vehicule plug-in hibrid, electrice sau hibride. De
asemenea, vom continua evenimentele de
promovare a tehnologiilor electrice și
alternative, a noi modele de vehicule eco sau
sesiunile de condus ecologic și defensiv pe care
le organizăm pentru clienții noștri pentru a-i
familiariza cu astfel de mașini și beneficiile
oferite de acestea. 

În 2022, ALD Automotive a primit de la
EcoVadis medalia Gold pentru calitatea

angajamentelor și performanța în CSR. Mă
bucur să vă anunț că ne-am menținut și în 2023
medalia Gold, obținută în urma evaluării
EcoVadis asupra performanței ALD
Automotive România în ceea ce privește
dezvoltarea sustenabilă, confirmare primită
recent, în luna martie. Suntem mândri de acest
rezultat, ce ne poziționează în top 5% companii
din industria de rent și leasing auto, analizate de
EcoVadis. A fost evaluată performanța noastră
în ceea ce privește dezvoltarea sustenabilă
ținând cont de 21 de criterii și patru piloni
principali: mediu, drepturi umane fundamentale
la locul de muncă, etică și achiziții responsabile.
Rezultatul acestei evaluări constituie o
confirmare a tuturor acțiunilor implementate în
ALD Automotive România, iar această
recunoaștere reflectă acțiunile și politicile
promovate de companie în ceea ce privește
tranziția către mobilitatea sustenabilă, respon -
sabilitatea ca angajator, practicile sustenabile de
business și reducerea internă a amprentei de
carbon.

cea mai mare tranzacție a anului 2023 
în industria internațională de leasing
operațional ar putea fi achiziționarea de
către Grupul ALD a 100% din LeasePlan și
crearea  New ALD, tranzacție pentru  care a
fost semnat un memorandum în 6 ianuarie
2022.  care sunt informațiile de ultimă oră
legate de acest eveniment și ce implicații 
ar putea avea acesta pentru piața de
leasing operațional din România?

În luna decembrie a anului trecut, ALD a
anunțat că a finalizat cu succes majorarea de
capital cu drepturi preferențiale de subscriere
pentru o sumă (inclusiv prima de emisiune) de
aproximativ 1,2 miliarde euro, atingând astfel
un obiectiv important în achiziția strategică
planificată a LeasePlan. Această achiziție
reprezintă o oportunitate unică de a valorifica
resursele ambelor companii și de a crea un
jucător global de top în mobilitate. Recent, în
luna martie, ALD  a devenit parte dintr-un acord
de vânzare – cumparare de acțiuni prin
intermediul căruia își vinde filialele din Irlanda,
Portugalia și Norvegia, precum și filialele
LeasePlan din Luxemburg, Finlanda și Cehia
către Crédit Agricole Consumer Finance și
Stellantis. Aceste cedări ar urma să aibă loc în
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temeiul angajamentelor asumate de ALD în
contextul aprobării de către Comisia Europeană
a achiziției LeasePlan. Finalizarea tranzacției
este condiționată de aprobările autorităților de
reglementare și antitrust și de finalizarea
achiziției LeasePlan de către ALD.

Între 2011 și 2016 ați ocupat poziția 
de director general al ALD Automotive
România, poziție în care ați revenit în
septembrie 2019 și pe care o dețineți 
și în prezent. care credeți că a fost cea mai
importantă realizare profesională a
dumneavoastră  în timpul cât ați ocupat
această funcție și care este proiectul de
suflet pentru 2023? 

ALD Automotive este prezentă în România
din 2005, de aproape 18 ani, astfel că aș putea
chiar spune că am pus bazele leasingului
operațional pe piața locală. Privind în urmă,
sunt mândru că împreună cu echipa ALD am
fost pionieri în multe proiecte și am atins atât de
multe obiective importante. În 2015, am lansat
primul program de leasing operațional de tip
“White Label”, cu un puternic impact asupra
creșterii numărului de clienți IMM-uri din
portofoliul nostru. Ulterior, am introdus pe piață
„ALD Electric”, primul produs de leasing
operațional pentru vehicule electrice, care ne-a
poziționat ca unul dintre liderii de piață în
mobilitatea durabilă. Certificarea EcoVadis, un
sistem de rating al sustenabilității afacerii, este

o mare realizare a echipei mele, deoarece ne-am
crescut scorul an de an. Nu în ultimul rând,
conceptul de „Customer Advisory Board”, pe
care l-am implementat în 2021, îmi conferă
încredere în capacitatea noastră de a ne adapta
continuu la piața locală și la nevoile de
mobilitate ale clienților. Cred că am reușit să
realizăm o comunitate solidă de clienți, ale
căror nevoi sunt permanent în atenția noastră,
iar acest lucru demonstrează încă o dată că
strategia companiei este una de succes. Toate
acțiunile noastre de până acum au contribuit la
dezvoltarea sectorului de leasing operațional
din România și reprezintă fundația proiectului
de integrare a noii companii ce va apărea ca
urmare a achiziției LeasePlan.

mașinile electrice și stimulentele financiare
Vânzările de mașini electrice (BEV) pe principalele
piețe europene – Germania, Franța, Italia, Spania
și Marea Britanie -  au crescut în 2022 cu 28% față
de anul precedent, însă pentru 2023 evoluția în
domeniu depinde de politicile de stimulente
financiare guvernamentale acordate populației
pentru aceste achiziții, reiese dintr-o analiză
realizată de departamentul de strategie globală
din rețeaua companiei internaționale de
consultanță  PwC, publicată în februarie a.c. În
ultimul trimestru al anului trecut, vânzările au
înregistrat un avans de 39%, raportat la perioada
corespunzătoare din 2021, consumatorii
grăbindu-se să beneficieze de stimulentele
integrale. Începând din acest an, însă, mai multe
state cu piețe auto importante au diminuat sau
eliminat stimulentele pentru mașinile
prietenoase cu mediul.
”Mai multe țări trec acum la o altă etapă de
dezvoltare a pieței BEV, considerând că
stimulentele acordate de guverne și-au atins
scopul: un interes mai mare din partea
consumatorilor, precum și instituirea de
reglementări privind limitarea emisiilor de CO2.
Rămâne însă de văzut dacă eliminarea sau
reducerea stimulentelor, atât în Europa, cât și în
China, vor avea un impact semnificativ asupra
pieței. Nici în România nu este exclus ca pe viitor
sumele acordate prin programul “Rabla Plus” să
fie limitate la mașinile electrice mai scumpe de
60.000 de euro, o practică deja întâlnită în alte
state europene. De altfel, România acordă acum
printre cele mai mari stimulente, de 10.000 euro,
ceea ce s-a reflectat într-o creștere semnificativă

a vânzărilor de mașini “verzi”, cu aproape 50% în
2022”,  arată Daniel Anghel, Partener și Lider
pentru industria auto în cadrul PwC. 
După ce în trimestrul al patrulea din 2022,
germanii au cumpărat pentru prima dată mai
multe vehicule hibride și BEV decât cu combustie
internă (+66%), consumatorii grăbindu-se să
profite de stimulentele integrale, de la începutul
anului 2023 se vede o contracție a pieței din
Germania pe acest segment, pe fondul reducerii
sumelor aferente stimulentelor. Din ianuarie a.c.,
acestea au scăzut de la 6.000 euro la 4.500 euro
pentru modelele sub 40.000 euro și de la 5.000
euro la 3.000 euro pentru modelele cu prețuri mai
mici de 65.000 euro, iar stimulentele pentru PHEV
au fost eliminate. Și cumpărătorii de BEV din
Franța primesc, de la începutul anului 2023,
maximum 5.000 de euro din partea statului, în
scădere cu 1.000 de euro. Cu toate acestea,
stimulentul pentru gospodăriile cu venituri mici a
crescut la 7.000 euro. În China, piață care a

crescut cu 87% anul trecut, subvențiile pentru BEV
au fost retrase complet.
Același raport vine și cu alte informații specifice.
Astfel, vânzările totale de mașini electrice, hibride
și plug-in de pe principalele cinci piețe europene
au crescut anul trecut cu 12%, la 3,7 milioane
vehicule. Dacă mai sunt adăugate Austria,
Norvegia, Suedia, Elveția și Olanda, vânzările au
avansat cu 11,4%, la 4,4 milioane unități auto.
Apoi, în ciuda tensiunilor geopolitice și a prețurilor
ridicate la energie, vânzările globale de BEV-uri au
crescut cu 70% în 2022, față de anul anterior. Se
anticipează că vehiculele electrice vor depăși
vehiculele cu combustie internă în ceea ce privește
costurile totale ale deținerii unei astfel de mașini.
Totodată, tensiunile geopolitice sporesc presiunea
asupra producătorilor europeni de echipamente
originale pentru a-și construi propriile facilități de
producție de baterii în Europa.
Raportul mai relevă că piața BEV din SUA a
cunoscut anul trecut  o creștere de 88%.
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Într-o intervenție anterioară în revista
noastră, ne-ați declarat că, în prima jumătate
a anului trecut, compania pe care o conduceți
a înregistrat creșteri semnificative ale
domeniului său de activitate. cum au
continuat lucrurile din acest punct de vedere
pentru Arval România în cel de-al doilea
semestru din 2022 și primele luni din 2023?

Obiectivele noastre pentru anul în curs
rămân cele asumate prin strategia de grup pentru

următorii ani, „Arval Beyond”, ceea ce înseamnă
că suntem atenți la calitatea serviciilor, la oferirea
de soluții de mobilitate, suport în tranziția
energetică și sustenabilitate, la flexi bilitate și
conectivitate, la digitalizarea platfor melor
accesate de clienți pentru un management
eficient al flotelor. Răspundem apetitului din ce
în ce mai mare al pieței pentru mobilitate, venind
în întâmpinarea clienților noștri cu soluții croite
pe măsura acestei necesități aflate pe un trend
crescător.

În a doua jumătate a anului trecut am
continuat să fim dedicați viziunii noastre și ne-am
menținut în poziția de lider pe piața românească
de soluții de mobilitate „full service”.

o mișcare relevantă pentru piața locală de
leasing operațional a fost în 2022 transferul
unei părți din activitatea de leasing
operațional a BcR Fleet Management către
Arval Service Lease România. cum se
derulează acest proces de integrare
operațională și comercială?

În 2022, Arval și-a consolidat poziția de lider
pe piața de leasing operațional „full service” din
România prin semnarea acordului de preluare a
unei părți din activitatea de leasing a BCR Fleet
Management. Tranzacția a fost finalizată cu
aprobarea Consiliului Concurenței la sfârșitul
anului trecut și a însemnat transferul mașinilor
din flota BCRFM în flota operațională
administrată de Arval România, printr-un proces

planificat eficient, astfel încât această tranziție să
nu fie resimțită de către clienții pe care i-am
preluat împreună cu flotele lor. Acordul semnat
cu Grupul BCR prevede colaborarea celor două
entități pentru comercializarea produselor de
mobilitate Arval, fiind de asemenea parte din
strategia băncii de a continua să ofere clienților
săi soluții de mobilitate într-un mod și mai
eficient. Mai mult, acesta este și un angajament
pe care noi ni l-am luat pentru a răspunde
nevoilor în creștere pentru soluții de mobilitate și
tranziție energetică prin intermediul gamei
noastre solide de produse și servicii. Și tot ca
rezultat al acestei preluări, ne întărim cooperarea
deja existentă cu Grupul Erste în regiune (Cehia
și Slovacia).

După cum a fost anunțat, pasul următor
al acestei tranzacții este dezvoltarea
parteneriatului cu BcR în privința soluțiilor de
mobilitate oferite de Arval, inclusiv asistență
în procesul de electrificare și optimizare 
a flotelor pentru clienții băncii. cum se
derulează acest proces în cursul anului 2023?

Pasul următor este unul firesc și organic.
Echipa noastră lucrează în prezent cu noul
partener la dezvoltarea unei strategii care să
implice oferirea tuturor soluțiilor de mobilitate din
portofoliul Arval. Printre acestea se află,
bineînțeles, și asistența în procesul de optimizare
a flotei prin acces la aplicația „Arval Connect”,
care este identificată ca soluție telematică de

2023 este anul în care digitalizarea
rămâne o prioritate pentru noi
Interviu cu Roxana Lupescu, Director General, Arval Service Lease România

Arval Service Lease România și-a menținut anul trecut poziția de lider pe piața locală de soluții de mobilitate
„full service leasing”. Echipa Arval România lucrează în prezent cu noul său partener BCR la dezvoltarea unei
strategii de ofertare a soluțiilor sale de leasing operațional către acest grup, soluții care susțin  în principal
trecerea la o mobilitate „verde”. Subsidiara din România, intrată pe piață în 2006, este parte a companiei Arval
Franța, fondată în 1989, deținută în totalitate de BNP Paribas și prezentă în 29 de țări ale lumii, fiind
specializată în servicii „full service” pentru vehicule. Despre cum anume se poziționează la ora actuală Arval
România pe piața locală de leasing operațional și obiectivele sale de business aflăm de la Roxana Lupescu,
Director General al companiei.
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ultimă oră ce oferă date exacte despre
comportamentul șoferilor în trafic și care susține
viziunea de business existentă la nivel de grup,
centrată pe colorarea în “verde” a flotelor. Când
vorbesc despre soluții de mobilitate, trebuie să
includ și un produs croit astfel încât să răspundă
acestei nevoi într-un mod extrem de eficient -
„Arval Consulting”, care ghidează clientul în
dezvoltarea strategiei de mobilitate a flotei,
oferindu-i suport obiectiv, independent de produse
și mărci, construit pe patru piloni: dezvoltarea
flotei în ritm cu piața, controlul emisiilor și energie
curată, mobilitate sustenabilă, performanță.

Toate aceste angajamente pe care le-am
enumerat fac parte din strategia Arval de
susținere a partenerilor noștri în tranziția
energetică sustenabilă fiind subliniate și în
„Arval Mobility Observatory”, un studiu-expert
efectuat de grup, care înregistrează și
prognozează trendurile actuale în mobilitate din
piată. O concluzie-cheie a acestui studiu, efectuat
pe 26 de țări, este accelerarea tranziției către
electrificare și soluțiile alternative de mobilitate,
eficientizarea costurilor și siguranța flotelor. Am
spus-o în trecut dar o repet de câte ori am ocazia:
electrificarea reprezintă viitorul industriei în care
activăm, iar Arval este la nivel de grup unul
dintre pionierii în domeniul electrificării flotelor,
cu beneficii pe partea de TCO, CSR, cu impact
pozitiv asupra mediului. Din punct de vedere al
strategiei planificate, în care este inclus și noul
nostru partener, BCR, există un întreg proces
bazat pe expertiza și sistemele informatice
proprii, prin care susținem trecerea către o flotă
„verde”.

odată extins portofoliul de clienți ai
companiei, aveți în vedere pentru acest an
inclusiv introducerea de noi produse și
servicii destinate acestora?

În 2023, ne propunem să continuăm
implementarea elementelor definitorii ale
strategiei asumate, denumite „Arval Beyond“, și
să o consolidăm. Aceasta pune un accent sporit pe
segmentul mobilității durabile și alternative, astfel,
fie că discutăm despre un nou mod de a oferta
clienții în funcție de nevoile lor de mobilitate, fie
despre apetitul sporit față de o flotă electrificată, la
Arval pregătim pentru fiecare segment un produs
croit pe specificul său. Un astfel de produs, care
asigură flexibilitate totală, este „Mid Term

Rental”, o soluție de leasing operațional oferită pe
o perioadă cuprinsă între  o lună și 24 de luni, și de
care beneficiază clienții care au o nevoie bine
delimitată în timp. Un alt produs este soluția
digitală de management al flotelor despre care am
vorbit mai sus și de care suntem mândri, „Arval
Connect”, care se poziționează ca o soluție
modernă de conectivitate în era Internet of Things.
Completez descrierea gamei de produse cu
sistemul de raportare  „My Arval”, o platformă
digitalizată și integrată cu core-sistemul grupului,
care plasează toate informațiile despre flotă și
managementul acesteia la câteva click-uri distanță
de client. În plus, pentru a ne susține partenerii în
tranziția către o mobilitate durabilă, anul acesta le
propunem un nou produs, denumit „Arval Car
Sharing”, o platformă online inovatoare și o
aplicație mobilă gratuită. Acest nou produs vine ca
răspuns la necesitățile de mobilitate și eficientizare
a costurilor în corporații, prin care clienții noștri își
pot partaja ușor resursele, rezervând în câteva
secunde o mașină a flotei proprii. Reamintesc aici
și „Arval Consulting”, produsul care ajută
partenerii noștri să dezvolte o strategie sustenabilă
de dezvoltare a flotei și o tranziție către soluții
energetice “verzi”.

ce va reprezenta anul acesta pentru procesul
de digitalizare la nivel de companie, pe plan
intern dar și în relația cu clienții?

Bineînțeles, continuăm să investim în
infrastructura digitală, cu prioritate pe partea de
consultanță SMaRT, strategie care ne permite să
anticipăm nevoile din piața de leasing operațional
„full service” înainte ca acestea să apară și să
propunem astfel soluții personalizate, cu beneficii
pentru toți cei implicați. Dezvoltarea și
consolidarea gamei de produse Arval este una
centrată pe principiul digitalizării, accesibilității și
mobilității, orientată către client și nevoile acestuia. 

2023 este anul în care digitalizarea rămâne o
prioritate pentru noi, ca parte a strategiei asumate
“Arval Beyond”. Facem acest lucru cu
convingerea că rezultatele pe care le urmărim
pentru acest an ar fi mai dificil de obținut fără
susținerea unei rețele de soluții tehnice,
digitalizate și integrate, bine puse la punct, care
odată oferite clientului îi vor servi acestuia
informația atunci când îi este utilă pentru a-și
dezvolta afacerea. Beneficiile digitalizării în
eficientizarea administrării flotelor sunt deci clare

pentru noi, cu atât mai mult cu cât suntem
convinși că în viitor digitalizarea va fi
combustibilul “green” care va alimenta
companiile în a oferi cele mai competitive și
responsabile servicii de pe piața de leasing
operațional.

ce importanță are segmentul de leasing
operațional „full service” în structura actuală
a companiei?

Serviciile oferite prin segmentul de leasing
operațional „full service” reprezintă 
core-bussiness-ul companiei Arval Service Lease,
astfel că importanța lui pentru noi este vitală. În
plus, preluarea flotei BCR Fleet Management 
ne-a ajutat să ne consolidăm poziția de lider pe
piața din România, pe acest segment. Importanța
acestuia în structura companiei este susținută mai
ales de nivelul de subscriere pentru pachetul
complet de servicii, Arval România fiind astăzi
una dintre subsidiarele grupului cu un grad de
subscriere foarte mare. Ne-a ajutat să atingem
această performanță tocmai competitivitatea
fiecărei componente a serviciilor noastre,
împreună cu modalitatea de lucru „la pachet”
dovedit eficientă, cu care ne livrăm serviciile către
toți clienții, fără deosebiri.

cum ați defini evoluția pieței locale 
de leasing operațional la ora actuală?  

Piața de soluții de mobilitate din România este
în continuă dezvoltare, în pas cu piața auto,
aliniată ritmului dictat de restul continentului,
unde factorii de decizie pentru mobilitatea flotelor
rămân optimiști. Mai mult chiar, datorită plajei
mari de oportunități din țările est-europene, printre
care și România, în această zonă ritmul este
accelerat față de state importante din vestul
Europei. Studiul “Arval Mobility Observatory”,
realizat de grup pe baza datelor oferite de țări din
toată lumea, indică trendurile pentru viitor:
creșterea dimensiunii flotelor, accesul către
servicii de mobiltate pentru toate tipurile de
activități și companii, continua tranziție
energetică spre electrificare pentru scăderea
impactului asupra mediului, înrolarea serviciilor
de mobilitate alternativă, digitalizarea și
interconectarea serviciilor. Toate acestea repre -
zintă și angajamentul nostru de înrolare la planul
strategic „Arval Beyond”.
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Grupul LeasePlan a publicat recent datele
financiare aferente anului 2022, respectiv
un rezultat net de 1.935 milioane euro, ceea
ce înseamnă o creștere de peste 90%
comparativ cu anul 2021. Flota deservită la
finele lui 2022 a numărat 1,6 milioane de
vehicule, marcând o creștere de 7% față de
anul anterior. Având în vedere aceste date,
ce rezultate a înregistrat anul trecut filiala
din România a Grupului și care a fost
tendința observată comparativ cu 2021?

Și în România cifrele au înregistrat o
tendință de creștere. Anul trecut, am deschis al
treilea showroom pentru autovehicule rulate,
LeasePlan Pallady, prin care oferim
autovehicule second-hand de calitate, cu istoric
complet de întreținere și opțiunea de a le
achiziționa în leasing operational. În ceea ce
privește serviciile oferite, am adăugat, prin
rețeaua noastră de parteneri, posibilitatea de a
primi autovehicule de înlocuire în locul
autovehiculelor avariate.  

conform acelorași date publicate, 32% din
autovehiculele livrate de LeasePlan sunt, 
în momentul de față, autovehicule
electrice. care sunt măsurile luate recent de
LeasePlan România în sensul asigurării
sustenabilității, prin includerea în flotele
de leasing operațional locale a unui număr
din ce în ce mai mare de autovehicule
nepoluante?

Împreună cu conducerea Asociației
Societăților de Leasing Operațional - ASLO,
LeasePlan România a solicitat Ministerului
Mediului acordarea, în cazul autovehiculelor
achiziționate în leasing operațional prin
programului Rabla Plus, de eco-tichete per
utilizator și nu per locator. Astfel, s-ar elimina
discriminarea pentru achiziția autovehiculelor
în leasing operațional față de alte forme de
achiziție și s-ar putea mări parcul de
autovehicule electrice. 

care sunt principalele direcții urmate 
de LeasePlan România în anul 2023, 
în principal din punct de vedere al
digitalizării, un domeniu vital pentru orice
afacere reușită în acest moment?

Revoluția digitală accelerează trecerea de la
modelul axat pe deținerea de autovehicule către
cel bazat pe plata unui abonament pentru
autovehicule, fără niciun fel de griji pentru
utilizator, pe măsură ce tehnologiile digitale
facilitează oferta de abonamente la scară largă,
mai simplu și mai convenabil din punct de vedere
financiar. În acest context, clienții se așteaptă la
servicii digitale de calitate superioară, la costuri
specifice serviciilor digitalizate, cu focus pe 
self-service, automatizare și procesare directă.

Ca măsuri principale, vom introduce produse
și servicii noi pe segmentele asigurări, daune și
reparații, precum și întreținere și anvelope.
Strategia noastră digitală joacă, de asemenea, un
rol fundamental în creșterea segmentelor de
activitate adresate IMM-urilor și clienților
persoane fizice, segmente care prezintă în
momentul de față rate de penetrare extrem de
scăzute pe piața de leasing operațional din
România.

Sunteți un fin observator al pieței auto 
din România, iar din această postură ar fi
interesant pentru noi să aflăm care este
punctul dumneavoastră de vedere referitor
la tendința de tranziție de la deținerea de

Și în românia, cifrele leaseplan 
au înregistrat o tendință de creștere
Interviu cu Bogdan Apahidean, Director General, LeasePlan România

În 2023, Grupul LeasePlan marchează 60 de ani de activitate. De la primul său shop în Amsterdam și la cel dintâi
birou internațional în Belgia, LeasePlan și-a dezvoltat în ani activitatea în peste 30 de țări, inclusiv România, de
pe cinci continente. De anul 2007  se leagă începerea activității LeasePlan România, companie care, șase ani mai
târziu, devenea liderul pieței locale de leasing operațional. În prima parte a acestui an este prevăzută fuziunea
LeasePlan-ALD, tranzacție  care va viza și piața din România, unde ambele grupuri au subsidiare care de multă
vreme dau tonul în activitatea locală de leasing operațional. Un profil actual al LeasePlan România este realizat
pentru revista noastră de directorul său general Bogdan Apahidean.
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autovehicule la preluarea de mașini în
leasing operațional, atât în România, 
cât și la nivel internațional?

În pofida creșterii prețurilor auto -
vehiculelor, în contextul majorării generale a
prețurilor, și a prelungirii termenelor de livrare,
piața de autovehicule (autoturisme și
autovehicule comerciale ușoare) din România a
crescut cu 4% în anul 2022. Totuși, anumite
segmente de clienți nu și-au atins încă
potențialul de adoptare a soluției de
externalizare a administrării autovehiculelor
prin leasing operațional.

Având în vedere experiența profesională
îndelungată în domeniu, cum vedeți
evoluția pieței auto din România și noile
oportunități de finanțare prin leasing

operațional în anul 2023, având în vedere
prelungirea crizei semiconductorilor, 
creșterea prețurilor autovehiculelor 
și a costurilor de finanțare?

Dacă ținem cont de faptul că, în primele
două luni ale acestui an, conform datelor
raportate de Direcția Regim Permise de
Conducere și Înmatriculare a Vehiculelor
(DRPCIV), numărul de autovehicule înma -
triculate a crescut cu 37%, iar durata de livrare
a mașinilor a înregistrat o ușoară scădere, ne
putem aștepta la o evoluție favorabilă a pieței de
leasing operațional.

conform comunicatului de presă emis 
de Grupul LeasePlan în 9 februarie a.c.,
fuziunea LeasePlan - ALD era în faza de
finalizare la sfârșitul primului trimestru din

2023. care credeți că va fi semnificația
acestei etape importante pentru piața de
leasing operațional din România, în cadrul
căreia ambele grupuri ocupă poziții de
lideri de piață?

În anul 2022, LeasePlan Corporation a
semnat cu ALD un acord-cadru pentru formarea
unui jucător global de top în industria
mobilității. Operațiunile combinate ale celor
două entități vor juca un rol hotărâtor în trecerea
industriei auto de la modelul axat  pe deținerea
de autovehicule la cel bazat pe abonament și la
servicii de mobilitate cu zero emisii. După
finalizarea fuziunii, vom aduce împreună cele
mai bune resurse umane din industrie și
investițiile financiare necesare pentru a acoperi
cerințele de ultimă generație ale clienților noștri
în ceea ce privește mobilitatea.

relația românilor cu mașina
Cel mai nou studiu Reveal Marketing Research,
realizat în februarie 2023, și-a propus să evalueze
atitudinile și comportamentele românilor cu privire
la mașinile lor și modul în care acestea au evoluat
comparativ cu percepțiile măsurate în studiul
similar, efectuat cu doi ani în urmă. Cei mai mulți
dintre românii participanți la studiu declară că
dețin actuala mașină de mai puțin de 2 ani (34%), în
măsură semnificativ mai mare fiind tinerii cu vârste
cuprinse între 18-24 ani (62%) și cei între 25-35 ani
(44%). Întrucât cumpărarea unei mașini a devenit
mai accesibilă în România, iar oamenii au nevoie de
mai multă mobilitate, se observă că inclusiv 42%
dintre respondenții din mediul rural au în
proprietate mașina de mai puțin de 2 ani. În aceeași
ordine de idei, 27% dintre români declară că dețin
actuala mașina de 3-5 ani, în timp ce 21%
menționează o perioadă de 5-10 ani, iar 18% de
mai mult de 10 ani. Persoanele de peste 55 ani sunt
cele mai atașate de mașinile actuale, 35% dintre
acestea avându-le de mai mult de un deceniu. 
În ceea ce privește intenția de schimbare a mașinii,
se evidențiază faptul că cei mai mulți intervievați
vor să facă acest pas în viitorul apropiat, 48%
menționând un interval de 1-3 ani, iar 16%
perioada anului curent. Planuri de schimbare a
mașinii pe temen mediu de 3-5 ani au 17% dintre
persoanele incluse în același studiu. Pentru românii
de peste 55 ani, schimbarea mașinii nu este o
prioritate, 33% dintre aceștia menționând că
intenționeză să facă o astfel de investiție în 5 ani 
sau mai mult.

Conform studiului Reveal Marketing Research,
majoritatea românilor sunt de părere că
motorizarea hibrid este cea mai fiabilă în prezent
(43%), aceasta fiind urmată de cea pe benzină
(25%), motorină (19%) și full-electric (13%).
Urmărind gradul de atractivitate și preferințele
pentru diferitele tipuri de mașini, 45% cred că o
mașină hibrid s-ar potrivi cel mai bine stilului lor de
viață, în special persoanele de peste 55 de ani (54%)
și mai degrabă cei din mediul urban (47% vs. 36%
mediul rural). 23% descriu mașina cu motorizare
convențională pe benzină ca fiind cea mai potrivită,
în timp ce 19% declară că preferă un autovehicul pe
motorină (în special tinerii între 18-34 ani – 29%), iar
13% o mașină full-electrică. Procentele ce măsoară
dorința de a face tranziția către un model hibrid,
respectiv full-electric în viitor înregistrează mici
scăderi procentuale (de 2% și respectiv 4%) în
comparație cu studiul derulat în februarie 2021, 
însă intenția de a achiziționa aceste tipuri de mașini
continuă să fie dominantă. Reprezentanții
generației Z (18-24 ani) sunt atrași de extreme, fiind
mai încântați, fie de ideea achiziționării unei mașini
full-electrice (29%), fie de motorizarea
convențională pe benzină/ motorină (33%), mașina
hibrid fiind preferată într-o măsură semnificativ mai
mică față de total eșantion (38%). Dintre românii
interesați să facă tranziția către motorizarea hibrid/
electrică, 60% intenționează să facă acest lucru în
următorii 3 sau 5 ani, orizontul de timp asociat
schimbării neînregistrând modificări semnificative
față de februarie 2021 (58%). Pe de altă parte, 14%

vor să facă schimbarea în următorul an, în timp ce
18% menționează o perioadă de peste 5 ani, iar 8%
de peste 10 ani. Unul dintre potențialele motive ce îi
determină pe unii șoferi să nu-și dorească să
renunțe la mașinile cu carburant convențional este
lipsa infrastructurii. Datele ne arată că jumătate
dintre români (52%) consideră că România nu este
pregatită ca infrastructură pentru mașinile electrice,
iar la o privire mai atentă, observăm că șoferii peste
55 ani sunt cei mai vehemenți în acestă privință
(62%).Totodată, 37% dintre respondenți se declară
indeciși, în timp ce un procent de 11% consideră că
România deține o infrastructură potrivită în
prezent. Procentul celor care sunt de părere că țara
noastră este suficient de pregătită pentru acest tip
de abordare sustenabil este în creștere față de 2021,
când a fost înregistrat un scor de doar 5%.
Diminuarea poluării continuă să fie principalul
beneficiu perceput al mașinilor electrice, menționat
de 54% dintre români (în descreștere cu 19 puncte
procentuale vs. februarie 2021), urmat de eficiența
mai mare din punct de vedere al costurilor (23%) și
caracterul modern și inovativ al mașinii (16%). 
O altă informație interesantă evidențiată de studiul
menționat este aceea că patru din zece români
intenționează să-și achiziționeze următoarea
mașină prin programul Rabla. Raportat la
perspectivele de viitor în ceea ce privește
achizitionarea următoarei mașini observăm că
românii intenționează în cea mai mare măsură să
acceseze economiile personale (48%), programul
Rabla (37%) sau un credit de nevoi personale (19%).
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2022, deși un an complicat pentru business
din multe puncte de vedere, a marcat
pentru Autonom o nouă achiziție și
rezultate financiare de excepție, 
după cum reiese din informațiile oficiale
pentru anul trecut, recent date publicității.
Vă rog să comentați aceste rezultate,
menționând de unde anume a venit
creșterea veniturilor grupului cu 64% 
și a profitului net cu 157% față de 2021?

Într-adevăr, în 2022 am reușit să creștem și
să ne întărim poziția pe piață, atât prin
dezvoltare organică, cât și prin achiziția
companiei Țiriac Operating Lease (Premium
Leasing), o afacere cu venituri anuale de peste
90 milioane lei și active de peste 200 milioane
lei. Odată cu integrarea în ecosistemul Autonom,
flota a crescut cu peste 2.600 de mașini,
marcând astfel a doua mare fuziune și achiziție
din istoria Autonom. 

Am înregistrat majorări de peste 50% ale
veniturilor pe toate liniile principale de business,
evoluție influențată de diverși factori precum:
creșterea notorietății și încrederii în brandul și în
produsul “full service” oferit de Autonom Lease,
a turismului și a traficului de pasageri pe
aeroporturile din România, presiunea din piața
auto pentru mașini de pre-livrare, determinată de
întârzierea livrărilor autovehiculelor noi, care a
influențat totodată și creșterea vânzărilor pentru
mașinile second-hand. 

cum s-a poziționat anul trecut 
în cadrul grupului divizia sa de leasing
operațional Autonom Lease, 
entitate cu venituri constant în creștere 
în ultimii trei ani?

În prezent, divizia de leasing operațional
reprezintă principala linie de business a
companiei, generând 45% din veniturile

Autonom Services. În 2022, divizia și-a
continuat evoluția pozitivă și a înregistrat
venituri de 293,9 milioane lei, în creștere cu
58% față de finalul lui 2021, rezultate
influențate de integrarea Țiriac Operating
Lease (Premium Leasing) și de deservirea unui
spectru mai larg de clienți. În mod tradițional,
clienții noștri principali pentru leasing
operațional sunt companiile mici și mijlocii,
însă vedem o cerere în creștere și din partea
clienților mari, Bergenbier fiind un exemplu
excelent de companie cu nevoi complexe, care
a accesat anul trecut serviciile noastre.

cum s-a derulat până acum procesul 
de integrare a țiriac operating Lease,
companie asupra căreia Autonom 
a preluat controlul în 2022?

Procesul de integrare și absorbție a
Premium Leasing a fost încheiat pe 01.05.2022,
în aproximativ o lună de la data primirii
confirmării de la Consiliul Concurenței.
Experiența dobândită anterior în procesul de
integrare a BT Operational Leasing ne-a învățat
cum să facem acest proces mai simplu și mai
bine, păstrându-ne focusul pe oameni, procese
și canale de distribuție. Astfel, am reușit să
finalizăm acest proces destul de repede,
demonstrând încă o dată capacitatea de a integra
eficient alte companii compatibile cu modelul
nostru de afaceri.   

antreprenorii români aleg din ce în ce 
mai des soluțiile de leasing operațional
Interviu cu Radu Predescu, Director Executiv, Autonom Lease

Autonom Services a raportat pentru 2022 venituri totale de 647,2 milioane lei, cifră mai mare cu 64% față de
2021 și un profit net de 57,8 milioane lei, în creștere cu 157%. Divizia de leasing operațional reprezintă pricipala
linie de business a companiei, generând 45% din veniturile sale totale. Este singura companie din piața de
leasing operațional care și-a comunicat oficial rezultatele pentru 2022, transparența evoluției unui business
fiind una dintre condițiile de prim-ordin ale legăturii cu piața de capital, respectiv cu Bursa de Valori București. 
Autonom va continua să acceseze finanțare de pe piața de capital atunci când va avea nevoie pentru a profita
de oportunitățile de creștere apărute. Despre performanțele companiei și integrarea acesteia pe piața locală 
de leasing operațional ne vorbește în continuare Radu Predescu, Director Executiv al Autonom Lease.
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ce rol a jucat și joacă rețeaua extinsă a
Autonom în țară și străinătate în procesul
de creștere constantă a business-ului
grupului în ultimii 16 ani?

Rețeaua extinsă a Autonom dezvoltată în cei
16 ani de activitate, prezentă în peste 30 de
orașe, ne-a permis să fim aproape de clienții
noștri, să accesăm un public neatins de multina -
ționalele din domeniu și, totodată, să fim foarte
operativi și să furnizăm serviciile necesare 
într-un timp cât mai scurt. 

cum se concretizează în prezent
parteneriatul Autonom cu Banca
Transilvania, axat pe distribuția de servicii
de mobilitate clienților băncii, parteneriat
instituit odată cu preluarea companiei 
BT operational Leasing, în 2018?

Parteneriatul dintre Autonom și Banca
Transilvania reprezintă un canal de vânzări
indirecte prin intermediul căruia cele două entități
colaborează pentru a oferi soluții de mobilitate
adaptate nevoilor întreprinzătorilor români, fără
a se limita la serviciile de leasing operațional. 

Autonom Group a primit la final 
de septembrie 2022 o finanțare de 
15 mil. euro de la Banca Europeană de
Investiții (BEI) pentru extinderea flotei sale
de mașini electrice și hibride. cele 200 de
mașini electrice, în valoare de 10 mil. euro,
achiziționate  recent de Autonom, au fost
finanțate cu fonduri BEI? 

Da, achiziția celor 200 de mașini electrice a
fost realizată utilizând capitalul obținut de la
Banca Europeană de Investiții (BEI) prin co-
finanțarea atrasă în valoare de 15 mil. euro, ca
parte a programului de tranziție la o flotă cu
emisii reduse de carbon.

În sectorul mobilității, în care activează
Autonom, investițiile „verzi” reprezintă un
element-cheie pentru dezvoltarea sustenabilă a
companiei, iar BEI este un partener strategic în
accelerarea procesului de tranziție către o flotă
„verde” și de transformare a soluțiilor de
mobilitate pentru companii. Mașinile electrice
Tesla (Model 3 și Model Y) au început să intre
deja în flota companiei. 

Ați anunțat recent lansarea unei soluții de
finanțare destinată companiilor – serviciul
de leasing operațional „Business Green”. 
În ce constă acesta și care sunt acele
beneficii suplimentare oferite comparativ
cu serviciul clasic?

Serviciul de leasing operațional
„Autonom Business Green” reprezintă o
soluție de mobilitate flexibilă, construită să
răspundă nevoilor utilizatorilor, dar și
temerilor asociate adopției autovehiculelor
electrice - autonomia mașinii la drum lung,
încărcarea acesteia, costurile de mentenanță,
avansul tehnologic și riscul valorii de
revânzare. Ne dorim să sprijinim companiile
în alegerea unor mașini cu un impact cât mai
redus asupra mediului, oferind consultanță și
toate informațiile conexe luării unei astfel de
decizii. Beneficiile suplimentare cu care vine
acest serviciu sunt: mașină de înlocuire cu
motor termic pentru 15 zile/an pentru a reduce
grija autonomiei mașinii atunci când se pleacă
la drum lung și asistență rutieră națională
pentru momentele neprevăzute, inclusiv în
cazul în care mașina rămâne fără autonomie.  

În mai multe rânduri, conducerea
Autonom a declarat că unul dintre
obiectivele centrale ale strategiei de
sustenabilitate a grupului este 
reducerea emisiilor de carbon ale flotei
sale operaționale cu 50% până în 2030.
Pașii parcurși până acum în această
direcție merg spre atingerea țintei?

La nivelul flotei totale a Autonom Services
se observă o creștere a numărului de mașini
hibride și electrice, cu o medie a emisiilor de
carbon mai redusă, remarcându-se progresul
realizat pentru îndeplinirea angajamentului
făcut de Autonom pentru reducerea cu 25% a
emisiilor de carbon ale flotei operaționale până
în 2025 și cu 50% până în 2030. Principala
prioritate pentru Autonom în 2023 este
accelerarea creșterii ponderii de mașini
electrice și hibride în flota sa totală, pentru a
compensa impactul adăugării celor 2.600 de
mașini din flota Premium Leasing în structura
căreia predomină mașinile cu motoare cu
combustie internă.

cum s-a prezentat în 2022 dimensiunea
flotei Autonom Services? 

Flota totală de autovehicule a Autonom
Services la 31 decembrie 2022 era de 13.680 de
unități, după cum se menționează în comuni -
catul publicat de grup în 28 aprilie 2023.

În 2023, care este poziționarea Autonom 
la Bursa de Valori București?

Diversificarea surselor de finanțare a fost
întotdeauna o prioritate pentru noi, iar capitalul
atras prin intermediul Bursei de Valori
București ne-a ajutat să dezvoltăm compania și
să fim pregătiți pentru vremurile incerte
traversate în ultimii ani. Vom continua să
accesăm finanțare de pe piața de capital atunci
când va fi nevoie pentru a putea profita de
oportunităț ile de creștere întâlnite. Prioritățile
noastre pentru viitor ramân sănătatea financiară
a companiei, dezvoltarea unor servicii
sustenabile în armonie cu mediul înconjurător,
menț inerea unei culturi organiza ționale în care
oamenii să evolueze în fiecare zi și dezvoltarea
de proiecte cu impact.

Anul 2023 se anunță unul cu schimbări 
de esență inclusiv pentru piața locală de
leasing operațional. cea mai însemnată
dintre acestea va fi fuziunea ALD cu
LeasePlan ce va avea loc in curând și cu
implicații inclusiv pentru țara noastră. Date
fiind, de asemenea, achizițiile în domeniu
din ultimii ani, cum comentați stadiul actual
și evoluția în perspectivă a pieței de leasing
operațional, de mobilitate în general, 
în România?

Vedem în continuare un potențial semnificativ
de creștere a pieței pe măsură ce beneficiile oferite
de serviciul de leasing operațional devin din ce în
ce mai relevante în contextul actual. Când
vremurile se schimbă rapid, antreprenorii au
nevoie să-și externalizeze riscurile și să caute cele
mai flexibile soluții pentru a se putea adapta rapid
la context. Astfel, antreprenorii români aleg din ce
în ce mai des soluțiile de leasing operațional
pentru a-și optimiza costurile, pentru a externaliza
riscurile și pentru a se focusa pe ceea ce este
strategic pentru companie. 
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În contexul general în care 2022 
a adus noi provocări de business la nivel
local și internațional, ce ați putut constata 
pentru BLRo?

Ca tendinţă generală, firmele sunt tot mai
mult interesate să externalizeze acţiunile care nu
sunt esenţiale pentru activitatea de bază sau în
strânsă legătură cu aceasta. Evident că
externalizarea poate fi o decizie dificilă pentru
unele companii, deoarece acestea nu mai au
control deplin asupra activităţii respective şi nu
vor mai putea monitoriza îndeaproape calitatea
serviciilor. Din practică, observăm că sunt
preferate soluţii intermediare care să permită
testarea produselor şi serviciilor, respectiv
serviciul de management de flote.  

care  au fost resorturile creșterii flotei
finanțate de Business Lease România 
în anul trecut, comparativ cu 2021, în
condițiile existenței în continuare a
problemelor legate de producția de
autovehicule și piese auto, de criza
semiconductorilor, de întârzierile 
de luni de zile  în livarea mașinilor?

Rezultatele de anul trecut sunt, pe de o parte,
susţinute de investiţiile în timp în creşterea
portofoliului de clienţi şi lărgirea ariei de

prospectare la nivel naţional, iar pe de alta, de
faptul că am reuşit să anticipăm şi să răspundem
prompt clienţilor în aceasta perioadă în care
disponibilitatea pe stoc a autovehiculelor a fost
limitată. Am dispus în această perioadă de stocuri
proprii de maşini, iar la nivel de grup putem
accesa stocurile internaţionale, unde ne bucurăm
de o varietate mare de mărci. Ne-am bazat de
asemenea pe parteneriatele  noastre cu dealeri

auto, companii de asigurări, cu alte entități care au
legătură cu managementul de flote. Cu toții, avem
o misiune comună – aceea de a ține costurile sub
control, de a menține nivelul de calitate a
serviciilor cu care ne-am obișnuit clienții.

cum comentați faptul că, în 2022, 
pentru companie a existat un număr 
crescut de comenzi noi față de mașinile
vândute anterior?

Noile comenzi au venit pe de o parte dintr-o
creştere organică a flotelor clienților existenți,
dar şi de la companiile care sunt dispuse să
testeze leasingul operaţional, fie ca alternativă,
fie în paralel cu soluţiile  pe care le au deja
implementate. 

cum vă explicați creșterea cererilor 
pentru serviciile de închiriere auto 
pe termen scurt pe piața locală?

Serviciul de închiriere auto rămâne unul
important nu doar pentru noi, ci și pentru clienți
în aceasta perioadă de incertitudine în care își
doresc să mențină cheltuielile sub control și să se
bucure de stabilitate. Produsul SMART, lansat de
Business Lease România anul acesta, îmbină, de
altfel, beneficiile leasingului operațional, lăsând
în acelaşi timp libertatea de a utiliza

aproximativ 90% din întâlnirile noastre 
cu clienții sunt față în față
Interviu cu oana Iancu, Director comercial, Business Lease România,

Pentru Business Lease România (BLRO), parte a Autobinck, grup cu peste 110 ani de experiență și prezent în țara
noastră, precum și în Cehia, Slovacia și Ungaria, 2022 a fost un an cu creșteri pe toate liniile de business. 
Flota finanțată a marcat un plus de 13,5% față de 2021, iar cea de rent-a-car a avut o rată de ocupare de 93% 
la nivelul întregului an. Compania a obținut în 2022 cel mai mare Net Promotion Score - NPS în cadrul evaluării
în sondajul privind satisfacția clienților, acesta urcând la 71, față de 60 în anul precedent. Toate cele 17 repere pe
care compania le evaluează în mod curent au înregistrat îmbunătățiri, cele mai semnificative fiind legate de
facturare, reviziile în baza contractului, de modul în care consultanții BLRO abordează relația cu clientul. 
Tot în 2022,  a fost înregistrat un număr triplu de comenzi noi în cea ce privește mașinile vândute în urma ieșirii
acestora dintr-un contract de leasing operațional. Pentru informații privind cele mai noi rezultate ale companiei,
a răspuns întrebărilor revistei noastre Oana Iancu, Director Comercial al Business Lease România.



FINLEASING

supliment al revistei pia}a FinanCiar| aprilie 2023 45

leasinG operațional

autovehiculul doar pentru perioada în care
utilizatorul are nevoie. 

care sunt caracteristicile acestui produs, 
ce elemente de noutate aduce acesta 
și cum a fost primit de clienți în perioada
scursă de la lansare?

„Business Lease SMART” este soluția
potrivită atunci când companiile derulează proiecte
temporare, înregistrează creșteri sezoniere de
volume, lansează o ofertă, au un angajat nou și
doresc să acopere nevoia de mobilitate pentru
perioada de probă, trebuie să satisfacă cererea de
mobilitate până la livrarea autovehiculului 

nou comandat, atunci când compania este
nou-înființată sau nu dorește să semneze un
angajament pe termen lung. Prin intermediul
acestuia, clienții se bucură de disponibilitate
imediată a autovehiculului - există peste 150 de
mașini pe stoc, cu un nivel mediu-superior de
echipare - de un pachet complet de servicii, care
include printre altele întreținere și reparații,
anvelope, CASCO și RCA, rovinietă, asistență
rutieră 24/7 etc. În plus, cheltuielile cu flota sunt
ușor de monitorizat și de controlat de către clienți,
fiind optimizate prin faptul că autovehiculul este
folosit doar în perioada în care este necesar,
lăsând utilizatorului flexibilitatea de a-l returna
oricând, fără costuri de înapoiere  anticipată. 

ce rol a jucat și joacă digitalizarea 
în procesul de business al BLRo?

Informatizarea ne ajută și pe noi în primul
rând să eficientizăm procesele interne. Dar, din
punct de vedere al relației cu clienții, ceea ce ne
diferențiază este faptul că suntem aproape de
aceștia, înțelegându-le nevoile și venind în
întâmpinarea lor cu soluții care să li se
potrivească. De aceea,  aproximativ 90% dintre
întâlnirile noastre sunt față în față. Mai mult
decât atât, orice schimbare - și digitalizarea este
una dintre acestea – vine cu oportunități și este
binevenită pentru că ne provoacă, ne suscită
creativitatea și capacitatea de inovare.

priorități 2023 în securitate cibernetică
Un recent raport al KPMG, generic intitulat
“Prioritățile în securitate cibernetică în 2023”
arată că mai mult de o treime  din organizații,
inclusiv din România,  consideră că încrederea
crescută într-o companie duce la creșterea
profitabilității acesteia.Cum unul dintre
obiectivele strategice pentru acest an la nivel de
piață locală de leasing ține de digitalizare, de
introducerea inteligenței artificiale, să vedem ce
ne transmit în principal specialiști ai KPMG
referitor la acest subiect de o deosebită
actualitate.
Viitorul nostru este dependent de date și
infrastructura digitală, se reamintește în raport.
În prezent, avem o țesătură complexă de
parteneriate public-private, ecosisteme
interconectate și infrastructuri informatice. Și, pe
măsură ce gradul de interconectare și
dependență crește, interesul celor ce vor să atace
și să exploateze aceste infrastructuri se
amplifică.Tehnologiile de ultimă generație aduc,
de asemenea, noi provocări cu privire la
securitate, confidențialitate, etică și ridică
întrebări fundamentale privitoare la încrederea
în sistemele digitalizate. Acesta este mediul în
care lumea trebuie să prospere și ar trebui să
gestionăm orice posibil risc sau provocare pe
măsură ce inovăm, nu reactiv, atunci când este
deja prea târziu, susțin autorii raportului. Sunt
identificate  opt aspecte pe care CISO (Chief
Information Security Officer) din orice
organizație ar trebui să le prioritizeze pe măsură
ce caută să accelereze timpii de recuperare, să
reducă impactul incidentelor asupra angajaților,
clienților, partenerilor de afaceri și depun
eforturile necesare astfel încât planurile de

securitate să susțină, nu să expună, afacerea.
Raportul explorează, de asemenea, acțiunile-
cheie pe care CISO ar trebui să le aplice pentru a
face față provocărilor viitoare și pentru a se
asigura că securitatea este un element vital,
întrepătruns cu structura organizației și care
oferă o fundație solidă pentru încrederea în
companie. 
„Putem spune fără niciun dubiu că securitatea
cibernetică a devenit un diferențiator în piață și
că influența acesteia în guvernanța oricărei
organizații va deveni din ce în ce mai
importantă. Și nu este vorba doar de guvernanța
corporatistă. Organismele de reglementare din
toată lumea (în creștere și în România în ultimii
ani) sunt din ce în ce mai interesate de
securitatea cibernetică a sistemelor și rețelelor IT,
indiferent unde sunt localizate (în interiorul
perimetrului organizațional sau externalizate la
terți)”, subliniază  Gabriel Mihai Tănase,
Partener, Tehnologie și Securitate cibernetică,
KPMG România.
Ultimii trei ani au adus noi provocări unei lumi
aflate în continuă schimbare (și regiunii noastre
geografice în special). Pandemia COVID-19 (care
a mutat o mare parte din forța de muncă într-un
mediu de lucru hibrid casă-birou, mărind astfel
perimetrul pentru atacurile cibernetice) a fost
urmată de războiul din Ucraina, care a generat
o creștere a atacurilor cibernetice, concentrate
în special asupra infrastructurilor critice, dar nu
numai. În consecință, probabilitatea de reușită a
atacurilor cibernetice a crescut substanțial, în
special în cazul celor de tip ransomware (prin
care inițiatorul cere o rascumpărare). Și tendința
aceasta va continua dacă profesioniștii ce

lucrează în domeniul securității cibernetice nu
vor îngreuna acțiunile hackerilor. 
Dar acest obiectiv este dificil de atins. Raportul
KPMG scoate în evidență că principala
provocare  în atingerea obiectivelor legate de
securitatea cibernetică este lipsa resurselor și a
capabilităților în domeniu. În viitorul apropiat
este de așteptat ca parteneriatele externe să fie
vitale pentru a avea succes în ecosistemele
hiperconectate. Perioada în care echipele de
securitate se concentrau doar pe securitatea
organizațiilor în care activau a trecut. Astăzi
vorbim despre securitate fără un perimetru clar
delimitat. Dar, deși 79% dintre organizații spun
că o colaborare constructivă cu furnizorii,
clienții și terții este vitală, doar 42% dintre
acestea raportează că și fac acest lucru.
Majoritatea directorilor plasează
responsabilitatea pentru acest subiect pe umerii
CISO, dar acesta este mai degrabă un efort
comun. Departamentele de afaceri trebuie să
explice ce servicii urmează să obțină, CISO
identifică riscurile de securitate a informațiilor,
precum și ce măsuri și controale sunt cele mai
potrivite pentru a aborda aceste riscuri, iar
responsabilii cu aspectele juridice și de
conformitate se asigură că prevederile relevante
și obligatorii ce protejeaza sistemele și datele
companiei sunt incluse. Studiul KPMG identifică
o serie de modalități pe care ofițerii CISO dintr-o
companie trebuie să le ia în considerare în
viitorul apropiat – îmbunătățirea controlelor și
a măsurilor adecvate pentru reducerea riscurilor
în domeniu, analiza riscurilor atașate noilor
tehnologii, inclusiv sistemelor de inteligență
artificilă.
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schimbări la nivel de jucători
Piața locală de leasing operațional are încă dimensiuni reduse, dar dinamica acesteia din ultimii ani indică un
potențial de viitor în ceea ce privește evoluția sa. Anul 2022 a fost marcat de preluarea Țiriac Operating Lease 
de către Autonom și a flotei BCR Fleet Mangement de către Arval Service Lease România, iar pentru 2023 
se prefiguerază schimbări și în țara noastră legate de achiziția de către Grupul ALD a Grupului LeasePlan.

Ca aspecte pozitive pentru leasingul opera -
țional din România sunt de semnalat moder -
nitatea instrumentelor, platformelor și apli -
cațiilor destinate clienților, care sunt aliniate
tendințelor existente la ora actuală în domeniu
pe plan internațional, strategiile de sustena -
bilitate promovate de toți jucătorii mari, gradul
accelerat de adopție a mașinilor electrice. Ar fi
suficient să amintim că, în februarie 2023,
International Finance Corporation (IFC) și ALD
au încheiat un parteneriat în vederea extinderii
flotelor de vehicule „verzi” în șapte piețe
emergente, inclusiv România (alături de Bul -
garia, Croația, Serbia, Turcia, Mexic și India), în
baza unei investiții de 400 mil. USD. „Suntem
una dintre țările europene cu cel mai accelerat
grad de adopție al mașinilor electrice, iar
parteneriatul IFC-ALD va stimula și mai mult
dezvoltarea acestui segment. În România,
creșterea numărului vehiculelor electrice în
sectorul corporate ar putea fi însă mult mai mare
dacă limitările eco-tichetelor pentru companiile
de leasing operațional ar fi eliminate, mai ales că
multe firme fac trecerea de la achizițiile în
numerar și leasing financiar către soluțiile de
leasing operațional. Cu toate acestea, companiile
de leasing financiar nu au aceste constrângeri,

deorece nu sunt considerate utilizatori finali,
astfel încât există o discriminare clară între cele
două modalități de finanțare a vehiculelor”,
consideră Shane Dowling, Director General al
ALD Automotive România.

Ca observație generală, manageri de com -
panii de leasing operațional locale consideră că
piața în care activează de mai mulți ani de zile
merge într-o direcție corectă și este racordată la
cerințele existente în domeniu pe plan inter -
național. „Piața de soluții de mobilitate din
România este în continuă dezvoltare, în linie cu
piața auto, aliniată ritmului dictat de restul
continentului, unde factorii de decizie pentru
mobilitatea flotelor rămân optimiști. Mai mult
chiar, datorită plajei mari de oportunități din
țările est-europene, printre care și România, în
această zonă ritmul este accelerat față de state
importante din vestul Europei. Studiul „Arval
Mobility Observatory”, realizat de grup pe baza
datelor oferite de țări din toată lumea, indică
trendurile pentru viitor: creșterea dimensiunii
flotelor, accesul către servicii de mobilitate
pentru toate tipurile de activități și companii,
continua tranziție energetică spre electrificare
pentru scăderea impactului asupra mediului,
înrolarea serviciilor de mobilitate alternativă,

digitalizarea și interconectarea serviciilor”,
subliniază Roxana Lupescu, Director General al
Arval Service Lease România. 

Poziționare pe piață

La finalul anului 2022, pe primul loc în
piața de leasing operațional din România se afla
Arval Service Lease România, lider pe piața
locală de soluții de mobilitate „full service
leasing”, care și-a consolidat această poziție
prin preluarea flotei BCR Fleet Management.
Tot anul trecut, Autonom a achiziționat Țiriac
Operating Lease. Pe acest fond, în 2023 va avea
loc o nouă schimbare la nivel de jucători,
urmare a achiziției de către ALD a LeasePlan,
grupuri prezente de mai mulți ani cu subsidiare
și în țara noastră. În 22 mai a.c. va avea loc
Adunarea generală extraordinară a ALD pentru
a aproba achiziția LeasePlan de către ALD și
care va marca închiderea acestui proces. În
perioada următoare, vom vedea ce decizii vor fi
luate în România ca urmare a tranzacției la
nivelul celor două mari grupuri internaționale.

LeasePlan România a înregistrat anul trecut
un trend în creștere al activității sale și a marcat
deschiderea celui de-al treilea showroom

Înmatriculări de autoturisme în românia - evoluție pe segmente auto
segment 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 (prognoză)

A - clasa mini 2.503 4.195 2.727 2.087 2.546 8.872 11.530

B - clasa mică 27.903 33.470 32.497 26.605 24.630 24.021 26.425

C - clasa mașinilor medii sau compacte 54.422 60.234 59.971 41.915 32.747 33.451 33.450

D - clasa mare 6.807 6.222 5.536 4.594 4.241 4.486 4.935

E - clasa executive 913 922 871 577 552 563 560

F - clasa de lux 366 417 238 132 348 396 435

MPV - clasa monovolum sau minivan 2.693 1.839 1.433 1.597 1.221 1.155 1.270

SUV - vehicul sportiv-utilitar 34.600 50.736 56.063 47.209 53.241 54.682 61.790

SPORT 207 233 360 288 291 322 355

Total 130.414 158.268 159.696 125.004 119.817 127.948 140.750

Sursa - APIA
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pentru autovehicule rulate – LeasePlan Pallady
din București. Ca servicii noi, a fost adăugată,
prin rețeaua de parteneri, posibilitatea de a primi
autovehicule de înlocuire în locul celor avariate.
Pentru 2023, ca măsuri principale, vor fi
introduse produse și servicii noi pe segmen tele
de asigurări, daune și reparații, precum și
întreținere și anvelope. „Strategia nostră digitală
joacă, de asemenea, un rol fundamental în
creșterea segmentelor de activitate adresate
IMM-urilor și clienților per soane fizice, seg -
mente care prezintă în momentul de față rate de
penetrare extrem de scăzute pe piața de leasing
operațional din România”, spune  directorul
general Bogdan Apahidean.

Investițiile în digitalizare reprezintă în conti -
nuare o prioritate și pentru ALD Automotive
România.  Și-au dovedit deja eficiența noutăți
precum „ALD Carmarket” (platformă dedicată
firmelor, PFA-urilor și dealerilor care doresc să
achiziționeze o mașină rulată), aplicația „My
ALD Driver” sau produsul „ALD Electric”. În
2022, compania a primit de la EcoVadis medalia
Gold pentru calitatea angajamentelor și
performanța în CSR, medalie menținută și în
2023. „Vom continua eveni mentele de pro -
movare a tehnologiilor electrice și alternative, a
noi modele de vehicule eco sau sesiunile de
condus ecologic și defensiv pe care le orga nizăm
pentru clienții noștri pentru a-i familiariza cu
astfel de mașini și beneficiile oferite de acestea”,
declară Shane Dowling.

Dinamică accelerată

Pentru Autonom Services, 2022 a fost al 16-lea
an de creștere consecutivă. Cu măjorări de peste
50% a veniturilor pe toate liniile de business,

grupul a înregistrat venituri totale de 647,2 mil. lei,
în creștere cu 64%, și un profit net de 57,8 mil. lei.
Activele imobilizate au crescut cu 68%, depășind
pentru prima dată un miliard de lei, iar valoarea
flotei închiriate a înregistrat un salt de 115%,
ajungând la 597,8 mil. lei. Divizia Autonom
Lease a încheiat 2022 cu venituri de 293,9 mil.
lei, reprezentând o majorare de 58% față de
finalul anului 2021. Produsul său „full service”
a fost accesat atât de companii cu flote mici, cât
și de firme mari și cu nevoi complexe, precum
Bergenbier. În 2022, Autonom a achiziționat și
finalizat integrarea Țiriac Operating Lease, o
afacere cu venituri anuale de peste 90 mil. lei și
active ce depășesc 200 mil. lei. Odată cu această
integrare, flota Autonom a crescut cu peste
2.600 de mașini, marcând astfel a doua mare
fuziune și achiziție din istoria grupului. „Deși
ultimii trei ani  au fost carac terizați mai mult ca
oricând de volatilitate, impre dictibilitate și ambi -
guitate, iar diverși factori disruptivi au
(re)modelat mediul economic local și inter națio -
nal, strategia noastră a rămas una prudentă,
analizând permanent scenariile posibile și luând
decizii cu responsabilitate pentru viitor. Rezul -
tatele obținute sunt dovada faptului că modelul
nostru de business este în continuare agil;
considerăm că suntem bine poziționați pentru a ne
concentra pe transformarea provo cărilor în
oportunități de creștere și dezvoltare.  În perioada
următoare ne propunem să ne conso lidăm poziția
pe piețele în care activăm și să investim, atât în
creșterea organică a companiei, precum și în
achiziționarea de societăți com patibile cu grupul
nostru, pentru a continua dezvoltarea și pregătirea
pentru economia viitorului”, declara Marius
Ștefan, co-fondator al Autonom, cu prilejul
comunicării rezultatelor definitive ale grupului

pentru 2022, în 26 aprilie a.c. La finalul anului
2022, Autonom opera o flotă totală de 13.680 de
autovehicule, în creștere cu 41,43% față de
sfârșitul lui 2021. La începutul acestui an,
Autonom a  comandat 200 de mașini elec trice, în
valoare de 10 mil. euro, pentru accelerarea
procesului de electrificare a flotei sale și atingerea
obiectivului de reducere a amprentei de carbon la
nivelul flotei cu 25% până în 2025 și cu 50% până
în 2030. Capitalul utilizat în acest scop provine din
finanțarea primită anul trecut de la Banca
Europeană de Investiții, în sumă de 15 mil. euro, ca
parte a programului de tranziție la o flotă „verde”.
Un alt pas important pentru companie este
lansarea unei soluții de finanțare destinată
companiilor. Serviciul de leasing operațional
„Business Green”, destinat mașinilor electrice sau
hibride, vine cu beneficii supli mentare față de cel
clasic, pentru a simplifica procesul de tranziție
spre o flotă cu emisii zero. Astfel de mașini sunt
deja disponibile pentru companii prin acest
serviciu, care reprezintă o închiriere pe termen
scurt sau transferuri cu șofer în mai multe localități
din țară.

Un alt jucător care a răspuns solicitării
revistei noastre de a furniza informații actuale
legate de propria activitate - Business Lease
România – a înregistrat anul trecut creșteri pe
toate liniile sale de afaceri. Astfel, flota finanțată
a crescut 13,5% față de 2021, iar cea de rent-a-
car a avut o rată de acoperire de 93% la nivelul
întregului an 2022. Totodată, a fost înregistrat un
număr triplu de comenzi noi în ceea ce privește
mașinile vândute în urma ieșirii acestora dintr-un
contract de leasing opera țional. Produsul
„SMART”, lansat de companie anul acesta,
valorifică beneficiile leasingului operațional,
lăsând în același timp libertatea utilizatorului de
a folosi mașina doar pentru perioada în care are
strict  nevoie de aceasta, respectiv pentru proiecte
temporare, intervale de timp care înregistrează
creșteri sezoniere de volume de activitate, lansări
de oferte ș.a.

Plecând de la totalitatea informațiilor primite
pentru lucrarea de față, putem aprecia că anul
2023 va fi unul definitoriu pentru piața de leasing
operațional din România prin schim bările
produse în structura jucătorilor mari, conso -
lidarea tendințelor existente în domeniu pe plan
internațional, cea mai importantă dintre acestea
ținând de domeniul ESG, cu accent pe creșterea
în România a efectivelor de flote electrificate. 






